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روزنامه صبح ایران

وزیر دادگستری:

رسیدگی های قضایی حرفه ای 
و دور از جناح بندی سیاسی باشد

وزیر دادگستری گفت: مطمئن بودن مردم از اینکه 
رسیدگی های قضایی کاملا حرفه ای و به دور از تحریک 
قرار  مدنظر  باید  است  سیاسی  بندی  جناح  و  پذیری 
گیرد.علیرضا آوایی در مراسم رونمایی از سامانه خدمات 

الکترونیک قضایی که صبح دیروز در سالن اجلاس سران 
برگزار شد صبر و حوصله همکاران در مقابل شنیدن 
اظهارات اصحاب دعوی را با اهمیت خواند و اظهارداشت: 

مطمئن بودن مردم از اینکه رسیدگی های قضایی ...

* آیا روحانی قول حمایت از لاریجانی در انتخابات 1400 را داده است؟

سخنگوی وزارت کشور:

برخورد شایسته در ادارات از حقوق ملت است

 ادعای دخالت دفتر رئیس جمهور در انتخاب وزرا، حرف بی مبنایی است

 واعظی : روحانی تصمیمات نهایی را شخصا می گیرد

یارانه مهر ماه چه زمانی واریز می شود؟

پشت پرده دیدار روحانی با اصولگرایان چیست؟

بازگشت 
به لاریجانی
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پایان درخشش »کاروان خودباوری و امید« در جاکارتا

رییـس کمیسـیون امنیـت ملی و سیاسـت خارجـی مجلس 
گفـت: دخالت بسـیاری از صاحبان تریبون در عرصه سیاسـت نه 
تنهـا نتیجه بهینـه نمی دهد بلکـه با آثـار منفی همراه بـوده که 
این اقـدام خلاف امنیت و منافع ملی اسـت. اخیرا حجت الاسـلام 
احمـد منتظـری در مصاحبه بـا برنامه »خشـت خام« ایـن ادعا را 
مطـرح کرد کـه ماجرای جاسـازی مواد منفجـره در سـاک زائران 

حج، توسـط سـید مهدی هاشـمی برادر ...

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم گفت: چهارمین طرح »آمارگیری از ویژگی های 
مسکن روستایی« همزمان با سراسر کشور از امروز 21مهرماه جاری در این استان آغاز شد و به 
مدت یک ماه ادامه دارد.داریوش بلدی افزود: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی به منظور برنامه ریزی امور 
مربوط به مسکن روستایی، نیازمند آمار و اطلاعات دقیق و جامع در مورد ویژگی های خاص مسکن 
روستایی و برخی ویژگی های اقتصادی و اجتماعی مرتبط با سکونت در آبادی هاست.وی ادامه داد: بر 
این اساس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی از سال 1382 اقدام به اجرای طرح »طرح آمارگیری از ویژگی 
های مسکن روستایی« نموده است که این طرح با هدف بروزرسانی اطلاعات، در فواصل زمانی پنج 
ساله تکرار می شود. وی با بیان این که این طرح شامل تمام آبادی های دارای سکنه دائم یا موسمی 

دارای 20 واحد مسکونی و بیشتر است...

مدیرعامل مخابرات قم گفت: در استان هیچ مشکلی از لحاظ زیرساخت و تامین پهنای باند 
وجودندارد و استفاده از ظرفیتهای موجود توسط مرکز تحقیقات میتواند درجهت نشر معارف 
دینی موثر باشد.سیداسدا...دهناد در مراسم امضاء تفاهم نامه همکاری با تحقیقات کامپیوتری 
علوم اسلامی نور به اهداف این تفاهم نامه اشاره کرد و اظهارداشت : ایجاد فضای همکاری براساس 
اهداف مشترک طرفین برای دستیابی به شهری هوشمند، اسلامی و ایرانی از هدفاهای مهم 
این تفاهم نامه است. وی افزود: استفاده مطلوب از توانایی های طرفین برای اجرای پروژه های 
تحقیقاتی ، کاربردی و کارآموزی از دیگر اهداف انعقاد این تفاهم نامه است. مدیرعامل مخابرات 
قم گفت: در استان هیچ مشکلی از لحاظ زیرساخت و تامین پهنای باند وجودندارد و استفاده از 

ظرفیتهای موجود توسط مرکز تحقیقات میتواند درجهت نشر معارف دینی موثر باشد...

رئیس شورای عالی استان ها گفت: ابهامات مربوط به قانون منع 
بکارگیری بازنشستگان و اینکه آیا شهرداران مشمول این قانون 
هستند یا خیر، تا هفته آینده برطرف می شود.مرتضی الویری در 
حاشیه دهمین اجلاس عمومی شورای عالی استان ها در جمع 
خبرنگاران درباره اینکه آیا شهرداران مشمول این قانون می شوند، 
توضیح داد: در این زمینه نمی توانم اظهارنظر کنم زیرا مرجع تصمیم 

گیری نیستیم و ظاهراً وزارت کشور در این باره ...

فلاحت پیشه:

دخالت سیاسی صاحبان تریبون 
خلاف منافع ملی است

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم  خبرداد

آغاز طرح آمارگیری 
مسکن روستایی در قم 

مدیرعامل مخابرات قم : 

مشکل زیرساخت و تامین 
پهنای باند درقم وجودندارد 

رئیس شورای عالی استان ها:

منع بکارگیری شهرداران 
بازنشسته رفع ابهام می شود
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ایران با رکوردشکنی در رده سوم پاراآسیایی ایستاد
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ارزش ارز، ارزش اراده ملی
1- اخیراً بعض کارشناسان اقتصادی مطرح می کنند 
که، قیمت واقعی ارز -دلار-، حدود ۷ هزار یا ۸ هزار یا ۹ 
هزار یا 1۰ هزار یا حتی 11 هزار تومان است.مبنای محاسبه 
ایشان هم، قیمت پایه دلار در سال مبدأ انقلاب، ضربدر 
تفاضل مجموع نرخ تورم داخلی از تورم جهانی، ضربدر/

یا به توان تعداد سال های انقلاب است! ۲- بر پایه یک چنین معادله ای حتی می توان 
ادعا کرد که، قیمت واقعی دلار در ایران امروز ۶۰ تومان! یا دستِ بالا ۳۶۰ تومان )زیر 
۵۰۰ تومان( است. این هم نظری است! اما، چه می شود کرد؟ فعلا که دلار بر مرز 1۴ 
هزار نوسان دارد.۳- همین که ما دائم تاکید می کنیم که از ۵ نوامبر به بعد بهای ارز کم تر 
می شود، خود یعنی انتظار افزایش داریم! متاسفانه این انتظار واقعی است! به نظرم بایستی 
فارغ از تلاش برای ایجاد موانع ذهنی در مسیر افزایش نرخ ارز با ارائه اخبار غیرواقع، یا 
انواع محاسبات کاهنده ذهنی، اقدامات عملی کرد! دولت باید محور اقدامات باشد اما، مسلّما 
دولت البته بدون پشتیبانی اراده ملت و ارکان نظام، توفیقی نخواهد یافت! ۴- دولت اگر از 
همین امروز بخواهد روند افرایش نرخ ارز و کاهش ارزش ریال را مهار کند، دست کم به 
۶ ماه زمان نیاز دارد! ۶ ماهی که حتما بایستی طرح، نقشه و برنامه خاصی برای مهار ۳ 
فاکتور عمده داشته باشد: اول، مهار سیل پول و وضعیت نقدینگی و هدایت پول به سمت 
اقتصاد مولد )ترفند مهار پولی( دوم، مهار بلبشوی مدیریتی و سامان محیط اقتصادی و 
بانکی و کسب و کار )ترفند نقشه اقتصادی( سوم، ثبات و اطمینان در محیط سیاست 
خارجی! ۵- با ناراحتی تمام، هیچ نشانه  درستی از اراده و توان و میل دولت برای حل 
هیچ کدام از ۳ معضل مهم یادشده، دیده نمی شود! نه برنامه معین پولی مالی، نه برنامه 
قابل دفاع سامان اقتصادی و مدیریتی و نه برنامه منسجم و اطمینان بخش در محیط 
بین الملل! )یک شاهد آن، مدل ترمیم کابینه است(. حتی اگر دولت اراده تغییر و بهبود در 
اوضاع ارز و ریال را داشته باشد، در این ۶  ماه هم، طبیعی است که انتظار داشته باشیم 
همین روند صعودی نرخ ارز با شیب نسبتاً کم تری تداوم یابد. ۶- چنان چه دولت بخواهد 
و اراده کند و بتواند از فرصت ها در ۶ ماه آینده استفاده کند، متأسفانه با توجه به تأثیر 
فاکتورهای موجود بر وضعیت برابری ارزش ها، نرخ دلار تا پایان ۶ ماه )نیمه فروردین 
آتی(، دست کم در حوالی ۲۰ هزار تومان خواهد بود! آن زمان، دولت حداکثر موفق بشود 
که در همان پایه، ارزش برابری را حفظ کند، یا در نهایت تلاش، بین 1۰ تا حدود  1۵ 
درصد از نرخ ان زمان را مهار کند! ۷- لذا، به نظرم، فارغ از عبارت »قیمت واقعی ارز«، که 
در واقع عبارتی »مَجازی« virtual است، عملًا و واقعاً پایه فعلی، )حدود 1۴-1۵ هزار( 
مبنای نوسان افزاینده بعدی است که در اثر موج دوم تحریمی آمریکا، از نوامبر به بعد 
شاهد آن خواهیم بود. مگر آن که دولت بخواهد کاری کند و بتواند اراده و ایده و برنامه 
خود را به کل نظام بقبولاند و خود را مستظهر به حمایت ملت و دیگر قوا بنماید. این 
امر نشانه هایی دارد که هنوز دیده نمی شود! کاش دولت روش دیگری را برای تداوم ایده 

جوهری خود اتخاذ می کرد! کاش...

ظریف، وزیر خارجه ای 
در تراز جمهوری اسلامی ایران 

محمد رضا بروجردی *

سخن گفتن درباره محمد جواد ظریف، امری سهل و ممتنع است. سینه اش مخزن 
اسرار بسیاری است و ناگفته های و ناشنیده های بسیاری دارد که قابل بیان عمومی و در 
مقابل انظار بیگانگان و اغیار نیست.زبان شیرین فارسی مشحون از سخنانِ نغز و ضرب 
المثل های ِ پرمغز است. مثلا می گویند'به قطار در حال حرکت سنگ می زنند، نه به قطار 
ساکن و بی حرکت'. حال حکایت امروز ماست که درآن برخی بی هنرانِ خارج گودنشین 
همواره مدعی و همیشه طلبکار، لاینقطع و پیاپی بدنبال عیب جوئی و مچ گیری و به 
زیرکشیدن کسانی هستند که خاضعانه و مخلصانه کمر همت بسته و درخدمت به خلق 
خدا شب و روز نمی شناسند چرا که خدمت خلق را همان عبادتِ خالق می دانند. البته 
به تعبیری'کسی که دیکته ننوشته، غلط هم ندارد'، مسئولین نظام اسلامی، ازجمله دست 
اندرکاران دولت نیز مصون از خطا و اشتباه نیستند و برخلاف دولتمردان قبلی و بخصوص 
رئیس دولت نهم و دهم، خود را در هاله ای از نور و معصوم تلقی نمی کنند. اما روی سخن 
با اصحاب نقد و نق است که ظاهرا جز ظلمت و تاریکی چیزی نمی بینند و فراموش 
کرده اند که دلتمردان کنونی در چه شرایط سختی عنان مسئولیت را به دست گرفته و 
چگونه خرابی های سال های ماضی را آوار برداری کرده تا قطار کشور مجددا بر روی ریل 
صحیح قرار گیرد و به حرکت خود ادامه دهد. یکی از این عرصه های به گل فرو رفته، 
بخاطر بی تدبیرهای گذشته و ناشی از شش قطعنامه تحریمی که برخی کاغذپاره اش 
می خواندند، عرصه پرچالش سیاست خارجی بود که به همت سربازان عرصه سیاست 
خارجی و افسران کارآزموده جنگ نرم دیپلماسی با راهبری فردی آگاه به دقایق و ظرایفِ 
دیپلماسی مدرن و مسلط به زبان دیپلماتیک و حاذق و شناخته شده درسطح جهانی، 
توانستند این قطار را مجددا به حرکت درآورده و تلاش می کنند تا کشور را از گردنه 
های پرمخاطره ایران هراسی و ایران ستیزی و تحریم های همه جانبه و تمام عیار و فتنه 
های مثلث شوم ترامپیسم - صهیونیسم و سعودیسم و خدعه انزوای ایران از طریق اجماع 
جهانی؛ به سلامت عبور دهند. امروز کشور به مرحله ای از مصونیت و مقاومت در جبهه 
دیپلماسی و سیاست خارجی رسیده که به رغم خدعه ها و نیرنگ های رنگارنگ دشمنان 
جهانی و منطقه ای و در راس آنها آمریکا، و خروج یک جانبه ترامپ از برجام و بازگشت 
تحریم های یکجانبه از سوی آمریکا و ده ها توطئه منطقه ای و بین المللی و شعبده بازی 
های مضحک نتانیاهو و جسارت ها و خباثت های شاهزاده جوان و جاهل سعودی برای 
برگرداندن مجدد ایران به عصر انزوای جهانی؛ امروز به اذعان و اعتراف دوست و دشمن، 
خودی و بیگانه، ناظرین داخلی و خارجی، و منتقدین منصف و غیرمنصف؛ جمهوری 
اسلامی ایران در جبهه دیپلماسی و سیاست خارجی، عرصه حقوق بین الملل و حتی 
حوزه های نفت و انرژی؛ پیروز نبرد نابرابر با جبهه خصم می باشد.در هنگامه پر غوغای 
امروز و در دنیای پرآشوبی که آفتاب معرفت در سرزمین های دور دست درحال غروب 
است و سایه انسان های کوته نظر و کوته بین و فرومایه )همچون ترامپ و بن سلمان 
و نتانیاهو(، به ظاهر بلند بنظر می رسد؛ عافیت طلبی و کنج عزلت گزینی و بیرون گود 
نشستن و تماشاگری و اظهار فضل کردن و نقد غیرمنصفانه؛ ساده ترین کارهاست. اما 
در چنین وانفسائی، مردان بی ادعا و پرتوانی همچون محمد جواد ظریف عنان اختیار 
در کف گرفته و حیثیت حرفه ای و اعتبار بین المللی خویش را به میدان عمل آورده تا 
بتوانند ایران عزیز را در این آشفته بازار معرکه دشمنان، با اتکاء به ملت بزرگ و هدایت ها 
و حمایت های رهبری معظم انقلاب؛ به سلامت عبور دهند.سخن گفتن در باره محمد 
جواد ظریف، امری سهل و ممتنع است. سهل است چون که شخصیتی شناخته شده 
در سطح داخلی و دارای اعتبار جهانی است. اما در همان حال، ممتنع و ناممکن است 
زیرا بنابر ذات مسئولیتی که برعهده دارد و ماهیت پیچیده و غامض مسائل سیاست 
خارجی که با امنیتِ ایران و منافع ملیِ  ایرانی و مصالحِ جمهوری اسلامی سروکار دارد؛ 
سینه اش مخزن اسرار بسیاری است و ناگفته های و ناشنیده های بسیاری دارد که قابل 
بیان عمومی و در مقابل انظار بیگانگان و اغیار نیست. کوتاه سخن اینکه، با همه بدعهدی 
ها و توطئه های دشمنان منطقه ای و جهانی، با همه سنگ اندازی ها و مخالف خوانی 
های برخی دوستان داخلی، با همه موانع و مشکلات ریز و درشت داخلی و خارجی؛ 
دستاوردهای سیاست خارجی جمهوری اسلامی ظرف پنج سال اخیر، همچنان قابل 
مقایسه با سال های قبل از آن نیست؛ کسب موفقیت در رقابتی نابرابر با ۶ کشور در حوزه 
هسته ای، خلع سلاح دشمنان در میدان ایران هراسی و ایران ستیزی، رفع فتنه انزوای 
ایران از طریق اجماع جهانی، به انزوا کشاندن آمریکا و رژیم صهیونیستی به مدد برجام 
و دیگر ابتکارات دیپلماتیک، موفقیت های بزرگ در عرصه مجامع و نهادهای سیاسی و 
حقوقی بین المللی از جمله پیروزی بزرگ در دعوای حقوقی اخیر با آمریکا در دیوان بین 
المللی دادگستری)لاهه(، به تحقیر و تخفیف کشاندن ترامپ و نتانیاهو در مجمع عمومی 
و شورای امنیت سازمان ملل، برقراری روابطی متوازن و فعال با دیگر طرف های توافق 
هسته ای از جمله روسیه، چین و کشورهای اروپائی و ایجاد بزرگ ترین و عمیق ترین 
شکاف فرا- آتلانتیکی میان اروپا و آمریکا؛ از جمله موفقیت ها و کامیابی های جمهوری 

اسلامی ایران در سال های اخیر است.
* کارشناس روابط بین الملل

سخنگوی وزارت کشور:

برخورد شایسته در ادارات از حقوق ملت است
سخنگوی وزارت کشور با اشاره به ماموریت ویژه وزیر کشور به مدیران حراست 
استانداری ها وسازمان های تابعه وزارت کشور برای تکریم ارباب رجوع، گفت: برخورد 

شایسته با مردم در ادارات از حقوق ملت است.
سیدسلمان سامانی با تاکید بر اینکه برخورد شایسته با مردم در ادارات از حقوق ملت 
است، به اهتمام جدی این وزارتخانه و سازمان های تابعه آن در سال جاری به موضوع 
تکریم ارباب رجوع اشاره کرد و افزود: تکریم ارباب رجوع به عنوان یک اصل راهبردی در 
نظام اداری کشور و دولت تدبیر و امید در تمامی ارکان مورد توجه است.وی ادامه داد: با 
توجه به تاکیدات ویژه وزیر کشور، ارتقا و افزایش میزان رضایتمندی مردم در پاسخگویی 
در ادارات در سال جاری توسط مسئولان وزارت کشور و استانداری ها و فرمانداری ها و 
بخشداری ها و سازمان های تابعه جدی تر از گذشته دنبال می شود.سامانی با بیان اینکه 
افزایش رضایتمندی مردم در پاسخگویی در ادارات یکی از اولویت های مهم وزارت کشور 
و سازمان های تابعه آن در سال ۹۷ به شمار می رود، از ابلاغ بخشنامه مرتبط با تکریم 

ارباب رجوع به مدیران حراست استانداری ها و سازمان های تابعه وزارت کشور خبر داد.

موضوع باید به دور ازعصبانیت حل و فصل شود

نامه سرگشاده آیت الله مکارم شیرازی 
به رئیس قوه قضاییه

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید در نامه ای سرگشاده به آیت الله صادق 
آملی لاریجانی، رئیس قوه قضاییه در خصوص مهریه تاکید کرده است: بیانات جنابعالی 
را درباره مسائلی که اینجانب مطرح کرده بودم، خواندم. متاسفانه قانع کننده نبود و شاید 

توضیحات من برای آن چند مساله کافی نبوده است.
در این نامه آمده است: پیشنهاد می کنم همان طور که خود شما هم اشاره کرده اید 
دادستان کل کشور و دو نفر از قضات عالی رتبه که سوابق حوزوی داشته باشند تشریف 
بیاورند تا آن چهار مساله مهم درباره مهریه در محیط عالمانه و دور از عصبانیت حل و 
فصل شود و چنانچه آن چهار مساله روشن شد، ان شاء الله به کار بسته شود و اگر بعضی 
از قوانین موجود با متون اسلامی سازگار نبود از طریق مجلس شورای اسلامی اصلاح 
شود. این مرجع تقلید دراین نامه تصریح کرده است: اینجانب برای قوه قضائیه و برای 
شخص جنابعالی قائل به احترام بوده و هستم و تضعیف این قوه را کار خلافی می شمرم. 
هدف اینجانب روشن ساختن قوانین مترقی اسلام و کمک به جمعی از گرفتاران مهریه 
است. لطفا دستور دهید لیست کامل زندانیان مهریه را با ذکر سن و سال، همراه بیاورند. 
آیت الله مکارم شیرازی ابراز امیدواری کرده است: بتوانیم از این طریق کمکی به حل 
مشکلات جوانان که گرفتار مساله مهریه هستند و در زندان ها به سر می برند بنماییم. 
رئیس قوه قضاییه هفته گذشته در جلسه مسئولان عالی قضایی با اشاره به اظهارات 
اخیر برخی از بزرگان حوزه پیرامون »زندانی کردن مردان بابت مهریه از سوی دستگاه 
قضایی«، بخشی از این اظهارات را ناشی از عدم اطلاع کافی دانسته بود. آیت الله مکارم 
شیرازی 11 مهرماه سالجاری در درس خارج فقه خود در مسجد اعظم قم بیان کرده بود: 
درحال حاضر عده ای از جوانان بی گناه به واسطه مسئله مهریه در زندان به سر می برند 
که اشکالاتی در این موضوع وجود دارد. وی با ارائه چهار اشکال دراین زمینه گفته بود: 
امیدواریم مسئولان دستگاه قضا با حوزویان نشسته و مشکلات موجود را مرتفع ساخته 

تا مردم سرگردان نباشند. 

وزیر دادگستری:

رسیدگی های قضایی حرفه ای 
و دور از جناح بندی سیاسی باشد

وزیر دادگستری گفت: مطمئن بودن مردم از اینکه رسیدگی های قضایی کاملا 
حرفه ای و به دور از تحریک پذیری و جناح بندی سیاسی است باید مدنظر قرار گیرد.

علیرضا آوایی در مراسم رونمایی از سامانه خدمات الکترونیک قضایی که صبح دیروز در 
سالن اجلاس سران برگزار شد صبر و حوصله همکاران در مقابل شنیدن اظهارات اصحاب 
دعوی را با اهمیت خواند و اظهارداشت : مطمئن بودن مردم از اینکه رسیدگی های قضایی 
کاملا حرفه ای و توام با شرف قضایی و به دور از تحریک پذیری و جناح بندی سیاسی 
است باید مدنظر قرار گیرد.آوایی افزود : قوه قضاییه مانند سایر قوا در خصوص تبیین 
جایگاه، مشکلات و زحمات خود تلاش درخور انجام نداده است و از نظر تبلیغی ضعیف 
هستیم و در این خصوص شبهاتی وجود دارد که باید برطرف شود.وی گفت: به سرعت 
در رسیدگی معتقد هستیم و باید دقت کنیم در زمان متعارف رای پرونده صادر شود و 
در برخی از پرونده ها حتما یک اطاله قابل قبول و متعارف که به رای مطلوب منجر شود 
باید صورت گیرد.وزیر دادگستری در خصوص دفاتر خدمات الکترونیک قضایی اظهار 
کرد: مردم انتظار دارند خدمات قضایی با سهولت و سریع در اختیارشان قرار گیرد. توسعه 
سیستم پرونده قضایی یک امر مهم برای پیشگیری از بروز مفاسد است بنابراین افزایش 
دقت و کیفیت در دادرسی و افزایش رضایتمندی را مدنظر قرار دادیم.وی اظهار کرد: یکی 
از مهمترین مشکلات قضایی در برخی مناطق اطاله دادرسی است برخی از کارشناسان 
معتقد با استفاده از نرم افزارهای الکترونیکی می توان اطاله را تا ۵۰ درصد کاهش داد.وزیر 
دادگستری افزود: دسترسی آسان به خدمات قضایی همواره یکی از دغدغه های مردم بوده 
است و علیرغم همه تلاشی که می شود این مساله همواره مور اعتراض مردم است. مردم 
برای ارائه دادخواست، اظهارنامه و شکوائیه و... به مراجع قضایی مراجعه می کردند و زمان 
زیادی صرف این کار می شد.خاطرنشان کرد: در سال ۹۶ حدود 1۴.۵ میلیون پرونده در 
قوه قضاییه ثبت شده است که این رقم بالاست و وسع دستگاه قضایی برای رسیدگی به 
این پرونده ها محدود است و با پیچیدگی هایی مواجه است. وی در پایان گفت: ما باید هر 
روز بر رضایتمندی مردم بیافزائیم و وسوسه ها، کف زدن ها و فحش دادن ها نباید ما را از 

مسیر حق منحرف کند و هر تصمیمی که می گیریم بدانیم که خدا ناظر است.

علیرضا رحیمی:

نمایندگان لیست امید به دنبال شفافیت آرا بودند
عضو هیات رئیسه مجلس معتقد است مجموعه اصولگرایان خصوصا نمایندگان ولایی 
گام های آقای لاریجانی را اصلاح طلبانه می دانند، اما تحلیل من این است که نگاه ایشان 

یک نگاه حاکمیتی است.
علیرضا رحیمی اظهار کرد: در هر دوره مجلس یکی دو لایحه در سطح ملی مورد 
حساسیت قرار می گیرد و نگاه حاکمیتی نسبت به آن وجود دارد. مثل برجام در مجلس 
قبل و یا لوایح مربوط به FATF در این دوره. وی افزود: در این شرایط حتما نگاه نمایندگان 
نیز نگاه ملی و حاکمیتی است و نمایندگان بر اساس اجتهاد و تشخیص شخصی شان 
عمل می کنند. در همین رابطه آقای لاریجانی هم مثل همیشه مدیریت صحن را بر 
عهده داشته که در چنین جلساتی از اهمیت بالاتری برخوردار است. مدیریت ایشان 
یک مدیریت حرفه ای و کارآمد بود و نگاه حاکمیتی و دغدغه منافع ملی که نمایندگان 
داشتند به مراتب بیشتر در مدیریت آقای لاریجانی دیده می شد.این عضو فراکسیون امید 
مجلس تصریح کرد: اعضای فراکسیون امید و افرادی که بیشتر واقع بینانه به مطالبات 
مردم نگاه می کنند، به دنبال تصویب این لوایح و موافقت با آن بودند. حتی بر خلاف 
جوی که درست می شد و گفتند نمایندگان مخالف شفافیت آرا هستند، اکثریت قریب 
به اتفاق نمایندگان امید قبل، حین و بعد از رای گیری رای شان را شفاف و در موافقت 
 CFT اعلام کردند.رحیمی ادامه داد: وقتی بین اصولگرایان نگاه غالب، مخالفت با لایحه
بود و فضا سازی در حد ملی انجام شده بود و حتی موضوع قانونگذاری را به کف خیابان 
برده بودند، قاعدتا نسبت به این جوسازی ملی حساسیت هایی هم بین مخالفان پیش آمد 
که این مخالفت ها و حساسیت ها خود را در اختلاف داخلی نشان داد و انشقاقی که در 
رای اصولگرایان ایجاد شد، قابل توجه بود. گرچه ما به دلایل ملی در نمایندگان موافق از 

رای آوری لایحه مطمئن بودیم.

 ادعای دخالت دفتر رئیس جمهور در انتخاب وزرا، حرف بی مبنایی است

 واعظی : روحانی تصمیمات 
نهایی را شخصا می گیرد

 واعظی درباره انتقاد برخی  درباره دخالت افراد دفتر رئیس جمهور در انتخاب های 
رئیس دولت از جمله انتخاب وزرا گفت: این حرف، حرف بی مبنایی است. رئیس جمهور 

در تمامی زمینه ها تصمیم نهایی را شخصا می گیرند.
سیدمحمود واعظی درباره انتقاد برخی که می گویند دفتر رئیس جمهور در انتخاب 
وزرا نقش دارند و به نوعی آن را دخالت عنوان می دانند،  گفت: اول این که؛ این حرف، 
حرف بی مبنایی است. سوال این جاست رئیس جمهور چرا دفتر دارد؟ دفتر ریاست 
جمهوری برای این ایجاد شده است که مقدمات آنچه که رئیس دولت در نظر دارد 

را فراهم کند.
رئیس دفتر رئیس جمهور ادامه داد: وظیفه ماست آن چه رئیس جمهور از ما می خواهد 
را انجام دهیم. یک روز  وزرا و استاندارهاست و زمانی مسائل دیگر مطرح می شود که دفتر 
وظیفه دارد مطالعات، بررسی ها و مشورت ها را انجام و نتیجه را خدمت ایشان ارائه دهد.

وی با بیان این که از نظر من آن چه که اشکال دارد این است که دفتر رئیس جمهور به 
جای رئیس جمهور بخواهد کار انجام دهد، گفت: در دفتر ریاست جمهوری ما مقدمات 

را فراهم می کنیم و تصمیم  نهایی را در همه زمینه ها شخص رئیس جمهور می گیرد.

آیت الله موحدی کرمانی:

مسئولان و نخبگان نسبت به 
رفع موانع اقتصادی همت کنند

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: مسئولان و نخبگان با شناسایی دقیق 
معضلات جامعه و توجه به راهکاری معقول نسبت به رفع موانع و مشکلات کشور به  ویژه 

در بخش اقتصادی و معیشت عمومی همت بگمارند.
آیت الله »محمد علی موحدی کرمانی« که در غیاب آیت الله »سید محمود هاشمی 
شاهرودی« ریاست جلسه روز - شنبه - این مجمع را بر عهده داشت، با تسلیت فرا 
رسیدن ماه صفر و ایام سوگواری اهل بیت )ع( بر ضرورت تبیین معارف بلند دینی به ویژه 
برای نسل جوان و نوجوان تأکید کرد.وی به بیانات رهبر معظم انقلاب در دیدار اخیر سران 
قوا و ضرورت استفاده از نظرات و دیدگاه های کارشناسان و منتقدان اشاره و خاطرنشان 
کرد: این رهنمودها از یک سو متوجه مسئولان اجرایی، تقنینی، قضایی و از سوی دیگر 
کارشناسان و صاحب نظران در عرصه های مختلف را مخاطب قرار می دهد.عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: لذا می بایست هم مسئولان و هم نخبگان با شناسایی 
دقیق معضلات جامعه و توجه به راهکاری معقول نسبت به رفع موانع و مشکلات کشور 

به  ویژه در حوزه اقتصاد و معیشت عمومی همت کنند.

سرمقـاله

یادداشت

خبــر

رییـس کمیسـیون امنیـت ملـی و 
سیاسـت خارجی مجلس گفـت: دخالت 
بسـیاری از صاحبـان تریبـون در عرصـه 
سیاسـت نه تنها نتیجـه بهینه نمی دهد 
بلکـه بـا آثـار منفی همـراه بوده کـه این 
اقـدام خـلاف امنیت و منافع ملی اسـت.

، اخیرا حجت الاسـلام احمد منتظری 
در مصاحبـه با برنامه »خشـت خام« این 
ادعـا را مطرح کرد که ماجرای جاسـازی 
مـواد منفجـره در سـاک زائـران حـج، 
توسط سـید مهدی هاشـمی برادر داماد 
آیت اللـه منتطـری کـه در سـال 1۳۶۶ 
بـه جـرم قتـل آیت الله شـمس آبـادی و 
افراد دیگر اعدام شـد، انجام نشـده است. 
وی ایـن ماجـرا را بـه ۶ پاسـدار نزدیـک 
بـه مرحوم آیت الله هاشـمی رفسـنجانی 
نسـبت داد.حشـمت الله فلاحت پیشـه 
سیاسـی  خبرنـگار  بـا  وگـو  گفـت  در 
ایرنـا در ایـن باره اظهـار داشـت: تعاریف 
متعـددی از حکمرانـی خـوب شـده امـا 
معتقـدم حکمرانی خوب یعنـی دخالت 
بهینـه در حکمرانی اسـت.وی با تقسـیم 
حکمرانی بـه دو بخش، افزود: یک بخش 
از آن در سـطح سـاختاری، شامل دولت، 
احزاب و ... اسـت و سـطح دیگر آن شامل 
سیاسـتمداران، صاحبـان تریبـون هـا و 

رسـانه ها می شـود.
رییـس کمیسـیون امنیـت ملـی و 
سیاسـت خارجی مجلس یادآور شـد: هر 
گونـه موضوع گیـری و مداخله سیاسـی 

زمانـی رفتـار خوب حکمرانی محسـوب 
مـی شـود که اثـر بهینه بر منافـع ملی و 

امنیت ملی کشـور داشـته باشـد.
فلاحـت پیشـه تاکیـد کـرد: یکـی 
از مشـکلات جمهـوری اسـلامی ایـران 
ایـن اسـت کـه دخالـت بسـیاری از افراد 
صاحـب تریبـون در امر سیاسـت نه تنها 
نتیجـه بهینـه نمـی دهـد بلکـه نتیجه 
منفـی داده که ایـن اقدام برخلاف امنیت 

و منافـع ملی اسـت.
وی تصریـح کـرد: موضع گیـری این 
افـراد و نظـرات مختلـف آنهـا باعـث می 
شـود کـه عمـلا ابهامـات و شـائبه هایی 
علیـه منافـع ملـی شـکل بگیـرد و ایـن 
موضع گیری آنـان خیانت به منافع ملی 

است.
نماینـده مـردم اسـلام آبـاد غـرب در 

مجلـس بـا بیان ایـن که بهتر اسـت این 
افـراد حرف نزنند، خاطرنشـان کرد: ایران 
یکـی از معـدود کشـورهای دنیـا اسـت 
کـه دولـت و ملـت تـاوان موضـع گیری 
هـای بـی اسـاس و بـی بنیاد یک سـری 
از افـراد را مـی دهـد و همچنین از جمله 
کشورهایی اسـت که هیچ گونه مجازاتی 
برای کسـانی که با چنین موضوع گیری 
هـای خـود عمـلا منافـع ملـی را تهدید 

مـی کننـد، در نظـر گرفته نمی شـود.
رییـس کمیسـیون امنیـت ملـی و 
سیاسـت خارجـی مجلـس بـا یـادآوری 
موضوع ماجرای جاسـازی مـواد منفجره 
در سـاک زائـران حج در سـال ۶۶ گفت: 
ایـن افـراد با طـرح یـک سـری ادعاهای 
کاذب عمـلا کدهایـی را مطرح می کنند 
کـه ایـن کدهـا از طرف دشـمنان مطرح 

مـی شـود؛ درسـت در ایامـی کـه ایـران 
عـلاوه بر پذیـرش یک کنوانسـیون بین 
المللـی، به یک قانـون داخلی مترقی هم 

بـرای مقابلـه با تـرور دارد.
فلاحـت پیشـه با بیـان این کـه ایران 
خـود قربانـی تـرور اسـت، تاکیـد کـرد: 
طـرح ایـن مباحـث فقـط خدمـت بـه 
بیگانگان اسـت و هیچ گونه مبنایی ندارد 
و جالـب ایـن اسـت کـه ایـن بحـث هـا 
دربـاره افـرادی مطرح می شـود که خود 
سـردمداران مقابلـه با تروریسـم در ایران 
بودنـد.وی همچنیـن بـه اظهارنظرهـای 
مختلـف درمـورد لایحـه الحـاق ایـران 
بـه کنوانسـیون مقابلـه بـا تامیـن مالـی 
تروریسم CFT اشـاره کرد و اظهارداشت: 
روزی کـه ایـن لایحـه بـه عنـوان یـک 
کنوانسیون مقابله با تروریسم در مجلس 
بـه تصویـب رسـید،  اسـلامی  شـورای 
مشـاهده کردیم کـه از عناوینی همچون 
روز سـیاه یـا پذیـرش یـک قطعنامـه 
ننگیـن اسـتفاده شـد در حالی کـه تمام 
دنیـا به غیر از چند کشـور که مشـکلات 
را  ایـن کنوانسـیون  حاکمیتـی دارنـد، 

پذیرفتـه اند.
رییـس کمیسـیون امنیـت ملـی و 
سیاسـت خارجـی مجلـس دهـم تاکید 
کـرد: طـرح ایـن مباحـث یعنـی تبدیل 
کـردن یـک امـر مثبـت منافـع ملـی به 
یـک خـلاف منافـع ملـی و ایـن خـلاف 

روح حکمرانـی در کشـور اسـت.

دادستان کل کشور گفت: برخورد با هرگونه فساد در فضای مجازی در چارچوب قانون 
و مقررات ادامه می یابد.

حجت الاسلام و المسلمین منتظری روز شنبه در مراسم معارفه معاونت امور فضای 
مجازی و معاونت نظارت بر دادسرا های کل کشور با تاکید بر اینکه مقابله با عناصر ضد 
دین، ضد اخلاق و معنویت و ضد امنیت و ارزش ها بیش از گذشته باید ادامه داشته باشد، 
گفت: معاونت جدید فضای مجازی باید کمر همت را در برابر بدخواهان و کسانی که 

سنگ اندازی می کنند، محکم ببندد و با تدبیر و تعقل این مسائل را پشت سر بگذارد.
دادستان کل کشور اظهار داشت: پس از تصویب قانون جدید آیین دادرسی کیفری، 
وظایف و مسئولیت های دادستانی کل و دادستان ها گسترش یافته و اقتضای زمان و 
شرایط اقدامات را دو چندان کرده است.وی با اشاره به برخی وظایف دادستانی کل کشور، 
بیان داشت: دادستان کل، مدیریت کلان ۴۰۰ دادسرا در سراسر کشور را برعهده دارد و 
قطعا شخص دادستان کل امکان رسیدگی به همه وظایف قانونی را ندارد؛ مگر با همکاری 
و مساعدت معاونت ها و افرادی که در ادارات کل و بخش های مختلف می توانند کمک 
کنند و اگر موفقیتی در عرصه های مختلف داریم قطعا ناشی از زحمات و تلاش های 
همکاران و قضات دادستانی کل کشور است.حجت الاسلام و المسلمین منتظری ادامه 
داد: فیروزی در معاونت نظارت بر دادسراها، وظایف طاقت فرسایی را برعهده داشت و همه 
بررسی ها برای جابجایی قضات را انجام می داد. نظارت بر دادسرا ها نیز برعهده این معاونت 
است و گسترده ترین اقدامات دادستانی کل، بر عهده معاونت نظارت بر دادسرا ها است.

دادستان کل کشور با تقدیر از اقدامات معاونت پیشین نظارت بر دادسراها، عبدالصمد 

خرم آبادی را به عنوان معاون جدید نظارت بر دادسرا ها معرفی و تصریح کرد: باید 
برای نظارت بر دادسرا ها از فناوری روز حداکثر استفاده را داشته باشیم.حجت الاسلام و 
المسلمین منتظری خاطرنشان کرد: اگر در دادسرا ها از فناوری روز استفاده کنیم، هم 
جلوی برخی اشکالات گرفته می شود و هم خدمت رسانی بهتر صورت می گیرد.وی گفت: 
برای اینکه رویکرد حوزه معاونت فضای مجازی تغییر نکند، سیاست این معاونت همچون 
گذشته باقی است و با همکاری خرم آبادی، یک فرد متخصص در این زمینه را به عنوان 
معاونت امور فضای مجازی انتخاب کرده ایم.حجت الاسلام و المسلمین منتظری خطاب 
به جاویدنیا، سرپرست جدید معاون فضای مجازی دادستانی کل کشور اظهار داشت: 
سیاست دادستانی کل کشور در رابطه با فضای مجازی سیاست تعیین شده ای است که 
تاکنون ادامه داشته است.وی از متولیان امر فضای مجازی خواست که با دادستانی کل 
همکاری کنند و افزود: رویکرد ما تحقق اهداف رهبر معظم انقلاب است که جز صلاح و 
خوشبختی برای جامعه چیزی نمی خواهند.منتظری با اشاره به بیانات رهبری در رابطه 
با فضای مجازی و استفاده ار تعبیر سلاح شیمیایی، گفت: در این جنگ شیمیایی انتظار 
این است که مسئولان متناسب با جنگ شیمیایی دشمن، خودشان را مجهز کنند.

دادستان کل خطاب به رئیس جمهوری به عنوان رئیس شورای عالی فضای مجازی 
و وزیر ارتباطات و دبیرخانه شورای عالی فضای مجازی، خاطرنشان کرد: همه تکلیف 
داریم در برابر حمله شیمیایی دشمن، جامعه، نظام و دستگاه های مسئول را مجهز کنیم.

در پایان این نشست از اقدامات فیروزی معاون پیشین نظارت بر دادسراها تکریم و 
عبدالصمد خرم آبادی به عنوان معاون جدید معرفی شد.

اخبــار

رئیس شورای عالی استان ها گفت: 
ابهامات مربوط به قانون منع بکارگیری 
شهرداران  آیا  اینکه  و  بازنشستگان 
مشمول این قانون هستند یا خیر، تا 

هفته آینده برطرف می شود.
مرتضی الویری در حاشیه دهمین 
استان  عالی  شورای  عمومی  اجلاس 
ها در جمع خبرنگاران درباره اینکه آیا 
شهرداران مشمول این قانون می شوند، 
توانم  نمی  زمینه  این  در  داد:  توضیح 
اظهارنظر کنم زیرا مرجع تصمیم گیری 
نیستیم و ظاهراً وزارت کشور در این باره 
از دیوان محاسبات استفسار کرده است 
جمهوری  ریاست  حقوقی  معاونت  و 
سازوکار آن را پیگیری می کند. وی در 

پاسخ به سوالی درباره اینکه چه تعداد از 
شهردارها مشمول قانون منع بکارگیری 
بازنشستگان می شوند، اظهار داشت: یک 
ماه قبل نامه ای از سوی شورای عالی 
استان ها برای رئیس مجلس شورای 
اسلامی ارسال شد اما هنوز پاسخ داده 

نشده است.
الویری خاطرنشان کرد: شورای عالی 
استان ها در این زمینه تصمیم گیرنده 
نیست و مرجع تصمیم گیری، مجلس 
شورای اسلامی و دستگاه اجرایی ذیربط 

یعنی وزارت کشور است.
وی اضافه کرد: ما منتظر هستیم تا 
وزارت کشور نظر خود را اعلام کند و به 
محض دریافت نظر، شورای عالی استان 

ها اقدام لازم را انجام خواهد داد.
الویری درباره یکی از مصوبات امروز 
شورای عالی استان ها گفت: دو موضوع 
در جلسه امروز به تصویب رسید؛ یک 
اعضای  که  بود  این  مورد  در  مصوبه 
به  اعتقاد داشتند  تهران  شورای شهر 
کمیته  در  شورا  مصوبات  اینکه  دلیل 
تطبیق در فرمانداری مورد بررسی قرار 
نیز شامل  تطبیق  هیات  و  گیرد  می 
نماینده فرمانداری، نماینده قوه قضائیه 
و نماینده شورا است، دیگر نیاز نیست 
که این مصوبات به سازمان بازرسی کل 
کشور ارجاع داده شود. و مصوبه دیگر 
در مورد نظارت و دخالت شورای عالی 
استان ها در برنامه و بودجه کل کشور 

بود. وی ادامه داد: ارجاع این مصوبات 
به سازمان بازرسی کل کشور اختلاف 
آن  به  امروز  بود که در جلسه  نظری 
پرداخته شد و در نهایت نیز این مصوبه 
به تصویب رسید. الویری گفت: به موجب 
قانون مصوب سال1۳۷۵ سازمان برنامه 
و بودجه موظف است برنامه پنج ساله 
توسعه و بودجه را به شورای عالی استان 
ها بفرستد و نظر آنها را جلب کند اما 

تاکنون این اقدام انجام نشده است.
سازوکاری  تا  شد  مقرر  افزود:  وی 
ترسیم شود که شورای عالی استان ها 
بتواند در جریان مصوبات دولت، سازمان 
برنامه و بودجه و لایحه برنامه پنج ساله و 

بودجه سالیانه قرار گیرد.

مسئول امور ایثارگران نهاد ریاست 
جمهوری گفت:اگر صداوسیما ادعا دارد 
که قانون خاص دارد وباید بالای ۲۵ سال 
افراد بازنشسته شوند این قانون شامل 
حال جانبازان نمی تواند باشد ودرحال 
ایثارگران  قانون جامع خدمات  حاضر 
دائمی شده است ودر ماده ۲ این قانون 
به صراحت نام صداوسیما وسایر نهادها 

قید گردیده است.

حجت الاسلام پرویز ولی زاده درباره 
شکایت بیش از 1۰۰ نفر از جانبازان 
بازنشستگی  به  مایل  که  صداوسیما 
نیستند، افزود: ایثارگران دارای قوانین 
خاص هستند و در ماده ۲ قانون خدمات 
جامع ایثارگران دستگاه های مشمول 

این قانون را مشخص کرده است.
هایی  داد: حتی سازمان  ادامه  وی 
مانند صداوسیما که دارای قوانین خاص 

ایثارگران  وضعیت  زمینه  در  هستند 
باید به قانون جامع خدمات رسانی به 

ایثارگران عمل کنند.
ولی زاده با اشاره به اظهارات احسان 
قاضی زاده هاشمی، نماینده ناظر مجلس 
دراین  صداوسیما  در  اسلامی  شورای 
درباره  اظهارات  گفت:این  خصوص، 
کسانی که بازنشسته شده اند، درست 

است.

مسئول امور ایثارگران نهاد ریاست 
جمهوری خاطر نشان کرد:حتی ما در 
ایثارگران،  جانبازان،  که  داریم  قانون 
در دستگاه  فرزندان شهداء  و  آزادگان 
می  بالاتر  تحصیلی  مقطع  از یک  ها 
توانند برخوردار شوند، یعنی اگر مدرک 
برایشان  باشند  داشته  کارشناسی 
کارشناسی ارشد محسوب می شود که 

می توانند تا ۳۵ سال خدمت کنند.

رئیس شورای عالی استان ها:

منع بکارگیری شهرداران بازنشسته رفع ابهام می شود

مشاور امور ایثارگران ریاست جمهوری:

قانون خاص صدا و سیما شامل حال ایثارگران نمی شود

فلاحت پیشه:

دخالت سیاسی صاحبان تریبون خلاف منافع ملی است

دادستان کل کشور:

برخورد با فساد در فضای مجازی ادامه می یابد

عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس گفت: بین شورای 
نگهبان و مجلس درمورد لوایح اصلاح قانون مبارزه با 
پولشویی و کنوانسیون پالرمو اعلام اختلاف نشده است 
و این دو مصوبه به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع 

نمی شوند.
»عباسعلی کدخدایی« چهارشنبه گذشته در حساب 
کاربری خود در توییتر از برطرف شدن ایرادات شورای 
نگهبان نسبت به لایحه اصلاح قانون مبارزه با پولشویی 
و لایحه الحاق دولت ایران به کنوانسیون سازمان ملل 
متحد برای مبارزه با جرایم سازمان یافته فراملی )پالرمو( 
خبر داد و نوشت: با عنایت به نظرات مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مقرر شد این مصوبات به مجلس اعاده 
شوند. »عزت الله یوسفیان ملا« نماینده مردم آمل در 
مجلس در گفت و گو با خبرنگار سیاسی ایرنا در پاسخ 
به این پرسش که چرا شورای نگهبان، ایرادات مجمع 

اظهارداشت:  کند،  می  اعاده  مجلس  به  را  تشخیص 
مجمع طرف مشورت رهبر معظم انقلاب اسلامی درباره 
سیاست های کلی نظام است و اگر این سیاست ها در 
مصوبات لحاظ نشود، شورای نگهبان می تواند ایراد بگیرد، 
چنین مواردی در بررسی لوایح بودجه هم اتفاق افتاده 
است.وی خاطرنشان کرد: این ایرادات به مجلس برمی 
گردد و اگر نمایندگان بگویند ما نظر را لحاظ کرده ایم، 
دیگر بعید است ایراد و اشکالی باشد. وی درخصوص دو 
مصوبه اصلاح قانون مبارزه با پولشویی و کنوانسیون پالرمو 
خاطرنشان کرد: چون شورای نگهبان ایرادی وارد نکرده 
و ایراد را به جای دیگر )مجمع( ارجاع داده است زمانی 
که این مصوبات در صحن یا کمیسیون مطرح شود، جنبه 
قانونی پیدا می کند و آن را می توان به عنوان قانون 
برای چاپ فرستاد.عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس در 
پاسخ به این پرسش که آیا اصلاحات احتمالی مجلس 

به این دو مصوبه به مجمع تشخیص مصلحت نظام می 
رود، گفت: مصوبات زمانی به مجمع می رود که میان 
شورای نگهبان و مجلس اختلافی ایجاد شود، در این مورد 
اعلام اختلاف نشده، بلکه تذکری داده شده است بنابراین 
این مصوبات به مجمع نمی رود.یوسفیان ملا اضافه کرد: 
اگر شورای نگهبان این مساله را با ایراد به مجلس ارجاع 
دهد، کمیسیون مربوطه و نمایندگان در جلسات علنی 
باید بررسی و رای گیری کنند و اگر مجلس بر مصوبه 
قبلی خود اصرار کند، مصوبه به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام می رود.وی با یادآوری این که متن نامه را ندیده ام 
اما تا جایی که شنیده ام شورای نگهبان ایرادی وارد نکرده 
است، خاطرنشان کرد: مجلس موظف و مکلف است به 
ایرادات شورای نگهبان رسیدگی کند و اگر ایراد مربوط به 
جای دیگر باشد، می توان به آن توجه نکرد و این مصوبات 

به قانون تبدیل می شود.

نایب رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی 
با بیان اینکه تصویب CFT بهانه جویی ها را علیه کشورمان 
از بین می برد، گفت: عده ای چون از ماهیت موضوع این 
لوایح اطلاعی ندارند، با آنها مخالفت می کنند، بنابراین باید 
اطلاع رسانی دقیقی انجام شود و با شفافیت سازی بیشتر این 
افراد را نسبت به این لوایح آگاه کرد، البته منافع گروه قلیلی 

نیز با تصویب CFT به خطر افتاده است.
یدالله طاهرنژاد با بیان اینکه تصویب CFT این پیام را برای 
جامعه جهانی دارد که ایران می خواهد در چارچوب مقررات 
بین المللی، تبادلات مالی خود را انجام داده و به این معیارها 
احترام بگذارد، اظهار کرد: تصویب این لایحه بهانه جویی ها 
و اتهامات علیه ایران را که همیشه به هنجارهای بین المللی 

هم پایبند بوده است، از بین می برد. وی در ادامه افزود: 
حداقل نتیجه تصویب CFT این است که جلوی تشدید 
تحریم ها علیه کشور ما را می گیرد و جامعه جهانی را متقاعد 
می کند که ماجراجویی های آمریکا علیه ایران مبنایی ندارد. 
تصویب CFT از این جهت اقدام بسیار مثبتی است و 
امیدوارم مراحل بقیه تایید آن سریع تر انجام شود تا شرایط 
برای تسهیل مناسبات مالی ایران با جهان فراهم شود.وی 
درباره دلایل مخالفت با این تصویب این لایحه خاطرنشان 
کرد: مخالفین دو گروه هستند. یک گروه قلیل که منافع 
کثیر آنها با تصویب این لا یحه به خطر می افتد و به همین 
دلیل نگرانند. این گروه قلیل جمعیتی که نمی دانند موضوع 
چیست را تحریک کرده و وارد میدان می کنند. بنابراین لازم 

است توسط صاحبان تریبون، نمایندگان مجلس و صاحبان 
اندیشه و خرد این افراد توجیه شوند. بعضی از آنها حسن 
نیت داشته و در چارچوب نظام و انقلاب فعالیت می کنند اما 
نمی دانند صورت مسئله چیست.طاهرنژاد خاطرنشان کرد: 
در حساب یک کودک پنج ساله در سیستان و بلوچستان 
۷۰۰ میلیارد تومان گردش مالی انجام می شود. اگر این 
مخالفان بدانند موضوع مبارزه با پولشویی چیست، دست از 
مخالفت برمی دارند. باید برای آنها توضیح داده شود که پول 
کثیف و سیاه چگونه بنیان های جامعه را به هم می ریزد. 
بنابراین من معتقدم باید فواید FATF و CFT به درستی 
اطلاع رسانی شده و شفاف سازی بیشتری انجام شود تا این 

مخالفان نیز از موضوع مطلع شوند.

یوسفیان ملا عضو کمیسیون اصل 90 مجلس:

دو مصوبه مرتبط با FATF به مجمع نمی رود

نایب رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی:

منافع گروه قلیلی با تصویب CFT به خطر افتاده است

علیرضا  اکبری
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اقتصادی

همتی :همه قوا از بانک مرکزی پشتیبانی کنند

شرطعبورازمشکلاتاقتصادی
به  اشاره  با  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
تاکیدات رهبر معظم انقلاب برای حل 5 
مشکل کلیدی اقتصاد، گفت: همراهی 
اعضای دولت در پیشبرد سیاست های 
دیگر،  قوه  دو  پشتیبانی  و  مرکزی  بانک 
است.   مشکلات  از  عبور  اساسی  شرط 
عبدالناصر همتی در یکی از شبکه های 
اجتماعی به جلسه سران قوای سه گانه با 
موضوع مسائل اقتصادی که چهارشنبه 
شب به مدت دو ساعت و نیم در حضور 
رهبر معظم انقلاب اسلامی برگزار شد، 
اشاره کرد و نوشت: رهبر معظم انقلاب 
و  جدی  های  تصمیم  و  تدابیر  اتخاذ  بر 
عملیاتی برای حل 5 مشکل کلیدی اقتصاد تاکید کردند.وی افزود: از 5 مورد، 3 مورد 
آن یعنی مشکلات نظام بانکی، نقدینگی و تورم در حیطه مسئولیت مستقیم بانک مرکزی 
است که اگر موضوع ارز را هم به آن اضافه کنیم خطیر بودن مسئولیت بانک مرکزی و 
اهمیت اقدام ها و برنامه های آن برای اجرای فرامین رهبری را آشکار می سازد. همتی 
بانک مرکزی و  تاکید کرد: همراهی اعضای محترم دولت در پیشبرد سیاست های 
پشتیبانی دو قوه محترم دیگر، شرط اساسی فائق آمدن بر مشکلات است.رئیس کل 
بانک مرکزی افزود: برای کنترل و هدایت نقدینگی، کند کردن روند رشد تورم و متعاقبا 
کاهش تدریجی آن، اولویت بندی مشکلات در هم تنیده نظام بانکی و اخذ مجوزهای لازم 
برای اصلاح تدریجی آن و تبدیل شبکه بانکی به موتور محرکه اشتغال و تولید و خصوصا 
ساماندهی بازار ارز و حرکت در مسیر نرخ ارز تعادلی با توجه به شرایط اقتصادی کشور 
برنامه های مشخصی داریم که با مشورت صاحبنظران اقتصادی، بانکی و ارزی و همراهی 

مدیران و کارشناسان بانک مرکزی و سیستم بانکی عملیاتی کرده و اجرا خواهیم کرد.

پزشکیان:

مطالباتالبرزایرانیانتا100میلیاردتومان
پرداختمیشود

نایب رییس اول مجلس شورای اسلامی گفت: خط اعتباری برای پرداخت مطالبات 
سپرده گذاران موسسه مالی البرز ایرانیان کرج تا سقف 100 میلیارد تومان باز می شود.

»مسعود پزشکیان« در تشریح آخرین نشست نمایندگان سران سه قوه برای پیگیری 
مشکلات موسسات مالی و اعتباری اظهار داشت: در آخرین نشست این هیات مقرر 
شد که پرداخت نشدن مطالبات برخی سپرده گذاران تا سقف یک میلیارد تومان پیگیری 
شود چرا که برخی از موسسات مدعی هستند که خط اعتباری دریافت نکرده اند که 
نادرست است. وی با بیان این که در این نشست قرار شد درباره پرداخت مطالبات تا 
سقف یک میلیارد تومان بررسی شود، افزود: پیش از این مقرر شده بود که تا پایان 
شهریورماه مطالبات سپرده گذاران موسسات مالی و اعتباری تا سقف یک میلیارد تومان 
پرداخت شود که ظاهرا اتمام نیافته است. نایب رییس مجلس شورای اسلامی از تشکیل 
جسله ای بین نمایندگان سه قوه با بانک مرکزی و سپرده گذاران خبر داد و گفت: در 
این جلسه قرار است سپرده گذاران دغدغه ها و نگرانی های خود را مطرح کنند تا 
پیگیری شود. پزشکیان درخصوص موسسه البرز ایرانیان کرج مقرر شد که تا سقف 100 
میلیارد تومان مطالبات سپرده گذاران با بازکردن خط اعتباری پرداخت شود، یادآور شد: 
تصمیماتی در خصوص شرکت گلیم و گبه کرمانشاه اخذ شده بود که اجرایی نشده است 
بنابراین مقرر شد پیگیری های لازم در این خصوص صورت گیرد. وی در ادامه تصریح 
کرد: اگر 70 میلیارد تومان مطالبات شرکت گلیم و گبه پرداخت می شد، می توانستند 
مطالبات بسیاری از طلبکاران را پرداخت کنند البته برخی بانک ها باید این شرکت را 
تحویل گرفته و در یک فرصت مناسب به فروش می رساندند که این اتفاق رخ نداده است.

در راستای حمایت از دامداران؛

حمایتدولتازافزایشنرخشیرخام
رئیس هیئت مدیره اتحادیه تعاونی های فرآورده های لبنی کشور گفت : وزارت جهاد 

کشاورزی در راستای حمایت از دامداران خواستار افزایش نرخ شیرخام است.
علی احسان ظفری در گفتگو با رادیو اقتصاد با تاکید بر اینکه هیچ کنترلی بر روی نرخ 
شیرخام صورت نگرفته است، افزود: این در حالیست که هم اکنون قیمت این محصول 
به 2¬ هزار و 250 تومان رسیده است. وی گفت: نرخ مواد اولیه برای بسته بندی 
محصولات لبنی مانند محصولات پتروشیمی و کاغذهای تتراپک چهار تا پنج برابر نسبت 
به شب عید سال 97 گرانتر شده است. رئیس هیئت مدیره اتحادیه تعاونی های فرآورده 
های لبنی کشور ادامه داد: این اتحادیه خواستار رعایت نرخ اعلامی از سوی سازمان 
حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان بوده و خواهان افزایش قیمت ها نیست. 
وی با اشاره به اینکه در نشست های تنظیم بازار اعلام شده که نرخ شیرخام باید بالاتر 
از قیمت کنونی باشد، گفت: نظارت در امور مربوط به شیر خام بر عهده وزارت جهاد 
کشاورزی و نظارت بر فرآورده های لبنی نیز بر عهده سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان است. ظفری افزود: وزارت جهاد کشاورزی برای حمایت از دامداران 
خواستار افزایش قیمت شیرخام بوده و وزارت صنعت، معدن و تجارت هم خواهان اعمال 

قیمت های کنونی هستند چرا که توان قدرت خرید مردم پائین آمده است.
جهاد  های  وزارتخانه  همکاری  با  باید  لبنی  های  فرآورده  نرخ  داشت:  اظهار  وی 
کشاورزی و صنعت، معدن و تجارت به همراه اتحادیه های زیر مجموعه متولی صنعت و 
دامپروری ارائه شود. رئیس هیئت مدیره اتحادیه تعاونی های فرآورده های لبنی کشور¬ 
ادامه داد: هنگامی که دولت از افزایش قیمت ها حمایت می کند اتحادیه مربوطه دیگر 

توانی برای مقاومت در برابر اضافه شدن نرخ ها ندارد.

یک عضو کمیسیون انرژی:

شرایطبرایافزایشقیمتبنزینمناسبنیست
یک عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه بنزین تا پایان امسال گران نخواهد شد، 

گفت: اکنون شرایط مناسبی برای افزایش قیمت بنزین نیست.
احمد صفری با اشاره به زمزمه هایی که درباره افزایش قیمت بنزین شنیده می شود، 
افزود: هیچ صحبتی از گرانی بنزین در کمیسیون انرژی مجلس مطرح نیست و دولت نیز 
پیشنهادی در این زمینه به مجلس نداده است. صفری معتقد است، گران شدن بنزین با 
تاثیر بر ناوگان حمل و نقل عمومی باعث افزایش هزینه ها و گران شدن تمام کالاها خواهد 
شد که در شرایط فعلی کشور مردم دیگر تحمل پذیرش گرانی بیشتر را ندارند. وی به 
مشکلاتی که نرخ کنونی پایین بنزین ایجاد کرده از جمله قاچاق سوخت هم اشاره کرد 
و گفت: برای جلوگیری از قاچاق سوخت باید کارت های سوخت دوباره به چرخه برگردد 
و هر فرد سهمیه مشخصی در ماه داشته باشد. به گفته این نماینده مجلس، با برگشتن 
کارت سوخت، بنزین باید دو نرخ داشته باشد که منطقی است نرخ بنزین سهمیه بندی 
همان هزار تومان باقی بماند و نرخ بنزین آزاد نیز 1500 تومان باشد. صفری با اشاره به 
اینکه برخی سهمیه ۶0 لیتر در ماه را برای کارت های سوخت پیشنهاد می دهند، تاکید 
کرد: این میزان بسیار کم است و سهمیه ای که برای هر کارت سوخت در نظر گرفته 
می شود باید 90 لیتر باشد. وی خاطرنشان کرد: با این روش هم گرانی بنزین به مردم 

فشار وارد نمی کند و هم جلوی قاچاق سوخت گرفته خواهد شد.
 

در شورایعالی هماهنگی ترابری کشور؛

تن-کیلومتر؛مبنایکرایهحملونقلجادهای
در  تن-کیلومتر  اساس  بر  بار  داخلی  جاده ای  حمل ونقل  کرایه  تعیین  پیشنهاد 

شورایعالی هماهنگی ترابری به تصویب رسید.
طبق اعلام دبیرخانه شورایعالی هماهنگی ترابری کشور، در دویست  و نهمین نشست 
این شورایعالی با حضور و مشارکت اعضا پس از بحث و بررسی، پیشنهاد تعیین کرایه 
حمل  و نقل جاده ای داخلی بار بر اساس تن-کیلومتر با قرائت گزارش توجیهی سازمان 
راهداری و حمل  و نقل جاده ای مطرح شد و با شرط تأمین نظرات مراجع رسمی قیمت  
گذاری کالا و خدمات توسط سازمان  یاد شده، مورد تصویب اعضا قرار گرفت. همچنین 
در این جلسه موضوع تغییر مسیر و شیوه حمل فرآورده های نفتی ترانزیتی از کشور 
مطرح و ضمن عدم پذیرش اعمال محدودیت در فرایند عبوری، مقرر شد موضوع با تهیه 
برنامه جامع عملیاتی در زمینه افزایش سهم  پذیری ریل و نیز اقدامات اجرایی به  منظور 
افزایش کنترل و نظارت بر تردد ناوگان حامل فرآورده های نفتی، در کمیسیون فرعی 
شورا مورد بررسی قرار گیرد. در ادامه برنامه جامع نوسازی و تأمین ناوگان زمینی با ارایه 

پیشنهادهای بخش جاده ای مطرح و تأیید شد.

پس از ریزش نرخ دلار و ایجاد صف فروش، سه بازار مسکن، بانک و بورس مستعد 
جذب نقدینگی ها را دارند که کارشناسان بر این باورند این شرایط می تواند فرصتی 

برای توسعه بازار سرمایه باشد.
همانطور که پیش بینی می شد، ریزش نرخ دلار در بازار آزاد از هفته گذشته شروع 
شد. پس از افزایش غیر منطقی قیمت ارز بسیاری از کارشناسان اقتصادی شکست 
قیمت ها را تا قبل از سیزدهم آبان ماه که موعد اعمال تحریم های یکجانبه امریکا 
است، پیش بینی کردند. مسوولان هم نسبت به خرید عجولانه دلار از بازار آزاد به مردم 
هشدار دادند. حالا با نزولی شدن روند قیمت ارز در بازار شاهد ایجاد صف فروش 
دلارهای خانگی هستیم. در ماه های گذشته شاهد ان بودیم که با ایجاد عدم قطعیت 
در بازار پس از خروج ترامپ از برجام و کاهش ارزش پول ملی کشورمان، گردش 
نقدینگی هزار و ۶00 هزار میلیارد تومانی چه جهش قیمت هایی را در بازارهای 
مختلف از جمله مسکن، طلا، ارز، خودرو ،  سکه و .. ایجاد کرد به طوری که باعث شد 
نرخ تورم شهریورماه به ۶.5 درصد برسد، نرخی که در تاریخ اقتصاد ایران کم سابقه 
بوده است.با ریزش قیمت ارز و فروش دلارهای خانگی باز هم یک نقدینگی سرگردان 
قابل توجهی در بازار موج خواهد زد. حال اینکه سه بازار سنتی و نوین مسکن، بانک 
و بورس مستعد جذب این نقدینگی های جدید در بازار هستند. به طور قطع ورود 
نقدینگی به بازار مسکن به نفع مردم نیست چراکه باعث افزایش قیمت خانه های کم 
متراژ می شود. از آنجایی که دلارهای خانگی در حال فروش هستند، فروشندگان خرد 
دلار نقدینگی های محدود خود را وارد بازار مسکن می کنند تا کالای بادوام خریداری 
کنند که ارزش پولشان در گذر زمان حفظ شود. اما از آنجایی که مسکن طی یک سال 
گذشته حداکثر افزایش قیمت را داشته به طوری که در تهران تا بیش از ۶0 درصد 
رشد نرخ را تجربه کرده محل خوبی برای سرمایه گذاری نیست و پیش بینی ها هم 
حاکی از آن است که در سال آینده این بازار دوباره وارد دوره رکود می شود. در این 

شرایط دولت قصد دارد تا افزایش نرخ سود بانکی،  بخشی از این نقدینگی ها را وارد 
سیستم بانکی کند تا با افزایش سپرده ها توان ارایه تسهیلات افزایش یاید. در این 
میان بخشی از نقدینگی ها هم به سمت بازار سرمایه هدایت می شود. اما از آنجایی 
که بورس مانند سایر بازارها مردمی نیست، انتظار می رود که سهم این بازار از دیگر رقبا 
در جذب نقدینگی کمتر باشد البته نباید فراموش کرد که در هیاهوی بازار ارز در اوایل 
تیرماه رکورد تاریخی 50 ساله رشد شاخص در بازار سرمایه شکست و این میزان رشد 

شاخص نشان داد که بورس آمادگی جذب نقدینگی ها را دارد. 
* بورس پتانسیل جذب نقدینگی ها را دارد 

»علی اسلامی بیدگلی« دبیرکل کانون نهادهای سرمایه گذاری در گفت وگو با 
پژوهشگر ایرنا درباره احتمال ورود نقدینگی به بازار سرمایه با ایجاد صف فروش دلار و 
اقدامات دولت برای هدایت نقدینگی ها به سمت بازارهای نوین گفت: وظیفه فعالان 
بازار سرمایه و مسئولان تشویق مردم برای هدایت پس اندازهایشان به سمت بازار 

سرمایه به جای بازارهای واسطه گرانه ارز و طلا است.
وی تاکید کرد: اگر بازار سرمایه مردمی شود، مردم پس اندازهایشان را صرف خرید 
کالاهای مصرفی نخواهند کرد که آنها هم به کالای سرمایه ای تبدیل شوند. از این رو 
دولت در چند روز اخیر اقداماتی را در راستای تثبیت نرخ ارز در بازار انجام داد اگر این 
روند ادامه داشته باشد نرخ ارز در بازار برای بازه زمانی بلند مدت می تواند کنترل شود. 
اسلامی بیدگلی با بیان اینکه با این پیش فرض و با قیمت های حال حاضر ارز، بازار 
سرمایه پتانسیل رشد را دارد،  گفت: در صورتی که دلارهای خانگی به فروش برسد این 

سرمایه می تواند به سمت بورس هدایت شود. 
دبیرکل کانون نهادهای سرمایه گذاری تاکید کرد: سرمایه گذاران خرد برای سرمایه 
گذاری در بورس باید نکاتی را توجه کنند که مورد آسیب و دچار ضرر نشوند. اگر 
سرمایه گذاران با بازار مسکن آشنا نیستند نباید به صورت مستقیم در بازار سرمایه 

گذاری کنند. 
وی افزود: حجم بازار سرمایه نسبت به حجم اقتصادمان بسیار کوچک تر از سایر 
کشورهای بانک پایه است اما از سوی دیگر هیچ کشوری حتی با داشتن فعال ترین 
بورس هم این حجم از سرمایه گذار حقیقی که به صورت مستقیم در بورس سرمایه 
گذاری کند را ندارد.اسلامی بیدگلی با بیان اینکه سرمایه گذاری مستقیم در بورس 
باعث شده که در چند سال گذشته مردم عادی نتوانند از مزایای بازار سرمایه منتفع 
شوند، گفت: مردم عادی با توجه به اینکه قدرت کارشناسی کمتری نسبت به تحلیل 
گران حرفه ای دارند، معمولا از سرمایه گذاری در بورس متضرر می شوند. بنابراین 
سازمان بورس و اوراق بهادار در بازار سرمایه به عنوان نماینده دولت باید فرهنگ سازی 
های لازم را انجام دهد و مردم را نسبت به سرمایه گذاری در ابزارهای واسطه ای مانند 
صندوق های سرمایه گذاری آگاه کند چرا که هم بازده مطلوبی را برای سرمایه گذار 

ایجاد می کنند و هم ریسک کمتر و نقدشوندگی بالاتری دارند. 
وی ادامه داد: اقدام دیگری که دولت باید انجام دهد و تا حدودی هم در چند ماه 
گذشته قانون گذاران نسبت به آن اقدام کرده اند این است که فرایندهای سرمایه 
گذاری در بورس را تسهیل و برخی از مقررات زاید را حذف کنند. در این راستا در 
چند ماه گذشته،  شورای هماهنگی قوا، نرخ مالیات نقل و انتقالات سهام را کاهش 
دادند که این کمک قابل توجهی به رونق بازار سرمایه کرد. معتقدم اگر مشوق های 
مالیاتی بیشتری را فراهم کنند می تواند در جذب نقدینگی ها موثر باشد. دبیرکل 
کانون نهادهای سرمایه گذاری درباره رقابت بانک با بورس برای جذب نقدینگی ها 
گفت: ایران کشور بانک محور محسوب می شود و حجم قابل توجهی از پس اندازهای 
مردم درگیر بازار بانکی و پولی است بنابراین همواره بازار پول یک رقیب بسیار جدی 

برای بازار سرمایه بوده است. 
وی ادامه داد: به نظر می رسد با توجه به درآمدهای انتظاری شرکت ها، شرکت هایی 
که از افزایش بهای ارز درآمد قابل توجهی به دست می آورند،  سود آنها به میزان قابل 
توجهی از نرخ سود بانکی بیشتر خواهد بنابراین برای این شرکت ها شاید خطری 
احساس نشود.اسلامی بیدگلی گفت: اما به هر حال افزایش نرخ بهره بانکی منجر به 
کاهش حجم جریان نقدی ورودی به بازارسرمایه خواهد شد. کما اینکه شاهد بودیم 
حتی از زمان ثبات نرخ بهره با توجه به افزایش نرخ بازده تا سر رسید اوراق بدهی 
منتشر شده توسط دولت با نرخ هایی بالای 30 درصدهم انگیزه خریداران سهام 

بسیار کاهش یافت سرمایه گذاری در اوراق بدهی جایگزین بازار سرمایه شد. 
* چرا بورس برای مردم جذاب نیست ؟

در حال حاضر برای بیش از 10 میلیون نفر در بازار سرمایه کد معاملاتی وجود دارد 
اما این رقم هنوز در مقایسه با سایر کشورها ناچیز است. البته ابهاماتی هم در ثبت این 
کدهای معاملاتی وجود دارد و عده ای بر این باور هستند که افراد حاضر در بورس 
کمتر از این اعداد است. یکی از دلایلی که مردم عادی کمتر تمایل به سرمایه گذاری 
در بازار سرمایه را دارند زیان های گذشته ناشی از آشنا نبودن با اصول این بازار است. 
همواره در التهابات بازار سرمایه شاهد این هستیم که سهام داران خرد که همان مردم 
عام هستند که تخصصی در اقتصاد ندارند، زیان می بینند. بخشی از این زیان به 
موضوع نبود آموزش های فراگیر درباره بازار سرمایه است بنابراین مردمی که بورس 
را نمی شناسند، ترجیح می دهند سرمایه خود را وارد بازاری مانند طلا و مسکن کنند 
و ریسک رکود این بازار را هم می پذیرند.اما دلیل دیگر، اعتماد نداشتن مردم به این 
بازار است چراکه اطلاعات این بازار به طور شفاف در اختیار شهروندان قرار نمی گیرد 
و رانت اطلاعاتی مجال این را به سهامداران خرد نمی دهد که از مزایای بازار سرمایه 
منتفع شوند. بنابراین هر چند که دولت اصرار بر توسعه بازار سرمایه را دارد اما هنوز هم 

بورس حیات خلوتی برای عده ای از سهامداران حقوقی محسوب می شود.

چرا بورس برای مردم جذاب نیست ؟

رقابت سه بازار بانک،  بورس و مسکن برای جذب دلارهای خانگی

دبیر انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان گفت: 
پیش  خودروی  هزار   100 از  بیش  نیاز  مورد  قطعات  تامین 
فروش شده از سوی خودروسازان نیازمند ۶ هزار میلیارد تومان 

نقدینگی است.
دو خودروساز اصلی کشور با هدف تامین نیاز داخلی، در ماه 
های اخیر در چند مرحله اقدام به پیش فروش خودروهای خود 
کردند که بازه زمانی تحویل آنها یک سال به طول می انجامد؛ 
هزار  یکصد  به حدود  فروش شده  پیش  مجموع خودروهای 

دستگاه می رسد.
»آرش محبی نژاد« روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا افزود: قطعه سازان در صورت تامین شدن به موقع قطعات 
شدن  فراهم  همچنین  و  گمرک  از  آنها  ترخیص  و  نیاز  مورد 
نقدینگی مورد نیاز، قادر به پاسخگویی به نیاز خودروسازان در 
برنامه پیش فروش ها خواهند بود.وی بیان داشت: در مجموع 
بیش از 18 هزار میلیارد تومان نقدینگی برای انجام فعالیت های 

جاری قطعه سازان مورد نیاز است که به دلیل عمل نکردن به 
موقع به تعهدات از سوی خودروسازان، تاکنون یک سوم این رقم 

معوق شده است.
* افزایش قیمت قطعات

این مقام صنفی به افزایش قیمت قطعات خودرو اشاره کرد و 
گفت: طبق محاسبه های انجام شده، قیمت قطعات خودرویی 
بطور متوسط در همسنجی با پارسال باید دستکم 80 درصد 

افزایش داشته باشد تا بتوان این صنعت را سرپا نگه داشت.
وی خاطرنشان کرد: البته با بخشی از این افزایش قیمت در 
نیمه نخست سال و طی مذاکره های انجام شده، موافقت شده 

است.
محبی نژاد خواستار آن شد که دولت با در اختیار قرار دادن 
مواد اولیه ارزان یا ارز ارزان قیمت به قطعه سازان موافقت کند 
تا رشد قیمتی کمتری را در تولید قطعات و به تبع آن در تولید 

خودرو شاهد باشیم.

* سلیقه ای بودن ترخیص قطعات از گمرک
وی در ادامه از چگونگی ترخیص قطعات از گمرک گلایه کرد 
و افزود: این موضوع از طرف بانک ها و گمرک به صورت سلیقه 
ای انجام می شود؛ به طوری که برخی قادر به ترخیص قطعات 

شده اند، اما برخی دیگر موفق نشدند.
دبیر انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان یادآور 
شد: مواد اولیه مورد استفاده برخی قطعه سازان مصرف دوگانه 
دارد و علاوه بر قطعه سازی می توان در سایر صنایع آنها را بکار 
برد، با این حال بسیاری قطعه سازان مشمول پرداخت نکردن 
ما به التفاوت ارزی نشدند. گفتنی است در ماه های گذشته 
صنایع خودرو و قطعه سازی کشور متاثر از مسائل ارزی و تحریم 
های خارجی بوده است؛ چندی پیش مقدمات ترخیص بخشی 
از قطعات مورد نیاز خودروسازان فراهم شد که به گفته فعالان 
این بخش می توان با استفاده از آنها نزدیک به 20 هزار دستگاه 
خودرو را تکمیل و روانه بازار کرد و تا حدودی از التهابات قیمتی 

موجود بازار خودرو کاست.
آمارها نشان می دهد اکنون نزدیک به یک هزار و 500 قطعه 

ساز در زنجیره تامین داخلی حضور دارند.

دبیر انجمن قطعه سازان:

ساختخودروهایپیشفروشی6هزارمیلیاردتومانقطعهنیازدارد

یک کارشناس اقتصادی گفت: در حال حاضر چهار گروه داعش، طالبان، القاعده و 
جیش النصره در FATF ممنوع المعامله هستند؛ هر چند ممکن است بعدا بخواهند 
گروه های انقلابی را هم جزو این گروه ها قرار دهند که آن موقع می توانیم از این سازمان 

خارج شویم که با ترک عضویت چیزی از دست نمی دهیم.
ایمان اسلامیان با تشبیه FATF به آرم استاندارد یک خودرو که فقط از آن طریق می توان 
در خیابان ها تردد کرد، گفت: به همین نسبت ما اگر FATF را نپذیریم، نمی توانیم وارد 

مبادلات بین المللی شویم.
وی با بیان اینکه سازمان FATF ارشاداتی را مطرح می کند، اظهار کرد: FATF اعضایش 
را موظف می کند در راستای یکسری استانداردهای مشترک همکاری کند. یکی از این 
استانداردها مبارزه با تروریسم سازمان یافته در شبکه های مالی مربوط به آنهاست، چراکه 
یکی از موثرترین راه های از بین بردن تروریسم، مسدود کردن شریان های مالی مربوط به 

آن است.
اسلامیان با اشاره به رویکردهای مختلف نسبت به FATF در داخل کشور ادامه داد: یک 
رویکرد این بود که خودمان ملاحظات مربوط به پولشویی و سلامت شبکه مالی را انجام 
دهیم و رویکرد دیگر هم این است که از طریق تعهدات جهانی این شفافیت را ایجاد کنیم. 
پیش از این، مرکز اطلاعات مالی و مبارزه با پولشویی )FIU( که در وزارت امور اقتصادی و 
دارایی و همچنین بانک مرکزی پیش بینی شد در راستای ایجاد همین شفافیت مالی بود. 

از این جهت بود که بانک ها ملزم شدند سقفی از مبالغ را منتقل کنند.
با ترک عضویت FATF چیزی از دست نمی دهیم

این کارشناس اقتصادی با اشاره به ادعاهای برخی از منتقدان FATF مبنی بر اینکه در 

صورت تصویب این قانون برخی چیزها را از دست می دهیم، بیان کرد: FATF در واقع 
یک عضویت است و با ترک عضویت می توانیم از آن خارج شویم و هزینه ای هم نمی دهیم. 
این قانون فقط گروه هایی که در ذیل فصل هفت قطعنامه شورای امنیت قرار می گیرند را 

ممنوع المعامله اعلام کرده است.
وی افزود: در حال حاضر فقط چهار گروه داعش، طالبان، القاعده و جیش النصره 
ممنوع المعامله هستند؛ هر چند ممکن است بعدا آنها بخواهند گروه های انقلابی را هم 

جزو این گروه ها قرار دهند که آن موقع ما می توانیم از این سازمان خارج شویم.
او به ارتباط بین تصویب قانون FATF با بازار ارز هم اشاره کرد و ادامه داد: مشکل جدی 
ما در بحث ارز این است که در حوزه ارزی یک بخش واقعی و یک بخش غیرواقعی و 
اصطلاحا کف خیابانی داریم. مشکل ما اتفاقا اسکناس نیست. مشکل ما اعتبار است که 

به خاطر برخی محدودیت ها نمی توانیم نقل و انتقال اعتباری داشته باشیم.
*شانسی برای ارتباط با بانک های متوسط و بزرگ نداریم

اسلامیان با بیان اینکه اثرگذارترین تحریم ها در نظام مالی برای ما تحریم های بانکی 
است، اظهار کرد: بعد از برجام چون بانک های جهانی از تحریم های آمریکایی واهمه 
داشتند، عملا نتوانستند با ایران ارتباط برقرار کنند و در شرایط فعلی هم به خاطر همین 
تحریم های آمریکایی، شانسی برای ارتباط با بانک های متوسط و بزرگ جهانی نخواهیم 
داشت. این کارشناس اقتصادی در نهایت با بیان اینکه اروپا بانک همکاری اتحادیه اروپا را 
ملزم به همکاری با ایران کرده است، گفت: این امر می تواند باعث تسهیل در فعالیت های 
مالی کشور شود و عدم تصویب FATF می توانست باعث شود که این بانک ها هم با ما کار 
نکنند. FATF این نیاز بانک ها را که می خواهند با ایران ارتباط و پیمان دو جانبه داشته 

باشند را حل می کند اما نمی تواند تاثیری در بخش تامین مالی بین المللی بگذارد، چراکه 
اینجا ما نیازمند ارتباط با بانک های بزرگ هستیم.

گفتنی است، مجلس شورای اسلامی در اواخر روز کاری 15 مهرماه سال جاری یک 
لایحه دیگر از چهار لایحه باقی مانده از تعهدات FATF را با عنوان کنوانسیون مبارزه با 
تامین مالی تروریسم یا همان CFT تصویب کرد تا کشور یک قدم دیگر به عضویت در این 

معاهده بین المللی نزدیک تر شود.

یک کارشناس اقتصادی  مطرح کرد

گروههایممنوعالمعاملهدرFATFکدامند؟

مدیر عامل گروه خودروسازی سایپا از ثبت سفارش و واردات 
هشت هزار دستگاه کامیون جدید به ناوگان تجاری سنگین 

کشور تا پایان مهر ماه جاری خبر داد.
خصوص  در  دولت  افزود:  جهرودی«  قاسم  »محسن 
نوسازی ناوگان فرسوده تجاری کشور بسیار حساس بوده 
و در جلسات متعدد به آن پرداخته است.وی خاطر نشان 
کرد: اکنون کار عملیاتی شده و با استراتژی و خط مشی 
دولت نوسازی ناوگان با جدیت در حال اجرایی شدن است.
جهرودی ابراز امیدواری کرد که تا پایان مهرماه بتوان هشت 
هزار دستگاه کامیون جدید را ثبت سفارش و پس از اجرایی 
بیان  کرد.وی  آماده  ناوگان  به  ورود  برای  اقدامات  شدن 
داشت: اکنون قطب های جدید خودروسازی در جهان شکل 
رفته که با صرف هزینه های پایین تر و کیفیت بالاتر به تولید 
محصول می پردازند؛ این قطب ها اکنون شناسایی شده و 
گروه سایپا نیز با برخی از آنها وارد کار شده است.جهرودی 
درباره همکاری با شرکت خودروسازی ولوو گفت: این شرکت 
از ایران خارج شده و اکنون خط مشی آنها کار کردن با ایران 
نیست، به همین دلیل بلافاصله با خودروساز دیگری وارد 

مذاکره شده ایم.
وی تاکید کرد: هشت هزار دستگاه کامیون یاد شده مربوط 
به شرکت چینی »دانگ فنگ« بوده و منتظر دستور نهایی 
سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( و همچنین 
حل و فصل مسائل بانکی آنها برای ورود به ناوگان تجاری 

کشور هستیم.
صنعتگران  تلاش  با  امروز  داد:  ادامه  سایپا  مدیرعامل 

پیشرفته ترین  از  یکی  که   )ECU( ای.سی.یو  کشورمان 
قطعات خودرویی است، در شرکت صبا تولید شده و در این 

زمینه به خودکفایی رسیده ایم.
وی تاکید کرد: هرچند تحریم ها می تواند ما را به عقب 
رانده و زمان را برای پیشرفت از کشور بگیرد، اما نمی تواند 
ملت ما را متوقف کند.جهرودی همچنین درخصوص قیمت 
وزارت  تابع  ما  تولیدی سایپا خاطرنشان کرد:  خودروهای 
صنعت، معدن و تجارت و سیاست گذاری های انجام شده 
هستیم؛ در ماه های گذشته اتفاقاتی را در بازار شاهد بودیم 
افزایش قیمت اقدام  اما سبب نشد که خودروسازان برای 

کنند.
وی تصریح کرد: تا امروز هیچ افزایش قیمتی در خودروهای 
از  حمایت  سازمان  اگر  تا  منتظریم  و  نداشته ایم  تولیدی 
در  جدیدی  استراتژی  تولیدکنندگان  و  کنندگان  مصرف 

خصوص قیمت ابلاغ کند، اجرایی کنیم.
جهرودی بیان داشت: امروز همه تمرکز خود را به ویژه در 
طرح های افزایش کیفیت خودرو، بر همکاری با نخبگان قرار 

داده ایم.
مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا همچنین در خصوص 
برکناری خود از این سمت تاکید کرد: این مسئله شایعه بود؛ 
هیچ اتفاقی رخ نداده و کماکان در این سمت حضور دارم.وی 
بیان داشت: تا روزی که در این مسئولیت باشم، از صندلی 
سایپا برای ماندن روی آن هزینه نمی کنم و همچنین اجازه 
بهره  برای اهداف خود  این صندلی  از  نخواهم داد کسی 

گیری کند.

مدیر عامل سایپا:

8هزاردستگاهکامیوننوواردناوگانتجاریکشورمیشود
رئیس انجمن گل و گیاهان زینتی ایران گفت: برآورد علمی نشان 
می دهد که ظرفیت صادرات گل و گیاه زینتی کشور یک میلیارد 

دلار در سال است که فقط پنج درصد آن محقق می شود.
پژمان آزادی در آستانه دومین کنگره بین المللی گل و گیاهان 
زینتی ایران افزود: اکنون بین 30 تا 40 میلیون دلار صادرات انواع 
گل و گیاه داریم که یکی از دلایل کمی صادرات این محصولات 
شاید این است که تولید گل با وجود سودهی، اشتغالزایی و امکان 

صادرات بالا هنوز یک مساله استراتژیک تلقی نمی شود.
رئیس انجمن گل و گیاهان زینتی ایران خاطرنشان کرد: اکنون 
علاوه بر صادرات پایین، سرانه مصرف گل در کشور هم بسیار پایین 
است که علت عمده آن بالا بودن قیمت گل به دلیل وجود دلالان و 

واسطه ها است که بیشتر سود این بازار به جیب آنها می رود.
وی اظهار داشت: متاسفانه تنها مساله استراتژیک کشاورزی 
ما تامین غذا است در حالی که با توجه به بحران آبی موجود باید 
بخشی از ظرفیت ها را به حمایت از محصولات صادراتی مانند گل 
و گیاه اختصاص دهیم. رئیس انجمن گل و گیاهان زینتی ایران 
گفت: گل و گیاه نقش موثری در تامین سلامت روانی فرد و جامعه 
دارد اما بالا بودن قیمت آنان ، سبب کاهش مصرف سرانه این 

محصولات در کشور شده است.
وی با اشاره به برگزاری دومین کنگره گل و گیاهان زینتی ایران در 
آبان ماه امسال در شهر محلات استان مرکزی، اضافه کرد: توسعه 
صادرات، اقتصاد و بازار گل و گیاهان زینتی از جمله موضوعات 
مورد بررسی در این کنگره با محوریت فعالان بخش خصوصی 
است.  آزادی افزود: موضوع نقش گیاهان بومی کم نهاده درفضای 
سبز با توجه به بحران کم آبی کشور از نکات محوری این کنگره 

است .
وی خاطرنشان کرد: همزمان با این کنگره جشنواره گل های 
داوودی با ارائه 800 نوع مختلف داوودی که نشان دهنده ظرفیت 
بالای به نژادی در جذب گردشگر است برگزار می شود که شرکت 
کنندگان ضمن حضور در جشنواره از گلخانه های تجاری موفق 
محلات نیز بازدید می کنند. رئیس انجمن گل و گیاهان زینتی ایران 
گفت: همچنین در این کنگره تولیدکنندگان موفق تجارب خود را به 
حاضران ارائه می کنند. رئیس انجمن گل وگیاهان زینتی ایران به 
سطح زیر گل و گیاه زینتی کشور اشاره کرد و افزود: سالانه از سطح 
یک هزارو 811 هکتار یک میلیارد وهشت میلیون گل شاخه بریده 
، یک هزارو 195 هکتار سطح زیر کشت درخت و درختچه تزئینی 
تعداد 287 میلیون اصله درختچه و از سطح 470 هکتار گیاهان 
فصلی و نشایی تعداد 424 میلیون بوته گیاه تزئینی تولید می شود.
آزادی در خصوص وضعیت اشتغال و صادرات بخش گل و گیاهان 
زینتی ایران گفت: اکنون بیش از 10 هزار تولیدکننده گل و گیاه 
زینتی درسه هزارو500 هکتار فضای باز و2 هزارو200 هکتارفضای 

تحت شرایط کنترل شده ، فعالیت می کنند.
وی با اشاره به نقش منحصر به فرد گل در تامین آرامش و سلامت 
روانی مردم اشاره کرد و بیان داشت: توسعه فناوری های جدید و 
اصلاح سیستم بازاریابی و توزیع گل از اقداماتی است که می تواند 

در کاهش هزینه ها و دسترسی ارزان تر مردم به گل موثر باشد.
دومین کنگره بین المللی و سومین کنگره ملی دوسالانه گل و 
گیاهان زینتی ایران از اول تا سوم آبان ماه همزمان با جشنواره گل 
های داوودی در پژوهشکده گل و گیاهان زینتی شهرستان محلات 

برگزار می شود.

رئیس انجمن گل و گیاهان زینتی ایران:

ظرفیتصادراتگلوگیاهکشوریکمیلیارددلاراست
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کی روش و رویه های جدید با دو انتخاب عجیبش

ریموت کنترل تیم ملی در دستان سردار!
انتشار تصویری از سردار آزمون در صفحه 
شخصی اینستاگرام که به ملاقاتش با یک 
جدیدی  رویه  پرداخته  تلویزیونی  بازیگر 
است که در تیم کی روش سابقه نداشته 

است.
به گزارش "ورزش سه"، اتفاقاتی حول 
جام  از  پس  ملی  تیم  بازیکن  دو  یکی 
جهانی باعث شد تا ادامه حضور آنها در 
این تیم با پیش بینی هایی از جنس حذف 
آنها از جمع ملی پوشان همراه شود. سردار 
آزمون و رامین رضاییان دو بازیکن ثابت تیم 
ملی در سال های اخیر هستند که قاعدتا 
نمی بایست در اردوی اخیر تیم ملی حضور 
به هم می رساندند اما همچنان دیده می 

شوند. اولی، خودش تمایلی نداشت به تیم ملی برسد و دومی، با تصمیم سرمربی نمی 
بایست در این اردو حضور پیدا می کرد. اما همانطور که می دانید داستان به شکل کاملا 

متفاوتی نسبت به پیش بینی ها پیش رفته است.
 موضوع یک: ورود مجدد به تیم بدون عذرخواهی

پس از پایان بازی های تیم ملی دو مهاجم اقدام به خداحافظی از تیم ملی کردند. 
سردار آزمون که در هر سه بازی تیم ملی به عنوان یکی از بازیکنان اصلی پا به میدان 
گذاشت در نهایت پس از ناکامی این دیدارها عنوان کرد دیگر برای تیم ملی به میدان 
نخواهد رفت. سردار معتقد بود انتقادات بسیاری به ناحق از او شده است و وی ترجیح 
می دهد دیگر در تیم ملی حضور نداشته باشد تا فرصت بیشتری برای در کنار خانواده 

بودن به دست بیاورد.
 موضوع موازی با این موضوع خداحافظی رضا قوچان نژاد از تیم ملی بود. گوچی 
که حتی دقیقه ای در بازی های جام جهانی به میدان نرفت بدون ذکر دلیلی خروج 

همیشگی خود از تیم ملی را اعلام کرد.
اما اتفاق اصلی پس از اعلام این دو خداحافظی صورت گرفت. در حالی که پیش از 
این مرد پرتغالی فوتبال ایران را هیچ حرکت اضافه ای را از ملی پوشان نمی پذیرفت این 

بار با دو رفتار متفاوت، گونه ای دیگر از تصمیم گیری های خود را به نمایش گذاشت.
کارلوس به جز یک جمله کوتاه کلمه ای درباره گوچی و تصمیمش به زبان نیاورد اما از 
همان روزهای به کار برده شدن لفظ خداحافظی، سعی در پشیمان کردن سردار داشت 
و نام او را وارد لیست بازیکنان دعوت شده به اردوی تیم ملی کرد. سردار در اردوی قبلی 
تیم ملی هم غیبت داشت اما با اصرار کی روش و دعوت مجدد او این بار به ملی پوشان 
پیوسته است. او سه روز پس از آغاز اردوی جدید، در کنار سایر بازیکنان آفتابی شد و حالا 
برخلاف رویه همیشگی اردوهای تیم ملی تنها بازیکنی است که صفحه اینستاگرامش 
هم مثل ساعت کار می کند و امروز عکسی با نفیسه روشن بازیگر تلویزیون را صفحه اش 
منتشر کرده و از حسادت دیگران گفته است درحالیکه در زمان حضور سیدجلال در تیم 

ملی هیچ بازیکنی حق استفاده از صفحه اجتماعی در دوران اردو را نداشت.  
 در عین حال هرچند تصور می شد پس از اعلام خداحافظی و اصرار وی بر این 
تصمیم، وقتی قرار بر ادامه حضور او شد حداقل با یک عذرخواهی ساده از مردم به کار 
خود ادامه دهد این اتفاق نیز نیفتاد تا مهاجم ایرانی روبین کازان نشان دهد در ورود و 

خروج از تیم ملی مختار است.
 موضوع دو؛ رودربایستی کی روش و ادامه حضور در تیم

دومین مورد عجیب تیم ملی در اردوی اخیر حضور رامین رضاییان در کنار سایر ملی 
پوشان است. رامین که در لیست اخیر کی روش قرار نداشت در مجموعه پک به تمرین 
می پرداخت و وقتی چهار، پنج ملی پوش را در کنار خود دید اقدام به ادامه حضور در 
تیم ملی کرد و با وجود اینکه به تیم ملی دعوت نشده بود او حتی پس از ورود به زمین 
چمن نیز همچنان در کنار سایر ملی پوشان قرار گرفت و اتفاقا امروز در بازی درون تیمی 

نیز به میدان رفت!
 با وجود اینکه کی روش به مدافع راست ثابت تیم ملی در جام جهانی اعتقاد دارد اما با 
عدم دعوت از وی، قطعا خواستار این بود که او هر چه سریعتر اقدام به تعیین تیم جدید 
خود کند و به بازی بپردازد. اما رامین ترجیح داد با وجود دعوت نشدن به عنوان مهمان 
ناخوانده در کنار تیم ملی حضور داشته باشد و البته کمی هم خوش شانس بود چرا که 
هیچ واکنشی از سرمربی با دیسیپلین تیم ملی ندید و البته هواداران تیم ملی نیز هرگز 
نفهمیدند که اگر کی روش تمایل به حضور رامین در این اردو نداشت چرا این روزها او 
را وارد برنامه تمرینی کرد و اگر می خواست این مدافع نیز حضور داشته باشد چرا نام او 
را خط زد. آیا کی روش نمی توانست رامین را به تیم ملی دعوت کند و در بازی مقابل 
بولیوی از او استفاده نکند؟ پاسخ مثبت است. آیا این که بازیکنی که به تیم ملی دعوت 
شده می تواند در همه مراحل آماده سازی حاضر باشد؟ اگر پای کی روش و تیم ملی 

ایران در میان باشد پاسخ به این سئوال هم مثبت است!
در نهایت، تمرینات تیم ملی با شرایط تازه ادامه دارد. زمانی که وقت برداشت میوه 

هشت سال کار فرا رسیده اما ظاهرا مسئول ارشد تیم ملی ایده های جدیدی دارد ....

امیر شمسایی پیشکسوت فوتسال:

دیدار با برزیل به خاطر بی تدبیری مسئولان از 
دست رفت

پیشکسوت فوتسال ایران گفت: دیدار دوستانه با تیم ملی برزیل به خاطر بی تدبیری 
مسئولان کمیته فوتسال از دست رفت و این اتفاق به اعتبار این رشته آسیب جدی وارد 

کرد.
امیر شمسایی در خصوص لغو دیدار دوستانه تیم های ملی ایران وبرزیل اظهار داشت: 
اگر مسئولان فوتبال ایران می دانستند بازی با تیم های بزرگ هزینه نیست بلکه برداشت 

است، هیچ گاه اجازه لغو این مسابقه را نمی دادند. 
وی ادامه داد: این مسابقه به خاطر بی تدبیری مسئولان فوتسال و فوتبال کشور از 
دست رفت. در شرایطی که تمام تیم های بزرگ دنیا علاقه مند به بازی با تیم ملی ایران 

بودند مسئولان کاری کردند که به راحتی این مسابقه از دست برود. 
سرمربی سابق تیم فوتسال تاسیسات دریایی گفت: این تصمیم باعث شد نه تنها 
برزیل بلکه سایر تیم های ملی بزرگ دنیا هم دیگر حاضر به برگزاری دیدار دوستانه با تیم 
ایران نباشند.  وی در خصوص دلایل ضعیف شدن کمیته فوتسال اظهار داشت: با یک 
دست نمی توان 2 هندوانه را بلند کرد. رییس کمیته فوتسال باید یک فرد از خانواده این 

رشته باشد تا ارزش موفقیت های فوتسال را درک کند. 
شمسایی در رابطه با شانس فوتسال ایران برای گرفتن میزبانی جام جهانی 2020 
خاطرنشان کرد: لغو بازی با برزیل بدعهدی است و این اتفاق شانس ایران را برای گرفتن 

میزبانی جام جهانی به حداقل می رساند. 

تغییرات در تیم الماس شهر جواب داد؛

ثبت نخستین پیروزی در کارنامه نماینده دسته 
اولی فوتسال قم

 نماینده استان قم در لیگ دسته اول فوتسال در حالی اولین برد خود را دشت کرد تا 
نشان دهد تغییرات در این تیم جواب داده است.

پس از ۳ بازی ناکامی و دوری از پیروزی، نماینده فوتسال قم در لیگ دسته اول کشور 
بالاخره رنگ برد را دید و موفق شد در یک بازی خارج از خانه پیروز میدان شود و این 
به معنای امید به آینده برای این تیم خواهد بود. تیم فوتسال الماس شهر در شرایطی 
در چهارمین بازی خود در لیگ دسته اول فوتسال موفق شد در شیراز تیم صدرای این 
شهر را ۳ بر 2 شکست دهد که این برد، حاصل و نتیجه مثبتی از اعمال تغییرات به 
موقع در این تیم است. سید وحید غیاثی سرمربی جدید تیم الماس شهر قم که چند 
روز قبل جانشین بهرام وفایی در سمت سرمربیگری تیم الماس شهر شد بلافاصله پس 
از انتصاب، آثار و نتایج حضور خود را به نمایش گذاشت تا الماس شهر با شوک مثبت 
حضور او موفق به کسب اولین پیروزی شود. به عبارت دیگر، الماس شهر از ابتدای 
فصل، فرصت استفاده از وجود غیاثی را از دست داد اما باید خوشحال باشد که به 
سرعت، او را به نیمکت خود باز گرداند و بعید نیست اگر الماس شهر در هفته های آینده 

به تیمی مدعی صعود تبدیل شود.

شناگر ایران سکه باران می شود

 ایزدیار ستاره شنای ایران در بازیهای پاراآسیایی 
شاهین ایزدیار شناگر ایران موفق به کسب ۶ مدال طلا و یک نقره در بازی های 

پاراآسیایی اندونزی 20۱۸ شد.
 به گزارش تارنمای رسمی بازیهای پاراآسیایی 20۱۸، او روز جمعه در جاکارتا ششمین 
طلای خود را صید کرد. ایزدیار بعد از این مسابقه با شور و هیجان گفت: عالی است. این 
ششمین طلای من است؛ با آنکه فقط در بازی های پاراآسیایی امسال شرکت کرده ام. 

شناگر 25 ساله ایران گفت از ۱۶ سالگی به طور جدی به شنا پرداخته است. او می 
خواهد در بازیهای پارالمپیک توکیو 2020 هم مدال بگیرد.  وی گفت: 9 سال پیش شنا 
را شروع کردم و با این دستاورد آماده حضور در پارالمپیک توکیو 2020هستم.  طلایی 
ترین عضو کاروان ایران در رشته شنا، در ماده ۱00 متر کرال پشت کلاس S۱0 مدال 
دیگری کسب کرد تا تعداد مدال هایش را شش تایی کند. ایزدیار در ماده 50 متر کرال 
سینه کلاس S۱0 پنجمین مدال طلای خود را به گردن آویخت. وی چهار مدال طلای 
دیگر هم در مواد 200 متر مختلط، ۱00 متر پروانه ، ۱00متر آزاد و ۱00 متر قورباغه 
کسب کرده بود. ایزدیار در ماده ۱00 متر قورباغه کلاس S9 برای ایران مدال نقره گرفت. 

شاید ایران سال آینده در لیگ ملت ها حاضر نشود

موسوی: والیبال رو به سقوط است
سرعتی زن تیم ملی والیبال ایران گفت: آقایان می گفتند که با توجه به شرایط 
کنونی ممکن است ما نتوانیم حتی بلیت اکونومی هم بگیریم و در نتیجه امکان دارد 

ایران در لیگ ملت های سال آینده حضور نداشته باشد.
قرعه کشی  تیم  حضور ۱4  با  کشور  باشگاه های  والیبال  برتر  لیگ  رقابت های 
شد، اما این تعداد تیم تنها کمتر از یک هفته دوام داشت و خیلی زود تعداد تیم ها 
کاهش پیدا کرد. هفته اول مسابقات از 25 مهرماه آغاز خواهد شد و مسابقات در 

اردیبهشت ماه به پایان می رسد.
باشد  مفیدتر  و  بهتر  سال  هر  لیگ  تا  باشیم  داشته  توقع  باید  که  شرایطی  در 
متاسفانه این موضوع در والیبال صدق نمی کند. خبرهای ناامید کننده، کنارگیری 
از مواردی است که در لیگ  پرداخت بدهی ها و هزار مشکل دیگر  تیم ها، عدم 
برتر والیبال می بینیم. حال لیگ برتر والیبال به قدری خراب است که سید محمد 
موسوی، ستاره والیبال ایران و جهان هنوز تیمی برای خود انتخاب نکرده و به گفته 

خودش احتمال دارد حداقل تا نیم فصل در تیمی بازی نکند.
ملی  تیم  بازیکنان  موثرترین  از  یکی  و ۳۱ سال سن  قد  متر  با حدود 2  که  او 
والیبال ایران هم محسوب می شود ترجیح داده تا کمی از والیبال باشگاهی دور 
باشد تا شاید اوضاع کمی برایش ایده آل شود. در شرایطی که بازیکنان همچون 
سعید معروف، فرهاد قائمی، امیر غفور، مجتبی میرزاجانپور، میلاد عبادی پور، 
محمدجواد معنوی نژاد، مرتضی شریفی و صابر کاظمی و ... در لیگ های خارجی 
توپ خواهند زد، ذوق و شوق علاقمندان والیبال به دیدن چهره هایی همچون 
موسوی در رقابت های داخلی است، اما ظاهراً شرایط آنقدر سخت و بد شده که 

ستاره ای همچون موسوی ترجیح می دهد در تیم های داخلی توپ نزند.
ضمن اینکه شرایط هم به گونه ای پیش رفت که او پیشنهادهای خارجی اش را 
هم از دست داد. او از تیم هایی در ایتالیا و لهستان پیشنهاد جدی داشت، اما دلش 
می خواست در ایران بماند و در تیم های داخلی بازی کند، اما شرایط متزلزل برخی 
تیم ها موجب شد تا او حداقل تا نیم فصل شاید قید بازی در تیم های باشگاهی را 

بزند.
گفت وگوبا سیدمحمد موسوی را در ادامه می خوانید:

* لیگ برتر والیبال مانند مسابقات جام رمضان شده است!
وی در خصوص اینکه آیا با تیمی قرارداد امضا کرده است یا خیر اظهار داشت: 
هنوز با تیمی به توافق نرسیده ام و اگر اوضاع همینگونه باشد احتمال دارد حداقل 
تا نیم فصل بیرون بمانم. فکر می کنم این موضوع از نظر فنی شاید، اما از نظر مالی 
مشکلی برایم ایجاد نکند. ضمن اینکه باید این موضوع را هم در نظر گرفت که آقایان 
زمان برگزاری لیگ را هم طولانی تر کرده اند. شرایط لیگ برتر والیبال ایران همچون 
مسابقات جام رمضان شده است و حتی شاید بازی نکردن در لیگ برتر بهتر از 

بازی کردن باشد. 
* دوست داشتم در ایران بمانم

خارجی اش  پیشنهادهای  درخصوص  ایران  والیبال  ملی  تیم  سرعتی زن 
خاطرنشان کرد: از چند تیم اروپایی پیشنهادهای جدی داشتم، اما خودم دوست 
داشتم در ایران بمانم و شرایط به گونه ای شد که پیشنهاد آنها را از دست دادم. هنوز 
هم اگر پیشنهاد خوبی به دستم برسد حاضرم بازی کنم، اما به خوبی می دانم که 

شرایط تیم ها هم سخت شده است. 
* نگرانی مالی ندارم

وی درخصوص اینکه اگر امسال در لیگ بازی نکند، نگران وضعیت فنی و مالی 
خواهد بود یا خیر، تصریح کرد: من کارهایی خارج از والیبال دارم. از قبل فکر این 
روزها را کرده بودم و می دانستم که تا 40 سالگی نمی توان والیبال بازی کرد. نگرانی 

مالی ندارم و می توانم در مدتی که از والیبال دور هستم به کارهای خودم برسم.
* کتلت خوردیم و چند ساعت در فرودگاه معطل شدیم!

موسوی درمورد اینکه فدراسیون و برنامه ریزی هایش چقدر روی این اتفاقات موثر 
است، تصریح کرد: فدراسیون واقعاً بد کار می کند. مدیریت در فدراسیون ضعیف 
شده است. شاید جالب باشد نکاتی را بگویم که همه بدانند. زمانی که ما عازم 
مسابقات قهرمانی جهان شدیم و در مرحله مقدماتی 4 پیروزی و یک شکست 
کسب کردیم هیچ کدام از بازیکنان حرفی از پاداش نزد. ما به خوبی می دانیم که 
بازی کردن در تیم ملی برای هر بازیکنی افتخار است، اما می دانید چگونه راهی 
بلغارستان شدیم؟ در سال های اخیر تیم ملی والیبال همیشه از طریق CIP سفر 
می کرد، اما امسال ما هم مانند سایرین از ترمینال عادی سوار هواپیما شدیم. چند 
ساعت معطل تحویل بار بودیم ضمن اینکه مردم هم به ما لطف داشتند و برای 
گرفتن عکس یادگاری سمت ما می آمدند و شرایطی برای استراحت نداشتیم. پیش 

از سفر هم آخرین وعده غذایی ما »کتلت« بود!
* میوه، لیموترش، سس و برخی دیگر از مواد غذایی از تغذیه ما کم شده بود!

سرعتی زن تیم ملی والیبال ایران ادامه داد: صرفه جویی کردن فقط این نیست 
پرواز بیزینس نگیرند و غذای ارزان به ورزشکاران بدهند. من معتقدم که هزینه برای 
تیم ملی در هر رشته ای به تیم شخصیت می دهد، کلاس و سطح تیم را بالا می برد. 
شاید کمی عجیب باشد، اما میوه، لیمو ترش، سس و برخی دیگر از مواد غذایی 
از تغذیه ما کم شده بود. متاسفانه آقایان از برندهایی خرید می کردند که اصلًا 
مشخص نبود چه هستند و حتی گاهی ما به سالم بودن آنها هم شک داشتیم! 
وقتی برای کسی مهم نیست که چه اتفاقی در حال رخ دادن است چگونه می توان 

این فشارها را تحمل کرد.
* بازیکنی محتاج »پول تو جیبی« نیست، اما عدم پرداختش نوعی بی احترامی است
موسوی خاطرنشان کرد: برای سفر به بلغارستان برخلاف تمام دوره های گذشته 
بی احترامی  نوعی  را  اقدامات  این  من  نشد.  داده  جیبی«  تو  »پول  بازیکنان  به 
می دانم وگرنه هیچ کدام از بازیکنان محتاج اندک پولی که در سفرها داده می شود 
نیستند. تیم ما در مرحله مقدماتی 4 پیروزی و یک شکست کسب کرد و انتظار 
داشتیم از ما حمایت شود، اما نه کسی به سراغ مان آمد، نه تلفنی زده شد و نه حتی 

قولی داده شد!
* حدود 1000 یورو دادم تا بلیتم را تغییر دهم

وی در پاسخ به این سوال که چرا این صحبت ها را همان زمان هیچ بازیکنی مطرح 
نکرد، گفت: واقعیت این است که بازیکنانی مثل من دیگر حوصله این حرف ها 
را ندارند و بازیکنان جوان تیم هم که شاید درست تر هم همین باشد که گلایه ای 
نکنند. واقعاً شرایط اصلًا مانند گذشته نیست. در پروازهای طولانی با قد و قواره ای 
که بازیکنان والیبال دارند واقعاً سخت است که در اکونومی بنشینند. بعد از هفته 
دوم لیگ ملت ها در آرژانتین واقعاً توان بازی نداشتم، چون زانویم متورم شده بود و 
بسیار درد می کرد که حاصل پروازهای طولانی در شرایط سخت بود. برای برگشت از 
آرژانتین به ایران هم حدود هزار یورو از جیبم دادم تا بلیتم را تغییر داده و در شرایط 
راحت تری بتوانم به ایران بازگردم. به هر حال هرکسی توانی دارد و تا یک جایی 

می تواند صبر کند.
* از سسی بد بو برای الویه استفاده کردند، فقط چون ارزان تر بود!

سرعتی زن تیم ملی والیبال ایران خاطرنشان کرد: چندی پیش در اردوی تیم 
ملی بودیم که دیدم آشپزها در حال تهیه الویه هستند. تمام مواد را ترکیب کرد و 
زمانی که می خواست سس را اضافه کند بوی بدی فضا را پر کرد. متاسفانه از سسی 
استفاده کردند که هیچ برند و تاریخ و مشخصاتی نداشت و بوی آن آنقدر بد بود که 

من نتوانستم تحمل کنم و از آشپزخانه خارج شدم. زمانی که بازیکنان را دیدم هم 
از آنها خواستم که هرچه خواستند بخورند، اما حداقل الویه را نخورند. زمانی که از 
علت استفاده از آن سس را جویا شدم به من گفتند که قیمت این سس یک سوم 
سس های دیگر با برند معتبر است و از ما خواسته اند که چون ارزان تر است از این 

استفاده کنیم!
* بازیکنان احساس می کنند کسی به فکرشان نیست

وی افزود: شاید مطرح کردن این صحبت ها خنده دار باشد، اما واقعیت والیبال ما 
این شده است. یک مثال دیگر بزنم؛ هر بازیکن معمولًا در تمرین یک موز می خورد، 
آن  به  بازیکنان  واقعاً  و  بودند  که سیاه  موزهایی خریداری می شد  اواخر  این  اما 
نگاه هم نمی کردند. این کار آقایان اسراف است. شاید بهتر بود آقایان کمتر، اما 
حداقل سالم و با کیفیت می خریدند. شاید خوردن موز تاثیری چندانی روی بازی 
من نداشته باشد و اگر موز نخورم قطعاً نمی میرم، اما از نظر روانی تاثیر زیادی روی 
بازیکنان دارد، چون بازیکنان احساس می کنند کسی به فکرشان نیست. شرایط 
خیلی بد است؛ پول نیست و کسی هم حمایت مان نمی کند. به عنوان مثال پای 
سامان فائزی پیچید، عفونت کرد، کارش به جراحی کشید و قرارداد باشگاهی اش 
هم مبهم شد و شاید خانه نشین شود. وقتی این بازیکن شرایط را می بیند با خودش 
می گوید وقتی کسی سراغی از من نمی گیرد و به فکر من نیست، چرا باید خودم را 

اینقدر اذیت کنم.
* گفتند شاید ایران سال آینده در لیگ ملت ها حاضر نشود!

سیدمحمد موسوی اظهار داشت: تیم ملی والیبال ایران از نظر فردی و تاکتیکی 
بین ۶ تا ۱0 تیم برتر جهان است. اگر روزی تیم ملی نتایج درخشانی گرفت به 
مردم  دلگرمی های  و  مسئولان  توجه  فدراسیون،  دریغ  بی  حمایت های  دلیل 
بود. تیم ما شخصیت پیدا کرده بود، اما حالا فدراسیون در حال سقوط است و 
همه ناامید هستند. موضوعاتی شنیده ام که برایم خیلی عجیب است؛ آقایان 
می گفتند که با توجه به شرایط کنونی ممکن است ما نتوانیم حتی بلیت اکونومی 
هم بگیریم و در نتیجه امکان دار ایران در لیگ ملت های سال آینده حضور نداشته 
باشد. توقع ما از فدراسیون خیلی بیشتر بود، اما باید اعتراف کنیم که والیبال رو 

به سقوط است.

بزودی  اینکه  بر  تاکید  با  فوتبال استقلال  تیم  پیشین  مدافع 
از علیرضا  اعلام خواهد کرد، گفت: هنوز  را  خداحافظی اش 
نگه  را  ما  حرمت  او  چرا  نمی دانم  و  هستم  ناراحت  منصوریان 

نداشت.
در  استقلال  فوتبال  تیم  مدافعان  از  یکی  عمران زاده  حنیف 
سالهای گذشته بود؛ مدافعی که خیلی زود در دل هواداران جا 
قرار  مازاد  از سوی علیرضا منصوریان در لیست  پیدا کرد ولی 

گرفت و برای همیشه از جمع آبی پوشان جدا شد.
عمران زاده  به شرایط این روزهای خودش و همچنین ارزیابی 

تیم استقلال پرداخت. مشروح این گفتگو در ادامه می آید:
*  این روزها به چه کاری مشغول هستید؟

رسیدگی  شخصی ام  کارهای  به  و  می کنم  استراحت  فعلًا 
می کنم؛ مشغول زندگی هستم و در کنار خانواده، به کارهای 

عقب مانده ام می رسم.
* چه زمانی از فوتبال خداحافظی خواهید کرد؟

به زودی همه متوجه می شوند که من از فوتبال خداحافظی 
خواهم کرد البته این موضوع را در هفته های آینده به طور رسمی، 
خداحافظی  چمن  زمین  و  گِرد  توپ  با  همیشه  برای  و  اعلام 

خواهم کرد.
فوتبال  از  بخواهید  که  نیست  سخت  شما  برای   *

خداحافظی کنید؟
فوتبال زندگی من بود، سال ها به بازی مشغول بودم و هرگز 

فکر نمی کردم که روزی یکی از چهره هایی شوم که هواداران به 
او علاقه دارند! این اتفاق برای همه فوتبالیست ها خواهد افتاد. 
آوردند،  روی  فوتبال  به  روز  یک  که  بودند  ما  از  قبل  بازیکنانی 
محبوب شدند و با چشم های اشکبار، فوتبال را ترک کرده و از آن 

به بعد تنها خاطرات دوران بازیگری شان را مرور می کردند.
* آیا نمی خواهید به فوتبال ادامه دهید؟

از یک تیم لیگ دسته اولی پیشنهاد داشتم اما دیگر دوست 
ندارم در لیگ یک بازی کنم چون یک سال این اتفاق افتاد و آنقدر 
سختی کشیدم که برای هفتاد پشتم بس است!همان زمانی که 

در لیگ یک بودم.
* آیا به دلیل اینکه از فوتبال کناره گیری کردید باز هم به 

تماشای آن می نشینید؟
من عاشق فوتبال هستم و زندگی خود را مدیون آن می دانم؛ 
روزگاری بازی می کردم و حالا از تماشای فوتبال لذت می برم و 
احساس کسانی را که در زمین هنگام گل خوردن ناراحت شده 
و از گل زدن خوشحال می شوند، درک می کنم و همیشه برای 

تمامی فوتبالیست ها آرزوی سلامتی می کنم.
* آیا موافق این هستید که امکان حضور در تیم ملی برایتان 

در دوران بازیگری وجود نداشت؟
من در زمان افشین قطبی، علی دایی و حتی کارلوس کی روش، 
به اردوی تیم ملی دعوت شدم و تجربه حضور در اردوهای ملی را 
دارم اما متأسفانه نتوانستم به طور پی درپی در تیم ملی کشورم 
و مانند یک سرباز برای موفقیت فوتبال کشورم  حضور داشته 
تلاش کنم ولی آرزو می کنم بعد از سال ها تیم ملی کشورمان در 
جام ملت های آسیا قهرمان شود زیرا این روزها با اردوهایی که 
تیم ملی برگزار می کند و امکاناتی که در اختیار سرمربی تیم ملی 

است، همه از این تیم انتظار قهرمانی در آسیا را دارند.
به  را می بینید،  بازی های استقلال  * اگر در حال حاضر 

نظرتان شرایط این تیم چگونه است؟
و متأسفم که شرایط استقلال  نگاه می کنم  را  تیم  بازی های 
خوب نیست؛ مُهره های بزرگی را از دست داد و همین مسئله 
خوبی  بازی های  فصل  این  در  نتواند  استقلال  که  شد  باعث 
حسینی  تیام،  جباروف،  ابراهیمی،  رفتن  دهد.  ارائه  خود  از 

امیدوارم  اما  کرد  سخت  استقلال  برای  را  شرایط  نورافکن،  و 
شفر بتواند باز هم تیم را به دوران اوج رسانده و شاهد قهرمانی 

استقلال در لیگ برتر باشیم.
* خارجی های استقلال را چطور دیدید؟

مانکن  و  کشتی گیر  شبیه  بیشتر  آنها  بگویم.  چه  نمی دانم 
هستند تا فوتبالیست؛ هنوز متوجه نشدم دلیل حضور آنها در 
استقلال چیست. مانکنی که هنوز ۱0 دقیقه برای استقلال بازی 
نکرده یا کشتی گیری که در مجموع در دو بازی هم فیکس نبوده، 
به پولشان نرسند، بدون  رقم های آنچنانی می گیرند و اگر هم 
هیچ تعصبی به پیراهن استقلال، فوراً از این تیم شکایت کرده و 
باعث محرومیت آن می شوند. ای کاش به جای پرداخت رقم های 
این چنینی به این خارجی های بی کیفیت، استقلال چند بازیکن 
جوان دیگر به خدمت می گرفت زیرا آنها انگیزه بالایی دارند و 

می توانند کمک بیشتری به آبی پوشان کنند.
* هنوز هم از علیرضا منصوریان دلخور هستید؟

و  برهانی  من،  اینکه  دلیل  به  نه  البته  ناراحتم  منصوریان  از 
طالب لو را از استقلال کنار گذاشت؛ مربیگری سلیقه ای است و 
هرکس طبق سلیقه خودش عمل می کند شاید من هم اگر روزی 
مربی شوم، به یک بازیکن اعتقاد زیادی داشته باشم و دیگری را 
نپسندم اما هنوز برایم غیرقابل هضم نیست که منصوریان چنین 
رفتاری با ما کرد؛ نحوه برخورد او بسیار بد بود چرا که حرمت 
ناراحت هستیم.  این موضوع  از  ما  و  را نگه نداشت  نفر  ما سه 
منصوریان می توانست به راحتی با ما صحبت کند و این موضوع 
را به خود ما بگوید اما لیست مازاد و قرار دادن عکس ما سه نفر 
در یک قاب، در شأن ما نبود. من، آرش و وحید می توانستیم یک 
سال دیگر هم بازی کنیم و بعد خداحافظی کرده و برای همیشه 
از استقلال برویم اما فکر می کنم منصوریان در کارهایش عجله 
کرد و همانطور که مشاهده کردیم، در پایان کار هم در استقلال 

موفق نبود و نتوانست آنچه را که در آرزویش بود، محقق کند.
و  شما  بین  شدیدی  اختلاف  زمانی  اینکه  به  توجه  با   *
رحمتی پیش آمد و با یکدیگر قهر بودید، آیا با وی در ارتباط 

هستید؟
با مهدی در ارتباط هستم، از تجربیاتش استفاده زیادی کردم 

و او یکی از دوستان بسیار خوب من است؛ البته در یک برهه ای 
سوءتفاهم و اختلافی بین من و مهدی به وجود آمد اما توسط 
کردیم،  صحبت  دیدیم،  را  همدیگر  مشترک،  دوستان  از  یکی 

اختلافاتمان حل شد و حالا همیشه با هم در ارتباط هستیم.
* هنوز هم از استقلال طلبکار هستید؟

طلب من از استقلال یک میلیارد و ۱00 میلیون تومان بود. در 
این راستا به باشگاه رفتم و همانند بسیاری از بازیکنانی که این 
تیم را دوست داشتند و بخشی از طلب خود را بخشیدند، من 
هم نیمی از آن را بخشیدم و قرار شد مابقی طلب من را در سه 
قسط پرداخت کنند؛ البته چون اسپانسر پولی به باشگاه نداده، 
من یکی از بازیکنان بدشانسی هستم که هنوز نتوانسته ام پولم 

را دریافت کنم.
* آیا برای دریافت مطالبات خود به باشگاه هم رفته اید؟

من فقط یکبار این کار را کردم آن هم برای بخشش نیمی از 
طلبم و آقای فتحی را مردی بسیار دوست داشتنی، خونگرم و 
خاکی دیدم اما قسم می خورم که دیگر، روی آن را ندارم تا برای 
دریافت مطالباتم به باشگاه بروم؛ شخصیت فتحی را دوست دارم 
و امیدوارم هر چه زودتر مشکل من را حل کند. باید بگویم تنها 
و میثم  نکرده اند، من  را دریافت  کسانی که هنوز مطالباتشان 
مجیدی هستیم که شاید به دلیل کم رویی، هر روز برای دریافت 

طلبمان به باشگاه نمی رویم.
* یک جمله درباره استقلال بگویید.

تیم محبوبم، سال ها با هواداران آن زندگی کردم و تلخی ها و 
شیرینی هایی با آن داشتم اگرچه با شرایطی سخت، از آن جدا 
شدم ولی تنها آرزویم این است که این تیم محبوب همیشه موفق 

باشد و هواداران آن همیشه لبخند بر روی لب هایشان باشد.
* صحبت پایانی شما؟

استان  و  آمد  وجود  به  که  جوی  شرایط  به  توجه  با  امیدوارم 
متحمل  زیادی  خسارت های  شدید،  باران  دلیل  به  مازندران 
شد، مسئولین استانی و کشوری نسبت به این مسائل بی تفاوت 
انجام  این مردم  برای  برمی آید،  از دستشان  آنچه که  و  نباشند 
دهند زیرا بسیاری از مردم مازندران این روزها بی خانمان شده و 

در شرایط سخت زندگی می کنند.

 حنیف عمران زاده :

هنوز ازعلیرضا منصوریان ناراحتم

سومین دوره بازی های پاراآسیایی در حالی به پایان رسید که کاروان ورزشی ایران 
با کسب 5۱ مدال طلا، 42 نقره و 4۳ برنز و ثبت رکوردی جدید در مدال آوری و یک 

پله صعود نسبت به دوره گذشته در جایگاه سوم ایستاد.
این بازی ها که از ۱4 مهر به میزبانی اندونزی و در شهر »جاکارتا« آغاز شده بود، 

دیروزبه اتمام رسید.
در پایان این رقابت ها، کاروان چین همچون دوره های گذشته در صدر جدول 
توزیع مدال ها ایستاد و با کسب ۱7۱ طلا، ۸۸ نقره و 59 برنز به عنوان نخست رسید.
کره جنوبی در رقابتی نزدیک با ایران و رسیدن به 5۳ طلا، 45 نقره و 4۶ برنز به 

مقام دومی دست یافت.
کاروان ورزشی ایران با عملکردی تحسین برانگیز و کسب 5۱ مدال طلا، 42 نقره و 

4۳ برنز و یک پله صعود نسبت به دوره گذشته در رتبه سوم قرار گرفت.
در روز پایانی این رقابت ها تیم بسکتبال با ویلچر مردان ایران در دیدار فینال با 
حسالب ۶۸ بر ۶۶ از سد ژاپن گذشت تا آخرین طلای کاروان کشورمان را ضرب کند.
»شاهین  میان  این  در  و  داشتند  جاکارتا  در  مناسبی  نمایش  ایران  ورزشکاران 
ایزدیار« در شنا با رسیدن به ۶ مدال طلا و یک نقره یکی از ستاره های بی بدیل این 

دوره از بازی ها بود.
ژاپن با 45 طلا، 70 نقره و ۸۳ برنز به مقام چهارمی رسید و اندونزی با به دست 

آوردن ۳7 طلا، 47 نقره و 5۱ برنز در جایگاه پنجم قرار گرفت.

در  حضور  برای  که  تیم هایی  کرد  امیدواری  ابراز  سایپا  والیبال  تیم  سرمربی   
رقابت های لیگ اعلام آمادگی کردند بتوانند صددرصد در لیگ شرکت کنند.

پیمان اکبری درباره وضعیت تیم سایپا پیش از آغاز رقابت های لیگ برتر والیبال 
گفت: تیم سایپا در هفته های گذشته تقریبا تکمیل شد، شرایط لیگ امسال به 
نحوی است که تقریبا ۸-9 بازیکن تیم ملی از رقابت های لیگ داخلی خارج و لژیونر 
شدند. این خود به خود می تواند تاثیر منفی بر عملکرد رقابت های لیگ داشته باشد.
او در ادامه افزود:  از طرفی دیگر ۶-5 تیم که همه در یک سطح هستند در رقابت 
ها حضور دارند و همین می تواند جذابیت مسابقات را افزایش دهد.  همانطور که می 
دانید مشکلات اقتصادی وجود دارد و همین باعث شده تا هزینه برای باشگاه ها و 

تیم ها سنگین تر شود و همین یکی از دلایل دیر بسته شدن تیم ها بود.
اکبری به حضور صدر در صد تیم ها در رقابت ها اشاره و خاطر نشان کرد: برخی 
از تیم ها هنوز یارگیری نکرده اند و حضور برخی دیگر در فاصله چند روز به آغاز 
مسابقات هنوز مشخص نیست. از نظر فدراسیون و سازمان لیگ ۱4 تیم در مراسم 
قرعه کشی شرکت کرده اند اما مهم این است که آیا این تیم ها توان صددرصد حضور 

در لیگ را دارند یا خیر؟
سرمربی تیم والیبال سایپا خاطرنشان کرد: نکته مهمتر دیگر این است که اگر تیم 
ها توانستند در لیگ حاضر شوند آیا می توانند تا پایان رقابت ها دوام بیاورند؟ اینها 
ابهاماتی است که وجود دارد. امیدوارم هر کدام از تیم ها که اعلام آمادگی کردند 
هم به اهداف خود برسند و هم با توجه به تعهداتی که به شهر، بازیکنان، کادر فنی، 

فدراسیون والیبال، سازمان لیگ و تیم خودشان دارند پابرجا بمانند. 
پیمان اکبری در پایان گفت: امیدوار هستم شرایطی به وجود بیاید که تیم ها بتوانند 

با کیفیت در رقابت های لیگ حضور داشته باشند و شاهد لیگ با کیفیتی باشیم.

وزیر ورزش و جوانان گفت: سیاست کلی دولت و وزارت ورزش این است که 
بتوانیم به هر شکل ممکن حمایت کنیم تا شرکت ها بتوانند رشد کنند.

مسعود سلطانی فر صبح شنبه در مراسم افتتاحیه نمایشگاه تجهیزات ورزشی 
گفت: ابتدا موفقیت های ورزشکاران ایران را تبریک می گویم. سال 97 تا اینجا 
برای ورزش ایران بسیار تاریخی سپری شد. ابتدا تیم ملی فوتبال ایران در جام 
جهانی نمایش خوبی داشت و بعد از آن در بازیهای آسیای کاروان ایران موفق 

بود.
وی ادامه داد: در هفته اخیر هم کاروان ورزش ایران در بازیهای پاراآسیایی 
توانست با مدال آوری های پرتعداد عنوان سوم آسیا را کسب کند. این موفقیت 
ها را به مردم ایران تبریک می گویم و ان شاءالله در ادامه سال هم شاهد پیروزی 
قهرمان  بتوانیم  سال ها  از  بعد  و  باشیم  آسیا  قهرمانان  لیگ  در  پرسپولیس 
آسیا شویم. همچنین مسابقات کشتی قهرمانی جهان را داریم که امیدواریم 

کشتی گیران هم بدرخشند.
سلطانی فر خاطرنشان کرد: امیدوارم تیم ملی فوتبال  ایران هم بتواند در جام 

ملت های آسیا عنوان قهرمانی قاره آسیا را بعد از سالها به خود اختصاص دهد.
وزیر ورزش با اشاره به برگزاری نمایشگاه تجهیزات ورزشی گفت: با توجه به 
نامگذاری سال 97 به نام حمایت از کالای ایران این نمایشگاه دایر شده است 
و امیدوارم بتوانیم در این راستا گام برداریم. سیاست کلی دولت و وزارت ورزش 
این است که بتوانیم به هر شکل ممکن حمایت کنیم تا شرکت ها بتوانند رشد 
کنند. در همین راستا البسه کاروان ورزش ایران نیز از طریق شرکت های داخلی 

تامین شد.

پایان درخشش »کاروان خودباوری و امید« در جاکارتا؛

ایران با رکوردشکنی در رده سوم 
پاراآسیایی ایستاد

 پیمان اکبری:

خروج لژیونرها تاثیر منفی بر لیگ 
والیبال دارد

سلطانی فر: 

امیدوارم تیم ملی فوتبال و پرسپولیس 
قهرمان آسیا شوند
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چرایی احساس درد در دست ها
استئوآرتریت )آرتروز( به واسطه فرسایش و از بین رفتن غضروف بین مفاصل رخ می دهد. 
در این شرایط استخوان ها روی یکدیگر ساییده می شوند و اعصاب را تحریک می کنند. 

استئوآرتریت می تواند فوق العاده دردناک باشد.
دست های شما ساختار پیچیده ای متشکل از استخوان ها، رباط ها و ماهیچه است و از 
این رو، نسبت به آسیب دیدگی ها و دیگر شرایطی که می توانند موجب احساس درد و از 

کار افتادگی آنها شوند، بسیار آسیب پذیر هستند.
اما جدا از آسیب دیدگی ها، ما به ندرت درباره بروز مشکل در دست های خود دچار 
نگرانی هستیم تا زمانی که پرهیز از درد روزانه ناشی از شرایطی مانند آرتریت روماتوئید یا 
استئوارتریت غیرممکن است. اما این تمام چیزی نیست که می تواند بر سلامت دست 
های انسان تاثیرگذار باشد. دست انسان ساختاری پیچیده متشکل از 24 استخوان، 
34 ماهیچه، و سه عصب )مدین، اولنار و رادیال( است. نه ماهیچه مجزا تنها برای کنترل 
انگشت شست استفاده می شوند. انگشتان خود دارای هیچ ماهیچه ای نیستند و ماهیچه 
هایی که مفاصل آنها را خم می کنند در واقع در کف دست و ساعت قرار دارند. این ماهیچه 
ها از طریق تاندون ها به انگشتان متصل شده و امکان حرکت آنها را فراهم می کنند. 
همانند هر ساختار و دستگاه دیگه ای، هرچه پیچیدگی بیشتر باشد، احتمال بروز مشکل 

نیز افزایش می یابد. دستان ما نیز از این شرایط مستثنی نیستند.
شرایطی که موجب دست درد می شوند: اگر احساس درد در دستان شما را آزار می 
دهد و به تازگی با هیچ آسیب دیدگی مواجه نبوده اید، دلایل دیگری می توانند در پس این 
احساس قرار داشته باشند و با شناسایی آنها می توان راه حل هایی را برای پرهیز از تشدید 

درد مد نظر قرار داد.
استئوآرتریت و آرتریت روماتوئید: استئوآرتریت )آرتروز( به واسطه فرسایش و از بین 
رفتن غضروف بین مفاصل رخ می دهد. در این شرایط استخوان ها روی یکدیگر ساییده 
می شوند و اعصاب را تحریک می کنند. استئوآرتریت می تواند فوق العاده دردناک باشد. 
از نشانه های اولیه استئوآرتریت می توان به درد و حساس شدن، سفتی، و زائده های 
استخوانی )رشد بیش از حد استخوان( اشاره کرد. اگر اضافه وزن دارید یا به دیابت یا 

نقرس مبتلا هستید، احتمال بیشتری دارد به استئوآرتریت مبتلا شوید.
حرکت می تواند به تسکین درد و سفتی مفاصل کمک کند. آرتریت روماتوئید مشابه 
استئوآرتریت نیست و یک اختلال خودایمنی محسوب می شود که می تواند ارثی باشد. از 
نشانه های هشداردهنده اولیه این بیماری می توان به درد، قرمزی، تورم، حساس شدن، 
و سفتی مفاصل اشاره کرد. برخلاف استئوآرتریت، آرتریت روماتوئید به طور معمول هر 
دو سمت بدن را تحت تاثیر قرار می دهد. پژوهشی جدید ارتباط بین آرتریت روماتوئید و 
بیاری لثه را نشان داده است، از این رو، رعایت بهداشت دهان و دندان می تواند اقدامی 

پیشگیرانه در نظر گرفته شود.
نوروپاتی محیطی: زمانی که اعصاب حرکتی یا حسی دست آسیب دیده باشند، آنها می 
توانند سیگنال های درد را حتی زمانی که دردی وجود ندارد، ارسال کنند، یا دست را تهی 
از احساس کنند. این می تواند احساس سوزن سوزن شدن، سنگینی، درد، بی حسی، و 

فقدان نیرو در دست را به همراه داشته باشد.
دیابت شایع ترین دلیل نوروپاتی محیطی دست است. اضافه وزن، سیگار کشیدن، یا 
فشار خون بالا نیز از عوامل خطرآفرین برای این شرایط محسوب می شوند. همچنین، 
بیماری کلیوی و سطوح پایین هورمون تیروئید می توانند محرک نوروپاتی باشند. داروهای 

ضد تشنج و شیمی درمانی نیز از محرک های دیگر هستند.
روغن ماهی نشان داده است که به تسکین این نوع از دست درد کمک می کند.

تاندونیت دوکروان: سوزش و تحریک پذیری تاندون های مچ دست در پایه انگشت 
شست موجب درد و تورم قسمتی از مچ می شود که این انگشت قرار گرفته است. حرکات 
تکراری و تغییرات هورمونی می توانند از دلایل اصلی بروز تاندونیت دوکروان باشند که به 

نام بیماری شست بلک بری نیز شناخته می شود.
انگشت ماشه ای: افراد مبتلا به انگشت ماشه ای هنگام تلاش برای خم کردن انگشت 
خود این گونه احساس می کنند که چیزی مانع از این کار می شود. در واقع آنچه موجب 
این گرفتگی می شود، تورم کوچکی در تاندون است که خم شدن انگشت را دشوار می 
کند. تونلی که تاندون از آن عبور می کند باریک تر شده و از این رو، حرکت آن دشوارتر می 
شود. آرتریت روماتوئید و دیابت شما را در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به انگشت ماشه 
ای قرار می دهند. همچنین، افرادی فعال در برخی مشاغل خاص مانند موسیقیدان ها و 
کشاورزان به واسطه انجام حرکات تکراری در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به این شرایط 
قرار دارند. نتایج یک مطالعه نشان داد که مصرف چند وعده ماهی در هفته می تواند علائم 
آرتریت روماتوئید را تسکین دهد. در حقیقت، به گفته پژوهشگران، دو بار مصرف ماهی 
در هفته می تواند یک سوم کارایی داروهای قوی مورد استفاده برای درمان این بیماری 

را ارائه کند.
انقباض دوپویترن: این بیماری برای نخستین بار در سال های دهه 1600 گزارش شد 
و به نظر شرایطی ارثی است. بافت همبند زیر پوست کف دست با گذشت زمان ضخیم می 
شود، که این شرایط موجب می شود انگشت های چهارم و پنجم به طور دائمی به سمت 
داخل کشیده شوند. در مراحل اولیه، انقباض دوپویترن تنها شامل افزایش ضخامت پوست 
می شود. با پیشرفت بیماری، ضخیم شدن الیاف بافت همبند و پیوستن آنها به یکدیگر 
ساختاری طناب مانند و سفت را شکل می دهد که انگشتان را می کشند. اگر بیماری به 
موقع تشخیص داده شود، منیزیم موضعی ممکن است برای درمان این شرایط مفید باشد.

وظایفی که تنها از عهده کبد بر می آید!
تقریبا هر دارویی که مصرف می کنید از مسیر کبد عبور می کند. برخی، مانند داروهای 

ضد تشنج و داروهای بیهوشی تا زمانی که کبد آنها را فعال نکرده باشد، عمل نمی کنند.
تصور کنید که راحتی، عملکرد و امنیت خانه شما به یک ماشین وابسته است که هر کاری 
از بیرون بردن زباله ها تا ارائه داروهای صبحگاهی شما را انجام می دهد و حتی قفل درها را 
باز و بسته کرده و چراغ ها را روشن و خاموش می کند. شما باید همواره از عملکرد درست 
و متناسب این دستگاه اطمینان حاصل کنید، این گونه نیست؟ ماشینی بین دیافراگم و 
معده شما قرار دارد که عملکرد روان خانه بدنتان و سلامت خوب شما را حفظ می کند. اگر 
این ماشین دچار نقص شود، زندگی شما می تواند در معرض خطر قرار بگیرد. بنابر برخی 
دلایل، این اندام به اندازه قلب، ریه ها و اندام های دیگر که در معرض خطر بیماری قرار 
دارند، مورد توجه قرار نمی گیرد. احتمالا تاکنون متوجه شده اید که درباره کبد صحبت 
می کنیم. کبد وظایف مختلفی را بر عهده دارد که در ادامه با برخی از مهم ترین آنها بیشتر 

آشنا می شویم.
کبد داروهای شما را تنظیم می کند: تقریبا هر دارویی که مصرف می کنید از مسیر کبد 
عبور می کند. برخی، مانند داروهای ضد تشنج و داروهای بیهوشی تا زمانی که کبد آنها را 
فعال نکرده باشد، عمل نمی کنند. برای هر نوع دارویی، بدن باید از مقادیر اضافه آن خلاص 
شود به جای این که اجازه انباشته شدن را بدهد. بیشتر داروها محلول در چربی هستند، به 
این معنی که به سختی از طریق ادرار دفع می شوند. آنزیم هایی در کبد آنها را تجزیه کرده و 

به اشکال محلول در آب در می آورد که قابلیت دفع از طریق ادرار را فراهم می کند.
کبد فعالیت ویتامین ها را امکانپذیر می کند: کبد ماده ای به نام صفرا تولید می کند 
که ویتامین ها را تجزیه کرده و از این طریق آنها می توانند وظیفه خود را انجام دهند. صفرا 
چربی ها را نیز تجزیه می کند. صفرا در کیسه صفرا ذخیره می شود تا در زمان نیاز مورد 
استفاده قرار بگیرد. ویتامین های A، D، و B12 و همچنین آهن در کبد ذخیره می شوند 
تا در زمان نیاز بدن استفاده شوند. همچنین، کبد ویتامین ها را به اشکال قابل استفاده 
برای بدن تجزیه می کند. اگر کبد این کار را انجام ندهد، ویتامین های مصرفی شما بی 

فایده خواهند بود.
کبد مواد زائد را دفع می کند: زمانی که بدن ویتامین ها و مواد معدنی مفید را از غذا 
جذب کرد، کبد آنچه باقیمانده است را تجزیه کرده و از طریق صفرا یا خون انتقال می 
دهد تا به همراه ادرار یا مدفوع دفع شوند. افزون بر این، کبد بیلی روبین، یک محصول 
زائد که به واسطه تجزیه گلبول های قرمز شکل می گیرد، را دفع می کند. مقدار بیش از 
حد بیلی روبین موجب یرقان یا بیماری زردی می شود که از نشانه های بارز آن زرد شدن 

سفیدی چشم ها و پوست است.
کبد از شما در برابر سموم محافظت می کند: کبد اندامی است که مواد زائد و سموم 
را از بین می برد که از آن جمله می توان به سمومی دست ساز مانند پرفلوئورواکتانوئیک 
اسیدها و گلیفوسات و همچنین فلزات سنگین و الکل اشاره کرد. کبد این سموم را به 
محصولات زائد بی ضرر تبدیل می کند و پس از آن بدن می تواند آنها را دفع کند. زمانی که 
کبد عملکرد درست خود را ارائه نمی کند و سموم در بدن انباشته می شوند، عملکرد های 
شناختی و عاطفی می توانند تحت تاثیر قرار بگیرند. از جمله علائم این شرایط می توان 
به اضطراب، فقدان تمرکز، لرزش دست ها، تنش های عضلانی یا دشواری در گفتار اشاره 

کرد که نشان می دهد سطوح سموم در بدن رو به افزایش هستند.
کبد با میکروب ها مبارزه می کند: باکتری ها، ویروس ها و میکروب هایی که از طریق 
غذا وارد بدن می شوند توسط کبد تحت تعقیب قرار گرفته و از بین می روند. اگر مشکل 
پایدار باشد یا تهدید بزرگ باشد، فاگوسیت های)سلول های ایمنی(  کبد می توانند یک 

واکنش ایمنی کلی در بدن ایجاد کنند تا از شما محافظت شود.
کبد انرژی مورد نیاز شما را تامین می کند: کبد می تواند به اندازه ارزش یک روز در 
خود قند ذخیره کند تا هنگام نیاز مورد استفاده قرار بگیرد. اگر قند خون شما افت کند، 
کبد به سرعت این سوخت را که به شکل گلیکوژن ذخیره شده است را به گلوکز آماده 
استفاده تغییر می دهد. کبد نقش مهمی در سوخت و ساز چربی نیز دارد و به تجزیه آن و 
تولید انرژی کمک می کند. کبد مواد مغذی مفید غذا را تجزیه می کند و همچنین اسید 

آمینه ها را به پروتئین ها تبدیل می کند.
کبد به لخته شدن خون کمک می کند: کبد به لخته شدن خون پس از بروز یک 
جراحت کمک می کند تا از خونریزی جلوگیری شود. به گفته موسسه ملی سلامت 
آمریکا، کبد با کمک ویتامین K پروتئین هایی تولید می کند که برای لخته شدن خون 
مهم هستند. همچنین، کبد یکی از اندام هایی است که سلول های خونی پیر یا آسیب 

دیده را تجزیه می کند.
چگونه از کبد خود محافظت کنیم؟ با کاهش التهاب مزمن، افزایش فعالیت آنتی 
اکسیدانی و پشتیبانی از سلامت بافت کبد، شما می توانید به معکوس کردن آسیب 
دیدگی بافت در کبد و اندام های دیگر کمک کنید و در بهبود عملکرد این اندام نقش 

داشته باشید.

می شود،  والدین  نگرانی  باعث  که  کودکان  به  تجویزی  داروهای  از  یکی 
کورتون است؛ زیرا این تصور وجود دارد که کورتون ها برای کودکانشان مضر و 
آسیب رسان است. بدون شک این داروها نیز مانند هر داروی دیگری عوارض 
جانبی خود را دارند اما در شرایطی که کودک بیمار است و نیاز به این دارو دارد 

باید طبق دستور پزشک عمل کرد.
در ادامه به موارد مصرف این داروها و چند و چون آن ها در خصوص سلامتی 

کودکان می پردازیم.
مصرف کورتون در کودکان

کورتون ها همانند ایبوپروفن یا آسپرین ها جزو داروهای ضدالتهاب هستند. 
یعنی التهاب را تسکین می دهند. با این تفاوت که کورتون ها بسیار قوی تر بوده 
و سریع تر تأثیر خود را نشان می دهند. در برخی موارد در کودکان حتی از همان 
دوران نوزادی نیاز به مصرف این داروها ایجاد می شود. فرقی بین کورتون در 
کودکان و بزرگسالان وجود ندارد. دارو همان دارو است اما متناسب با وزن کودک 
تجویز می شود. به عقیده متخصصان، در کودکان )از نوزادان تا کودکان بالای 
ده سال( نیز همانند بزرگسالان بعضی از بیماری های کمابیش جدی به وسیله 
کورتون ها تحت درمان قرار می گیرند. در مواردی که کودک به عفونت های 
گوش، حلق و بینی )رینوفارنژیت یا سرماخوردگی، لارنژیت یا التهاب حنجره، 
سینوزیت( مبتلا شده باشد به طور مقطعی و چند روزه از این داروها استفاده 
می کند. در نتیجه مصرف چند روزه نیز عوارض جدی ایجاد نمی کند. اما در 
صورتی که کودکی به صورت طولانی مدت یعنی ماه ها و حتی سال ها تحت 
درمان با کورتون ها باشد باید مراقب عوارض جانبی آن ها بود. برای درمان و 
کنترل برخی بیماری های مزمن مانند آسم، روماتیسم مفصلی، کولیت التهابی، 
پسوریازیس )بیماری صدفی(، درماتیت آتوپیک یا اگزما و برخی بیماری های 

کلیوی و غیره کودکان تحت درمان طولانی مدت با کورتون ها قرار می گیرند.
عوارض جانبی مصرف کورتون در کودکان

فرقی نمی کند کودک در چه سنی شروع به مصرف کورتون کند. عوارض 
جانبی این داروها در همه سنین یکسان است و در طولانی مدت باید جدی 
گرفته شود. در واقع مصرف طولانی مدت این داروها عوارضی از جمله کاهش 
بی خوابی،  عضلانی،  مشکلات  خون،  پرفشاری  به  ابتلا  استخوانی،  رشد 
اضطراب یا تحریک پذیری، زخم معده و غیره به جا می گذارد. به همین دلیل 
این کودکان باید تحت نظر مداوم پزشک باشند و والدین در خصوص این عوارض 

هشیاری کامل داشته باشند. در برخی موارد مانند دیابت نوع 1، مصرف کورتون 
ها باعث برهم زدن تعادل بیماری کودک می شود که در این صورت باید دوز 

انسولین متناسب با وضعیت بیماری کودک با دقت بیشتری استفاده شود.
مصرف کورتون در کودکان مبتلا به آسم

بیماری آسم، یک بیماری تنفسی مزمن است که متأسفانه در بین کودکان 
نیز شیوع زیادی پیدا کرده است. در این بیماری مصرف داروهای کورتون به 
صورت طولانی مدت لازم و ضروری است چون التهاب برونش ها می تواند قدرت 
تنفسی کودکان را با خطرات جدی مواجه کند. در این نوع بیماری، التهاب 
مجاری تنفسی از مراحل اولیه خود را نشان می دهد. در مواردی که آسم مزمن 
و با حملات متعدد همراه باشد لازم است که داروی کوروتونی از نزدیک ترین 
فاصله به ریه ها ارسال شود. به همین دلیل استفاده از کورتون های استنشاقی 
)اسپری ها به طور روزانه و صبح و شب( بهترین گزینه محسوب می شود. اگر 
بیماری  شدن  حاد  معنای  به  دارو  دوز  افزایش  می برد  رنج  آسم  از  فرزندتان 
نیست بنابراین نگران نباشید. برعکس زمانی که دوز دارو کافی نباشد، نه تنها 
اثربخشی آن کمتر می شود بلکه ممکن است وضعیت بیماری نیز تشدید شود. 
معمولًا زمانی که حملات آسم بیشتر می شود مصرف کورتون های خوراکی 
)به صورت قرص( به مدت 2 تا 3 ماه به کمک اسپری ها می آید. خوشبختانه 
این کورتون های استنشاقی باعث بهبود علائم بالینی شده و فعالیت افراطی 

برونش ها را کاهش می دهد.
استفاده از داروهای کورتونی مانند پماد، قرص یا اسپری در کودکان

امروزه داروهای کورتونی با انواع مختلف برای کودکان همانند بزرگسالان تولید 
و ساخته می شوند، البته با دوز مناسب برای کودکان )مانند شربت ها(. بدون 
شک برای درمان بیماری های مزمن پوستی نیاز به پماد وجود دارد که با دوز 
مناسب کودکان تولید می شود. در هر حال تمام این داروها در طولانی مدت 
عوارض دارند اما باید بدانید که عوارض کورتون های خوراکی )انواع قرص ها 
و شربت ها( به مراتب بیشتر از کورتون های موضعی مانند پمادها یا اسپری ها 
است. به همین دلیل نیز برای کنترل بیماری مانند آسم بهترین گزینه استفاده 
از اسپری است. چون دارو از طریق نزدیک ترین مسیر و به طور مستقیم به ریه ها 
می رسد. همین امر نیز عوارض جانبی آن را محدودتر می کند. در حالی که 

کنترل این بیماری به وسیله داروهای خوراکی عوارض شدیدتری دارد.
کورتون ها و واکسن ها در کودکان: بایدها و نبایدها

مهم ترین نکته ای که همیشه باید مدنظر داشته باشید این است که مصرف 
کورتون در کودکان باعث تضعیف قدرت دستگاه ایمنی بدن آن ها می شود. 
بنابراین کودک تحت درمان با کورتون آسیب پذیرتر است. ممکن است بیماری 
آبله مرغان در این کودکان بسیار حادتر و شدیدتر بروز کند. بنابراین کودکی که به 
مدت طولانی تحت درمان با کورتون ها بوده باید از افرادی که دچار آبله مرغان 

هستند دور نگه داشته شود. 
در حالت کلی، باید این کودکان را در برابر بیماری آنفولانزا واکسینه کنید اما 
باید از تزریق واکسن های زنده خودداری شود. واکسن های زنده به دسته ای از 
واکسن ها گفته می شود که با شیوه کاهش شدت بیماری زایی و کاهش قدرت 
عامل بیماری زا تولید می شود. بنابراین عامل بیماری به طور زنده و تضعیف شده 
در واکسن وجود دارد. به طور دقیق تر کودکانی که به طور طولانی مدت و با دوز 
بالا )بیش از 2 میلی گرم برای هر کیلوگرم وزن به مدت بیش از 2 هفته( کورتون 
مصرف می کنند نباید تا یک ماه پس از قطع مصرف کورتون واکسن اوریون، 
سرخک، سرخجه، تب زرد، هاری، آبله مرغان، هاری، سل، تیفوس اپیدمیک 
و تیفوئید )BCG( دریافت کنند. بنابراین قبل از تزریق هر نوع واکسن با پزشک 

کودکتان مشورت کنید.
بودن  شکننده  خطر  کورتونی  داروهای  با  مزمن  بیماری های  درمان 
استخوان ها، آسیب پذیری عضلات و تاندون را بالا می برد. برای محدود کردن 
و  این کودکان مکمل کلسیم  که  استخوانی لازم است  مسئله کاهش رشد 

ویتامین D مصرف کنند
کورتون ها و اثرات آن روی قد کودکان

درمان بیماری های مزمن با داروهای کورتونی خطر شکننده بودن استخوان ها، 
آسیب پذیری عضلات و تاندون را بالا می برد. برای محدود کردن مسئله کاهش 
رشد استخوانی لازم است که این کودکان مکمل کلسیم و ویتامین D مصرف 
کنند. علاوه بر این زمانی که التهاب کنترل می شود باید مصرف خوراکی این 
قبیل داروها یک روز در میان شود. با وجود اینکه کاهش قد در کودکان مبتلا 
به آسم و تحت درمان با کورتون های استنشاقی دیده می شود اما این میزان 
بسیار اندک )یعنی حدود یک سانتی متر( است و این مسئله از درمان و همچنین 

بیماری مزمن آن ها ناشی می شود.
تأثیر داروهای کورتونی روی وزن کودکان

یکی از عوارض نامطلوب کورتون ها که باعث نگرانی والدین می شود افزایش 
اشتها است. این میل بالا به غذا خوردن نیز به افزایش وزن نسبتاً زیاد و سریع 
منجر می شود. بنابراین باید تغذیه کودکانی که به طور طولانی مدت مجبور به 
مصرف کورتون هستند کنترل شود. برای این کار حتماً میزان مصرف قند و 
چربی و همچنین نمک را تا حد ممکن در برنامه غذایی کودکان محدود کنید. 
مصرف زیاد نمک باعث ایجاد احتباس آب در بافت های بدن کودک می شود. 
در نتیجه صورت او پف می کند و در معرض پرفشاری خون قرار می گیرد. البته 

خوشبختانه این عوارض بعد از قطع مصرف داروها از بین می روند.
پمادهای کورتونی: نه زیاد و نه کم

اگزما یا درماتیت آتوپیک یکی از مشکلات رایج پوستی در کودکان است. اما 
معمولًا به دلیل ترس از کورتون ها، دیرتر درمان می شود. بنابراین خطر آلوده 
شدن پلاک به باکتری ها یا ویروس ها وجود دارد. پمادهای کورتونی باید به طور 
روزانه یک بار تا درمان کامل روی پلاک ها زده شوند. متخصصان توصیه می کنند 
که برای درمان اگزما، والدین باید تعداد پمادهایی که هر ماه استفاده می کنند 
را به یاد داشته باشند. در این صورت پزشک معالج متوجه می شود که پماد چه 
میزان استفاده شده است. چون استفاده زیاد از پماد روی پوست خطر نازک 
شدن پوست یا ورود ترکیبات آن به خون را بالا می برد. میزان اندک آن نیز در 
برطرف کردن اگزما کارایی ندارد. میزان مناسب و کافی برای مالیدن پماد روی 
پوست به اندازه یک عدد نخود کوچک است که باید روی سطحی به اندازه یک 
کف دست مالیده شود. یعنی اندازه یک نخود پماد روی یک کف دست از پوست 

کودک.

همهچیزدرموردمصرفداروهایکورتونیدربچهها

مصرف کورتون در کودکان: اثرات و مضرات

 

پژوهشگران آمریکایی سعی دارند با فراهم کردن قوه عقل برای هوش مصنوعی، 
کاربرد بیشتر آن را تضمین کنند.

هوش مصنوعی می تواند اشیا را در کسری از ثانیه شناسایی کند اما درک کافی را از 
اشیا و فعالیت های روزمره ندارد؛ به عبارت دیگر، هوش مصنوعی فاقد "عقل سلیم" 

است.
"آژانس پروژه های تحقیقاتی پیشرفتهٔ دفاعی آمریکا" یا "دارپا" )DARPA( در نظر 
دارد با همکاری "موسسه هوش مصنوعی آلن" )AI2(، این ویژگی را به هوش مصنوعی 

اضافه کند.
هدف از طراحی این برنامه موسوم به " عقل سلیم ماشینی")MCS(، هم تعریف 
مشکل و هم پردازش آن است؛ هر چند که انتظار نمی رود این مشکل در یک یا دو سال 
حل شود. در هر حال، اگر هوش مصنوعی بتواند از شکاف های مافوق علمی عبور کند، 

باید مغزی پرورش داده شود که کاری بیش از وظیفه مشخص خود انجام دهد.
هوش  عقل،  فقدان  گفت:  دارپا  برنامه  مدیر   ،)Dave Gunning("گانینگ "دیو 
رفتار منطقی در موقعیت های  با مردم،  ارتباط طبیعی  از درک جهان،  را  مصنوعی 
پیش بینی نشده و درس گرفتن از تجربه های جدید باز می دارد. شاید همین ناتوانی، 
قابل توجه ترین مانع میان کاربردهای دقیق هوش مصنوعی و کاربردهای کلی تر آن در 

آینده باشد.
تعریف و آزمایش عقل سلیم و توضیح مفهوم آن، دشوار است. این توانایی می تواند هر 
تعریفی از جمله درک اشیاء جامد یا مفهوم آشپزخانه را در بر داشته باشد. عقل سلیم، 
توانایی فهمیدن و قضاوت کردن درباره موضوعات و اشیاء به صورتی است که تقریباً 

بیشتر انسان ها به طور منطقی آن را انجام می دهند.

درک چنین مفاهیمی، براساس ارتباطی صورت می گیرد که مبتنی بر مشاهده است. 
به همین دلیل، دارپا، ساخت مدل هایی را پیشنهاد کرده می توانند از تجربه ها درس 

بگیرند و دامنه های اصلی شناخت را براساس تعریف روانشناسی رشد تقلید کنند.
"اورن اتزیونی")Oren Etzioni(، مدیر موسسه آلن گفت: اگر موفق به سنجش عقل 
نشویم، نمی توانیم آن را ارزیابی کنیم. این نخستین باری است که انسان ها تلاش 
می کنند به عقل، قابلیت اندازه گیری بدهند و یقینا نخستین باری است که دارپا، رهبری 

چنین پروژه ای را بر عهده دارد.
این پروژه، با سرمایه گذاری دو میلیارد دلاری دارپا صورت می گیرد.

اسپیلیتی که با صدای شما کنترل می شودهوش مصنوعی، عاقل می شود!
یک شرکت تجاری اسپیلیتی تولید کرده که کنترل آن به صورت صوتی و با استفاده از 

یک برنامه هوشمند تلفن همراه ممکن است.
این اسپیلیت که ولتاس نام دارد، توسط شرکت Tatas تولید شده و پس از اعمال 
تنظیمات لازم بر روی اپلیکیشن آن موسوم به Smart AC می توان اسپیلیت یادشده را با 

فرامین صوتی مدیریت نمود.
ولتاس با دستیار صوتی هوشمند الکسای آمازون سازگاری داشته و با انواع اسپلیت 
بلندگوهای  از  توان  می  بنابراین  دارد.  هماهنگی  هم  یادشده  شرکت  تولیدی  های 

هوشمند اکوی آمازون هم به منظور کنترل این اسپیلیت ها بهره گرفت.
از جمله فرامین صوتی قابل درک برای این اسپیلیت می توان به روشن و خاموش 
کردن، تغییر دمای مد نظر، تغییر حالت بر اساس فصل،تنظیم زمان سنج و غیره اشاره 

کرد.
به عنوان مثال برای روشن کردن اسپیلیت یادشده باید گفت: " الکسا، اسپیلیت را 
روشن کن" یا برای خاموش کردن آن گفت:" الکسا دما را بر روی 23 درجه تنظیم کن". 

ارتباط اسپلیت با بلندگوی الکسا یا اپلیکیشن هم از طریق وای – فای صورت می گیرد.

اینترنت اشیا جان انسان ها را تهدید می کند
یک پژوهش تازه نشان می دهد میزان امنیت اینترنت اشیا پایین تر از حدی است که 
قبلا تصور می شد و اگر مشکلات امنیتی ابزار و خدمات مبتنی بر آن برطرف نشود، 

مشکلات جدی در انتظار کاربران خواهد بود.
این روزها بازار اینترنت اشیا با عرضه انبوهی از محصولات و لوازم قابل اتصال به اینترنت 
و برخی شبکه های محلی رونق گرفته و انتظار می رود در آینده به طور گسترده از لوازم 

خانگی و خودروهای متصل به اینترنت استفاده شود.
و  کشورها  به  حمله  برای  آینده  در  هکرها  دهد  می  نشان  تازه  بررسی  یک  اما 
زیرساخت های حیاتی آنها، ابزار و محصولات مبتنی بر اینترنت اشیا را انتخاب خواهند 
کرد. ۹3 درصد از 130 متخصص برجسته امنیتی که در کنفرانس امنیتی بلاک هت 
در لاس وگاس آمریکا حضور داشته اند، گفته اند که دولت های متخاصم به طور قطع 

شبکه های مبتنی بر اینترنت اشیا را در آینده مورد حمله قرار خواهند داد.
40 درصد از این متخصصان نیز تصور می کنند ابزار و وسایل مبتنی بر اینترنت اشیا 
در دو بخش انرژی و بهداشت و درمان به اهداف اصلی حملات هکری مبدل می شوند.

اکنون  از هم  اشیا  اینترنت  از  برای سوءاستفاده  ها  پژوهشگران می گویند تلاش 
آغاز شده و در سال های اخیر حتی شاهد حملات هکری به اجاق گازها، اسپیلیت 
ها، سیستم های تهویه مطبوع و خودروها نیز بوده ایم و این اقدامات موجب شده تا 
کنترل آنها از دست کاربران اصلی خارج شود. این حملات حتی گاهی به از کار افتادن 

نیروگاه های تامین برق منجر شده است.
محققان حاضر در کنفرانس امنیتی بلاک هت هشدار داده اند که چنین حملاتی 
در آینده پیچیده تر شده و حتی سیستم های تامین و توزیع آب را هم هدف می گیرند و 
لذا جان انسان ها را به خطر می اندازند و لذا از همین حالا باید برای ارتقای امنیت آنها 

برنامه ریزی شود.

ساخت ربات ۳۲ پا با الهام از خارپشت دریایی
پا ابداع کرده اند که  الهام از خارپشت دریایی، یک ربات 32  با  پژوهشگران ژاپنی 

می توان از آن، در ماموریت های جستجو و نجات استفاده کرد.
پژوهشگران "دانشگاه کیئو")Keio University( و "دانشگاه توکیو")UTokyo( ژاپن، 

گامی فراتر از ابداع ربات های مجهز به سه یا چهار پا برداشته اند.
این ربات موسوم به "موچی بوت")Mochibot(، 32 پا دارد و می تواند با باز و جمع کردن 
هر یک از پاهایش، به سوی مقصد مورد نظر حرکت کند و هر جا که به ایستادن نیاز باشد، 
پاهایش را در یک سطح قرار دهد. این حرکات، به حرکات یک خارپشت دریایی شباهت 

دارد.
آنها  که طول  تشکیل شده  لغزش  قابل  ریل  از سه  پاهای موچی بوت،  از  یک  هر 
حداکثر به 1.6 پا می رسد. مزیت استفاده از این روش، حرکت راحت تر روی سطوح 
چالش برانگیز است. موچی بوت می تواند در صورت لزوم، هنگام حرکت، شکل خود را 
تغییر دهد. گفتنی است که امکان از دست دادن یا آسیب دیدن پاها نیز وجود دارد. 
پاهای موچی بوت برای سنجش مسیر، چند دوربین، حسگر و ابزاری از این دست را نیز 
شامل می شوند. وزن موچی بوت، به 22 پوند می رسد و باتری هایی را شامل می شود. این 

ربات می تواند بار مفید را روی قسمت مرکزی خود حمل کند.
از آنجا که موچی بوت می تواند با موفقیت از ارتفاعات و سطوح پوشیده شده از صخره 
بالا برود، در ماموریت های جستجو و نجات، حمل و نقل نظامی یا حتی اکتشافات 

سیاره ای کاربرد خواهد داشت. 
ربات های  بین المللی  "کنفرانس  در  اخیرا  پژوهش،  این  به  مربوط  مقاله 

هوشمند")IROS( در اسپانیا ارائه شد.
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براساس آمار وزارت بهداشت اکنون حدود یک چهارم 
جمعیت ایران دچار نوعی از اختلالات روانی از خفیف 
از عوامل متعددی است.  ناشی  تا شدید هستند که 
اختلالاتی که در صورت مراجعه به موقع می توان از 
تر  آنها جلوگیری کرد و جامعه ای سالم  مزمن شدن 

داشت.
همانطور که سلامت جسمی هر فرد از ارزش بالایی 
برخوردار است، سلامت روانی افراد نیز دارای اهمیت 
زیادی است. متاسفانه در اغلب موارد، بی توجهی به 
بیماری های روانی، به بروز بیماری های جسمی نیز 
منجر می شود. از جمله اختلالات روانی می توان به 
اضطراب، استرس، افسردگی، وسواس و هزاران مشکل 

دیگر اشاره کرد.
مصون  روانی  های  بیماری  از  ای  طبقه  و  فرد  هیچ 
نیست، ولی افراد بیکار، فقرا، نوجوانان و زنان قربانی 

بیشتر در معرض خطر و البته خشونت هستند.
تاکسی  بر  شدن  سوار  هنگام  فیزیکی  برخوردهای 
رانندگی،  هنگام  تقدم  حق  نشدن  رعایت  اتوبوس،  و 
جر و بحث بر سر کرایه تاکسی، اختلافات خانوادگی، 
دلایل  از  دیگر،  مشکل  هزاران  و  دوستان  با  اختلاف 
اصلی به خطر افتادن سلامت روان است. اما همیشه 

پیشگیری بهتر از درمان است.
احمد جلیلی روانپزشک می گوید: با پیشگیری می 
توان بیماری های روانی را ریشه کن کرد، این بیماری ها 
باید از سوی رسانه ها به مردم شناخته شوند البته مساله 

انگ زدایی نیز می تواند به این قضیه کمک کند.
وی تصریح می کند: اکنون بیش از 2 هزار روانپزشک 
گرفتار  مردم  به  توانند  می  و  دارند  فعالیت  کشور  در 
اختلالات روانی در اقشار و رده های سنی مختلف کمک 
کنند. چون تحقیقات نشان داده عوامل فردی 25 تا 30 
درصد سلامت مردم را تامین می کند و عوامل اجتماعی 

و محیطی بیشترین میزان تأثیر را در این زمینه دارد. 
درمان  بهداشت،  وزارت  سخنگوی  حریرچی،  ایرج 
و آموزش پزشکی نیز پیشتر گفته بود که یک چهارم 
جمعیت ایران و در برخی مواقع نزدیک به یک سوم آنها 
دچار علائم اختلالات روانپزشکی هستند که احتیاج 
به مداخله برای درمان دارند. درمان این علائم روانی 
صرفا از طریق درمان در مطب حل نمی شود بلکه باید 
یک برنامه مبتنی بر اجتماع و جامع نگرانه برای این 

هموطنان داشته باشیم.
اینکه امروزه سر هر موضوعی مردم دچار تنش های 
روانی می شوند به کارهای کارشناسی نیاز دارد تا بتوانیم 
مردم را از این اختلالات روانی دور کنیم. اما باید دید که 
چرا این همه مناقشه و تنش در جامعه وجود دارد که 
باعث شده یک چهارم جمعیت ایران نیازمند دریافت 

خدمات روانی باشند.
بیش  وجود  سال،  هر  در  کنکور  در  ها  قبولی  عدم 
از هزاران زندانی، چند میلیون معتاد، تغییرات سریع 
ها  میلیون  خودکشی،  موادمخدر،  مصرف  الگوی 
افزایش  فقر مطلق،  زیر خط  افزایش جمعیت  بیکار، 
آمار دختران و پسران مجرد و دختران فراری از شواهد 
بارز اهمیت سلامت روان و ضرورت توجه به نیازهای 
بهداشت روان گروه های خاص است که باید بیشتر مورد 
توجه مسئولان اجرایی، کارشناسان و پزشکان قرار گیرد.
تامین  برنامه های سلامت روان شامل  البته اجرای 
فراهم کردن  افراد جامعه،  اجتماعی  و  روانی  سلامت 
دسترس  قابل  صورت  به  درمانی  بهداشتی  خدمات 
افراد جامعه، شناسایی،  برای تمام  به صرفه  و مقرون 
ارتقای  روان،  بیماران  توانبخشی  و  مراقبت  درمان، 
توانمندسازی  سازی،  فرهنگ  و  جامعه  افراد  آگاهی 
کارکنان بهداشتی و درمانی در زمینه ارائه خدمات به 
بیماران و خانواده آنان، ایجاد نظام ثبت و گزارش دهی 
اختلالات روانی، تمرکززدایی در ارائه خدمات درمانی بر 
اساس دیدگاه سلامت روان جامعه نگر، جلب مشارکت 
افراد جامعه در بهره مندی از خدمات نظام مراقبت های 
افراد  مقابله  توان  و  مقاومت  افزایش  اولیه،  بهداشتی 
جامعه در برابر عوامل ایجاد کننده اختلالات روانی و 
انگ زدایی از بیماران روانی و اختلالات روانپزشکی نیز 

بسیار تاثیرگذار است.
انجام خدمات مشاوره ای برای کاهش مشکلات ناشی 
از سلامت روان بسیار تاثیرگذاراست اما آمارها نشان می 
دهد که مردم تمایلی به انجام مشاوره ندارند که این 
موضوع نیز به عنوان یکی از مشکلات جدی در این 

زمینه است. 
  * 60 درصد نیازمندان از خدمات سلامت روان 

استفاده نمی کنند
سید کاظم ملکوتی، مشاور برنامه ملی پیشگیری از 
خودکشی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی می 
گوید: 60 درصد افرادی که در کشور به خدمات سلامت 

روان نیاز دارند از این خدمات استفاده نمی کنند. 
کنترل بیماری ها به درمان و مراقبت نیاز دارد، سلامت 
روان نیز از این موضوع مستثنی نیست و باید افرادی 
که از مشکلات و اختلالات روانی رنج می برند حتما 
به روانپزشکان و مشاوران سلامت روان مراجعه کنند تا 
بتوانند علاوه بر حل مشکل خودشان، کمک کنند تا 

دیگر افراد جامعه نیز درگیر این اختلالات نشوند.
طبق آمارها و اطلاعات وزارت بهداشت، آسیب های 
اجتماعی و مسائل و اختلالات روانپزشکی در حاشیه 
شهرها بیش از مناطق شهری است و البته مراجعه مردم 
این مناطق به مراکز بهداشتی برای کنترل این مشکلات 

از شهرها بیشتر است.
علیرضا رئیسی، معاون بهداشتی وزیر بهداشت، درمان 
روانپزشکی  مشکلات  وجود  درباره  پزشکی  آموزش  و 
در جامعه می گوید: مشکلات و اختلالات روانپزشکی 
در حاشیه شهرها زیاد است. شاید به علت بهتر بودن 
خدمات دولتی افراد ساکن در این مناطق حاشیه ای 
بیش از مردم شهر به مراکز بهداشت مراجعه می کنند و 
خدمات سلامت روان را به صورت رایگان یا با بهای بسیار 

کم دریافت می کنند.
وی ادامه می دهد: وزارت بهداشت بعد از اجرای طرح 
تحول سلامت، افزایش کمی و کیفی خدمات سلامت 
روان را در دستور کار قرار داد. با اجرای این برنامه حدود 
نیروهای  صورت  به  روان  بهداشت  کارشناس   1600
خرید خدمت در مراکز و شبکه بهداشتی کشور جذب 

و بکارگیری شدند.
رئیسی اضافه می کند: مسائل و اختلالات روانی به 
عوامل مختلف اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی مربوط 
است و گاهی نمی توان یک عامل مشخص را در بروز 
این آسیب و اختلال معرفی کرد. پیشگیری از بروز این 
اختلالات واکسن ندارد بلکه باید با آموزش و مشاوره در 
طول زندگی، افراد را به سمت سلامت روان هدایت کرد.

وی آموزش خانواده و جامعه و پایدار بودن وضعیت 
اقتصادی و اجتماعی را در سلامت روان موثر می داند 
و می گوید: برای کنترل و کاهش اختلالات روانی توجه 
به همه ابعاد زندگی از جمله شغل، نیازهای فیزیولوژیک، 
آموزش، محیط زیست و بسیاری مسائل دیگر دخیل 

است.
* طلاق عامل افزایش اختلالات روانی

معاون وزیر بهداشت با بیان اینکه اختلالات روانی موارد 
مختلفی از افسردگی، اضطراب، افکار منفی و خشونت 
دارد، تصریح می کند: طلاق هم  بر  در  را  خانوادگی 
اکنون یکی از عوامل مهم بروز اختلالات روانی در مردان 
و زنان است، برخی آمارها نشان می دهد که در برخی 
مناطق حتی از هر چهار ازدواج یکی به طلاق منجر 
می شود و این مساله نیز اختلالات روانی را افزایش می 
دهد. محمدابراهیم مداحی، رئیس خانه روانشناسان 
نیز پیشتر گفته بود که اختلالات روانشناسی در ایران از 
15 سال پیش تاکنون هفت درصد رشد داشته است و 
از آمار 18 درصدی در جمعیت به 24،4 درصد رسید. 
اختلالات اضطرابی 5،5 درصد و اختلالات افسردگی 
علائم  همچنین  است.  داشته  رشد  درصد  هشت 
که  داشته  کاهش  درصد  هشت  افسردگی  اختلالات 

نگران کننده است. 
وی ادامه می دهد: 20 درصد کنترل اختلالات روان 
در حوزه وزارت بهداشت قرار دارد و این وزارتخانه 5 تا 
10 هزار میلیارد تومان پول در این زمینه اختصاص داده 

است. 50 درصد اختلالات روان نیز مربوط به عوامل 
اجتماعی است و 30 درصد آن مربوط به سبک زندگی 

و رفتار انسان ها می شود. 
در  کشور  در  را  روان  اختلالات  میزان  بیشترین  وی 
عنوان  لرستان  و  اصفهان  یزد،  مرکزی،  های  استان 
می کند و می گوید: از نظر سلامت روانی استان های 
گلستان و قم در بهترین وضعیت به سر می برند. البته 
تبدیل  مزمن  وضعیت  به  روانی  اختلالات  درصد   55
شده، گریبانگیر سازمان های مانند بهزیستی می شوند. 
علی اسدی، رئیس اداره سلامت روان وزارت بهداشت 
و درمان و آموزش پزشکی نیز در این باره و اینکه چرا 
برخی از مردم به روانپزشکان مراجعه نمی کنند، می 
گوید: سواد سلامت روان در جامعه ما نسبت به کل 
سواد سلامت کمتر است، متاسفانه همایش  و کنفرانس  
ها درباره بیماری  های روحی و روانی به حدی نبوده تا 
سواد سلامت روان مردم را بالا ببرد و باید به این نکته 
اشاره شود که مردم نسبت به برچسب و انگ خوردن در 

جامعه ترس دارند.
وی درباره تعداد روانپزشکان در کشور می افزاید: در 
مجموع حدود هزار و 700 روانپزشک در کشور داریم 
که بیشتر در شهرهای بزرگ مستقرند، بنابراین توزیع 
مناسب نیست. اینکه توزیع  روانپزشکان مناسب نیست 
کوچک  شهرهای  از  بسیاری  در  است  این  دلیلش 
امکانات لازمی را که برای گروه  های متخصص در همه 
بایستی وجود داشته باشد کمتر  رشته  های مختلف 
است. مساله دیگر سهم اندک خدمات دولتی در حوزه 
بیماری  های روانی است و بیشتر بار این مسئولیت را در 
حوزه بیماری  های روانی بخش خصوصی به دوش می  

کشد.
عدم  با  رابطه  در  عمده  مشکل  کرد:  اضافه  اسدی 
مراجعه بیماران مبتلا به اختلالات روانی پوشش ندادن 
این خدمات از سوی بیمه  ها است.. متاسفانه بیمه  ها 
خدمات روانپزشکی و روانشناسی را کمتر پشتیبانی می  
کنند و یکی از نگرانی ما همین است که چرا بیمه  های 
تکمیلی هزینه  های بیماری  هایی را که به جراحی نیاز 
دارند، پرداخت می  کنند ولی هزینه  های روانپزشکی که 
رقم  های سنگینی ندارد و در نهایت بیمار چند روز در 

بیمارستان بستری می  شود، پوشش نمی  دهند. 
خدمات  برای  بیمه  ای  پوشش  است؛  معتقد  وی 
روانپزشکی ضعیف است و در حوزه وزارت بهداشت سال  
هاست در حال پیگیری هستیم تا سقف پوشش دهی 
خدمات بالا برود البته حمایت بیمه ها از بیماران مبتلا به 
اختلال روانی نسبت به پنج سال پیش که پوشش  دهی 
 شان در بیمارستان  های دولتی خیلی ضعیف بود بهتر 

شده ولی مطلوب نیست.
* کمبود 10 هزار تخت روانپزشکی

معاون اداره سلامت روان وزارت بهداشت درباره تعداد 
تخت اورژانسی برای بیماران روانپزشکی نیز می گوید: 
بر اساس اعلام نیاز و سطح  بندی که وزارت بهداشت 
نیاز  بود، 16 هزار تخت  در سال 94 -95اعلام کرده 
داشتیم. تا قبل از طرح تحول سلامت هشت هزار تخت 
طرح  از  بعد  بود،  فعال  خصوصی  و  دولتی  بخش  در 
تحول تقریبا هزار و 300 تخت به مجموع تخت  های 
روانپزشکی اضافه شد که در حال حاضر 10 هزار تخت 

روانپزشکی در کشور داریم.
وی به موضوع سهم بودجه سلامت روان از مجموع 
بودجه سلامت کشور نیز اشاره می کند و می گوید: 
تقریبا در آخرین برآورد سه بودجه سلامت روان سه درصد 
بوده است. این بودجه هم در حوزه پیشگیری استفاده 
می  شود هم درمان. سهم بودجه سلامت روان کم است 
که به خاطر پایین بودن کل بودجه سلامت نسبت به نیاز 
جامعه است. اگر بودجه سلامت روان به پنج درصد برسد 

می  شود بخشی از مشکلات بر طرف می شود.
مریم رسولیان، رئیس انجمن روانپزشکان ایران نیز می 
گوید: 24 درصد مردم از طیف های مختلفی سنی به 
اختلالات روانی مبتلا هستند. که 20 درصد دارای انواع 
اختلالات روانی به شکل خفیف و چهار درصد به شکل 

شدید دچار هستند.

فرماندارقم تاکید کرد

 آمار دقیق افراد بی سوادی دراستان قم
 احصاء شود

فرماندارقم گفت: برای ریشه کنی بی سوادی در قم بخشداران استان افراد بی سواد را 
به صورت موردی شناسایی و زمینه های سوادآموزی آن ها را فراهم می کنند.

 رضا سیار ظهر دیروز در جلسه شورای سوادآموزی که در سالن جلسات استانداری 
برگزار شد، اظهار داشت: برای ریشه کنی بی سوادی در استان در درجه نخست باید 

اطلاعات جامع و کاملی از این وضعیت احصاء و استخراج شود.
وی با بیان اینکه دستگاه های استان باید محتوای قوی و عمیق مورد انتظار خود را 
تهیه و در اختیار صداوسیما قرار دهند، افزود: در مسئله محتوا دستگاه ها تصور می کنند 
صداوسیما ظرفیت و توانایی ساخت و تهیه برنامه های تخصصی را دارد در حالی که تصور 

و انتظار چنین چیزی اشتباه است.
فرماندار قم با تأکید بر لزوم تهیه و تولید محتوای تخصصی و تأثیرگذار در مسئله 
سوادآموزی گفت: تولید محتواهای قوی و قدرتمند در مسئله سوادآموزی و امور مشابه 
باید توسط دستگاه های تخصصی تهیه شده و بعد از آن برای پخش در اختیار صداوسیما 

قرار داده شود.
سیار با انتقاد از عدم همکاری دستگاه های استان در تولید محتوای عمیق و تأثیرگذار 
در سطح سازمان صداوسیما ابراز کرد: یکی از عوامل مهم در تکراری بودن و عدم 
جذابیت تولیدات صداوسیما قم به دلیل عدم همکاری و تعامل دستگاه های استان در 

ساخت محتوای قوی و عمیق است.
و  اهداف  پیشبرد  در  قدرتمند  و  قوی  محتواهای  عمیق  تأثیرگذاری  بیان  با  وی 
سیاست های استان در ریشه کنی بی سوادی خاطرنشان کرد: در مسئله ریشه کنی و 
کاهش سوادآموزی در درجه نخست نهضت سوادآموزی استان باید پیام های خود را در 
قالب های مختلف هنری تهیه کرده و برای تعمیم و گسترش در اختیار صداوسیما و دیگر 

شبکه های تأثیرگذار قرار دهد.
فرماندار قم با قدردانی از تلاش های بخشداران استان در شناسایی و سواددار کردن 
افراد بی سواد ساکن روستاهای قم تأکید کرد: بخشداران استان به صورت موردی در 
شناسایی افراد بی سواد در سطح روستاها فعالیت دارند، این مسئله یکی از افتخارات 

استان در ریشه کنی بی سوادی است.
سیار اهمیت آمار و اطلاعات دقیق در برطرف کردن بی سوادی در استان را مورد 
توجه قرار داد و گفت: بخشداران باید آمار قطعی بی سوادی استان را از مرکز آمار ایران 
دریافت کنند تا اطلاعات دقیق و جامعی از افراد بی سواد موجود در استان داشته باشند، 

مهاجرت و مرگ ومیر از عوامل مهم متغیر شدن آمار بی سوادی در قم است.
فرماندار قم ادامه داد: آمار نهضت سوادآموزی استان قم در مسئله بی سوادی بسیار 
بیشتر از آن چیزی بوده که این سازمان اعلام کرده چراکه این سازمان آمار کلی و جمعی 

را به صورت یکجا و جمعی اعلام می کند.
فرماندار قم ابراز کرد: در سامانه سازمان نهضت سوادآموزی کشور آمار و کد ملی 52 
میلیون نفر از جمعیت باسواد کشور ثبت شده است، این سامانه محل و مرجع راستی 

آزمایی باسوادی در کشور است.
مدیر آموزش، پژوهش و فناوری سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم نیز با اشاره 
به استخراج آمار بخشی از افراد بی سواد و کم سواد شاغل در صنوف مختلف استان تأکید 
کرد: برای دریافت آمار بی سوادی در 40 صنف استان بالغ بر 23 نفر اطلاعات خود را 

وارد کرده اند.
مهدی احمدی با اشاره به مهم ترین موانع سوادآموزی در سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان تصریح کرد: عدم استقبال افراد بی سواد در سطح واحدهای تولیدی 
یکی از چالش های مهم سازمان صنعت، معدن و تجارت استان در آموزش افراد بی سواد 

است.
وی خاطرنشان کرد: باید کمیته ای برای ریشه کنی افراد بی سواد در سطح شهرک های 
صنعتی تشکیل شود تا از طریق سوادآموزی افراد حوزه ایمنی، وجدان کاری و کیفیت 

تولید ارتقاء پیدا کند.
مدیر آموزش، پژوهش و فناوری سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم ادامه 
داد: یکی از راه های مؤثر و مفید در شناسایی افراد بی سواد در قالب میزهای خدمت 
دستگاه های دولتی است که می تواند در شناسایی و کاهش افراد بی سواد تأثیرگذار 

باشد.

مدیرکل تأمین اجتماعی استان قم :

60درصد از مردم قم تحت پوشش تأمین 
اجتماعی هستند

مدیرکل تأمین اجتماعی استان قم گفت: 750 هزار نفر از مردم قم که بالغ بر 60 درصد 
از کل جمعیت استان می شود عضو و تحت پوشش سازمان تأمین اجتماعی قرار دارند.

علی اصغر دادخواه ظهر دیروز در جلسه شورای سوادآموزی قم که در سالن جلسات 
استانداری برگزار شد، اظهار داشت: این سازمان آمادگی لازم برای کاهش و ریشه کنی 

بی سوادی و کم سوادی در استان را دارد.
وی با تأکید بر وجود آمار جامعی از تعداد بیمه شدگان و مشخصات مربوط به آن ها 
افزود: در استان قم آمار تفکیکی بیمه شدگان احصاء شده و از این رو اطلاعات کامل و 

جامعی از وضعیت افراد شاغل و بیمه شده در استان وجود دارد.
با اشاره به تعداد و درصد بیمه شدگان تأمین  مدیرکل تأمین اجتماعی استان قم 
اجتماعی در استان گفت: 750 هزار نفر از مردم قم که بالغ بر 60 درصد از کل جمعیت 

استان می شود عضو و تحت پوشش سازمان تأمین اجتماعی قرار دارند.
دادخواه نامعلوم بودن وضعیت سواد و بی سوادی افراد تحت پوشش تأمین اجتماعی 
را مورد توجه قرار داد و تأکید کرد: متأسفانه در سامانه های تأمین اجتماعی وضعیت 

بی سوادی یا باسوادی افراد مشخص نمی شود.
وی با بیان امکان شناسایی و سوادآموزی در بین شاغلین برخی حرف و صنوف استان 
قم ابراز کرد: در برخی اصناف محتمل مانند صنف رانندگان می توان آمار بی سوادی 
را در بین 14 هزار نفر شاغل در این صنف را بر مبنای خود اظهاری یا روش های دیگر 

مشخص کرد.
مدیرکل تأمین اجتماعی استان قم وجود برخی افراد بی سواد در صنف قالی بافی 
استان را یکی از مسائل مهم این قشر دانست و ادامه داد: بیش از 6 هزار قالی باف 
و  را استخراج  آن ها  بین  آمار بی سوادی در  بیمه شده در قم وجود دارد که می توان 

زمینه های سوادآموزی در بین آن ها را فراهم کرد.
دادخواه با تأکید بر آمادگی این سازمان برای ریشه کنی و کاهش آمار بی سوادی در 
استان خاطرنشان کرد: در بخش کارگاه های کوچک استان بالغ بر 22 هزار بیمه شده 
وجود دارد که می تواند یکی از حوزه های هدف در مسئله بی سوادی باشد، این سازمان 
می تواند آمار افراد بی سواد در این حوزه را برای ریشه کنی بی سوادی در اختیار نهادهای 

مربوطه قرار دهد.
و  از وظایف  این مطلبکه سوادآموزی  بیان  با  قم  استان  اجتماعی  تأمین  مدیرکل 
رسالت های تعریف شده سازمان تأمین اجتماعی نیست عنوان کرد: بیش از 750 هزار 
بیمه شده تأمین اجتماعی در قم وجود داشته که از 18 نوع از خدمات تعریف شده این 
سازمان بهره مند می شوند، تأمین اجتماعی کمک به ریشه کنی بی سوادی در استان را 

بر مبنای رسالت های اصیل سازمانی خود انجام می دهد.
دادخواه تعداد افراد دریافت کننده تسهیلات بیمه بیکاری در استان را مورد توجه 
قرار داد و عنوان کرد: در استان قم بیش از 3 هزار نفر از خدمات بیمه بیکاری استفاده 

می کنند.
 

مدیرکل بهزیستی استان قم  خبرداد

اختصاص ۸۳ میلیارد ریال اعتبار برای اشتغال 
مددجویان در قم

 مدیرکل بهزیستی استان قم از اختصاص 8 میلیارد و 320 میلیون تومان اعتبار برای 
اشتغالزایی مددجویان تحت حمایت بهزیستی استان قم خبر داد.

رضا سلیقه گفت: تعهد تعیین شده ایجاد اشتغال برای مددجویان بهزیستی قم در 
سال 97 از طرف بهزیستی کشور 700 مورد است که در 6 ماهه اول امسال 391 مورد 
اشتغال در سامانه اشتغال بهزیستی به ثبت رسید و از محل بند ب تبصره 16 سال 97 
معادل 8 میلیارد و 320 میلیون تومان اعتبار به بانک های عامل اختصاص داده شد که 
305 نفر از جامعه هدف به بانک ها معرفی شدند که طبق رصد فعالیت فوق بهزیستی 
68 درصد  معرفی به بانک داشته است و بانک ها فقط  در سال 96، 36 درصد  عملکرد 
داشته اند و از 305 نفر مددجوی معرفی شده فقط 103 نفر موفق به اخذ تسهیلات 

مربوطه شده اند.
وی ضمن تشکر از عملکرد خوب بانک های کشاورزی، ملی و مسکن و انتقاد از عملکرد 
برخی بانک های عامل، بر ضرورت تسریع و تسهیل در ارائه وام های مددجویی تأکید 
کرد و افزود متأسفانه عملکرد کند برخی بانک های عامل و ناتوانی برخی مددجویان در 
معرفی ضامن در کنار افزایش چشمگیر بهای اکثر مواد اولیه، ملزومات صنعتی و خوارک 
دام و... عملًا سرمایه ارائه شده جهت ایجاد اشغال مددجویان را به نصف تقلیل داده 

است.
مدیر کل بهزیستی استان قم با اشاره به تفکیک مددجویان معرفی شده به بانک در سه 
حوزه تخصصی بهزیستی، افزود: از 305 نفر مددجوی معرفی شده 167 نفر از حوزه 
توانبخشی، 96 نفر از حوزه اجتماعی و 42 نفر از حوزه پیشگیری و معتادین بهبود یافته 
بوده اند که 255 نفر افراد معرفی شده ساکن شهر قم و 50 نفر ساکن سایر بخش ها و 

روستاها هستند.
سلیقه تعداد افراد استفاده کننده از مبالغ پرداختی حق بیمه خویش فرمایی در در 
شش ماه اول امسال 94 نفر و تعداد افراد استفاده کننده از حق بیمه کارفرمایی را 48 نفر 
برشمرد و بیان داشت در مدت مذکور از محل بیمه پردازی هم 43 سه نفر از مددجویان 

تحت پوشش بیمه تأمین اجتماعی قرار گرفته اند.

شهردار اصفهان مطرح کرد:

طرح جامع شهر اصفهان راهی به سوی 
استاندارد سازی شهر

شهردار اصفهان با اشاره به 22 مهر ماه، روز جهانی استاندارد و لزوم داشتن شهراستاندارد 
گفت : طرح جامع شهر اصفهان ما را به سمت شهر استاندارد می برد تا تمام امکانات شهر به 

منظور آسایش و آرامش مردم در اختیار همگان قرار گیرد.
قدرت الله نوروزی در برنامه رادیویی سلام اصفهان با بیان اینکه هفته گذشته گزارش 
عملکرد یکساله شهرداری به شورای شهر و مردم اصفهان تقدیم شد، تصریح کرد: در یك 
سال گذشته با کمك کارکنان و همکاران شهرداری و بر اساس برنامه اعلام شده، با وجود همه 

سختی ها امور مربوط به شهر را به پیش بردیم.     
شهردار اصفهان ادامه داد: چهارشنبه گذشته انتخاب سه عضو شورای سازمان شهرداری 
ها و دهیاری های سراسر کشور برگزار شد که شهرداری اصفهان، بالاترین رأی نمایندگان تمام 
شهرداری های کشور را کسب کرد و امیدوارم با دعای خیر تمام شهروندان بتوانیم برای تمام 

شهرها و روستاهای کشور گام های اساسی برداریم.   
وی اضافه کرد: طی تفاهمی که شهرداری اصفهان با اداره کل راه و شهرسازی استان 
اصفهان امضا کرده است، پنجشنبه گذشته به طور رسمی فرآیند شکل  گیری و تدوین 
اساسی  ترین طرح شهر یعنی طرح جامع شهر با تاکید بر مسائل و مشکلات موجود، توسعه 

شهر و با تاکید بر آمایش شهری آغاز شد.   
نوروزی با بیان اینکه شهر اصفهان از سال 1330 طرح های مختلف و جامعی داشته است، 
افزود: به دلیل این که این طرح ها دیگر پاسخگوی نیازهای شهر نیست، طرح جدید جامع 
شهر با رویکرد نوین و نگاه امروزی و به صورت مسئله محور و تاکید بر آمایش شهری، توسعه 
پایدار و توجه به مسائل فرهنگی، اجتماعی،  اقتصادی و شهری تدوین می شود و این یك 

اتفاق مهم است که طی سالیان گذشته بی سابقه بوده است. 
وی با بیان اینکه این طرح با مشارکت همه ذینفعان، نخبگان، مشاوران بخش های مختلف 
و دانشگاهیان انجام تدوین می شود و گامی به سوی توسعه مشارکت شهروندان اصفهانی 
خواهد بود، گفت: این طرح نه تنها می تواند گره های کور و پیچیدگی های شهر را باز و 
استانداردسازی در تمام زمینه ها ایجاد کند بلکه با نگاه به حل مسائل روز، آینده مردم را برای 

داشتن زیست خوب و مناسب در شهر تضمین می کند.
شهردار اصفهان تاکید کرد: با اجرای طرح جامع شهر گامی به سوی توسعه مشارکت 
شهروندان برداشته شده و مشکلاتی که امروز مانع توسعه مطلوب شهر شده است، مرتفع 

می شود.        
 

نماینده مردم شاهین شهر ومیمه استان اصفهان :

دولت باید پای طرح انتقال آب به استان 
اصفهان بایستد

نماینده مردم شاهین شهر ومیمه استان اصفهان در مجلس شورا ی اسلامی  گفت 
:بسیاری از مسئولان طرح انتقال  آب از جنوب به فلات مرکزی را گران توصیف می کنند ولی 
معتقدند بخشی از صنایع استان اصفهان درآمدهای خوبی دارند که می توانند در این طرح 
های جدید مشارکت کنند به علاوه دولت باید با جدیت از این طرح حمایت کند تا معضل تام 

عضله خشکسالی و بی آبی این خطه از کشور حل شود .
حسینعلی حاجی دلیگانی دلایل انتقال آب از خلیج فارس به فلات مرکزی را مهم خواند 
وگفت: دلایلی چون افت بارندگی ها، برداشت های بی رویه آب از زاینده رود در بالادست و 
پایین دست این رودخانه ،نبود مدیریت صحیح توزیع آب در سال های اخیر، توسعه بخش 
کشاورزی در حاشیه زاینده رود، طولانی شدن طرح های انتقال آب حوضه به حوضه و کاهش 
ورود آب به سد با گنجایش یک میلیارد و چهل میلیون متر مکعب اما خالی شده تا کمتر از 
350 میلیون متر مکعب ، همگی باعث تشنگی فلات مرکزی ایران شده اند به طوریکه مردم 
استان در بخشی از این فلات در شرایطی سکونت دارند که تنش های شدید آبی به شدت 
زندگی آنها را مورد تهدید قرار داده است.نماینده مردم شاهین شهر ومیمه استان اصفهان 
در مجلس شورای اسلامی طرح انتقال آب از خلیج فارس به فلات مرکزی را بزرگ و هزینه 
بر دانست وگفت: لازم است دولت پای اجرای این طرح بایستد، چون بدون نظر حاکمیت 
ابعاد اجتماعی، امنیتی و سیاسی این طرح قابل کنترل نیست.وی ادامه داد: به علاوه بخش 
خصوصی واحدهای بزرگ صنعتی و تشکل های بزرگ کشاورزی هم باید از اجرای این طرح 
ملی حمایت مالی کنند.حاجی دلیگانی اذعان داشت: موضوعی که باید به موازات انتقال آب 
از خلیج فارس به استان به آن توجه کرد شیرین سازی آب شور انتقال یافته است و در این برهه 
اهمیت موضوع انرژی صلح آمیز هسته ای برای ملت ایران دو چندان می شود که با استفاده 
از آب شیرین کن های هسته ای، مقداری از آلام کشاورزان و صنعتگران کاهش خواهد یافت.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم،

بیش از 12 هزار تن در دوره های فنی و 
حرفه ای شرکت کردند

مدیرکل آموزش فنی و حرفه  ای استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان شهریور ماه، 
12هزار و 578 تن در این استان در دوره های فنی و حرفه ای شرکت کردند.

احمد عطارنیا افزود: دراین راستا هفت هزار و 628 تن در قالب 894 هزار و 130 نفر - 
ساعت در مراکز دولتی فنی و حرفه ای آموزش های لازم را فرا گرفتند.

وی اضافه کرد: در آموزشگاه های غیردولتی فنی وحرفه ای قم نیز به چهار هزار و 950 تن 
در قالب یک میلیون و 176هزار و 554نفر- ساعت آموزش در بخش های خدمات، صنعت، 

فرهنگ و هنر و کشاورزی به متقاضیان ارائه شد.
وی ادامه داد: آموزش  ها در بخش دولتی شامل مراکز ثابت دولتی، سیار شهری، زندانها، 
پادگانها، مناطق روستایی، کارخانه ها، عشایر، دانشگاه ها و مراکز ASD، صنعت ساختمان 
و سایر موارد بوده است. عطارنیا از فعالیت 9 مرکز دولتی فنی و حرفه ای دراین استان خبر 
داد و گفت: در کنار این مراکز بیش از 200 آموزشگاه فنی و حرفه ای آزاد در 130 رشته 
مهارتی آموزش ها را ارائه می کند که مورد استقبال شهروندان قرار گرفته است. وی ابراز 
داشت: نقش آموزش های مهارتی در ایجاد اشتغال خانگی، افزایش سطح مهارت افزایی و 
ورود به بازار کار تخصصی بسیار ارزشمند است. عطارنیا با بیان این که امسال آموزش ها را در 
بخش صنعت افزایش داده ایم گفت: با نامگذاری سال از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی با 
عنوان'حمایت از کالای ایرانی' بیش از 40 هزار نفرساعت مهارت های فنی در بخش صنایع 
و صنوف استان قم در 6ماهه نخست سال 97 ارائه شده است. وی گفت: این آموزش ها به 
852 تن ارائه شده است که نقش مهمی در ارتقا مهارت ها کارگران و کارفرمایان داشته است.
مدیرکل آموزش فنی و حرفه  ای قم خاطر نشان کرد: شاغلان در صنایع پس از فراگیری 
آموزش های مهارتی و کسب نمره قبولی در آزمون های کتبی و عملی پایان دوره گواهینامه 

مهارتی مطابق با استاندارد بین المللی دریافت می کنند.
 

مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان قم :

کودکان قمی صاحب استودیوی ضبط برنامه 
می شوند

مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان قم گفت: با احداث استودیوی 
ضبط برنامه، برای نخستین بار در کشور کودکان و نوجوانان استان آثار چندرسانه ای تولید 

می کنند. 
حسن ندافی افزود: با تجهیز این استودیو درقالب طرح رادیو کانون به عنوان طرح ابتکاری 
استان ، کودکان و نوجوانان قم در زمینه ضبط برنامه های سرود، قصه های 90 ثانیه ای و 
همچنین تولید برنامه های پنج دقیقه ای فعالیت خواهند داشت. وی با بیان اینکه راه اندازی 
این استودیو نقش مهمی در استعدادیابی کودکان و نوجوانان در زمینه تولید آثار چندرسانه 
ای خواهد داشت گفت: اجرای طرح استعدادیابی به منظور شناسایی کودکان و نوجوانان 
مستعد در زمینه بازیگری، کارگردانی، فیلم نامه نویسی و بخش های مختلف تولید فیلم 
در دستور کار است. مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم در ادامه افزود: 
وصیتنامه شهید مدافع حرم محسن حججی به کودک شیرخوار خود »علی« در قالب شعر 
و ترانه توسط کودکان و نوجوانان استان در حال انجام است که این اثر با طی کردن مراحل 
نهایی، درهفته های آینده رونمایی می شود. ندافی آینده فعالیت کانون های کودک و نوجوان 
را امیدوار کننده دانست و گفت: با تغییراتی که در سطوح مختلف مدیریتی کانون های کودک 
و نوجوان در کشور انجام شده ، توجه به توسعه فعالیت های این کانون ها افزایش یافته است. 
وی فعال شدن رشته های مختلف هنری دراین کانون ها را از جمله اولویت های ضروری 
دانست و افزود: به منظور مهارت آموزی و هنرآموزی و همچنین کشف استعداد کودکان و 
نوجوانان در رشته های مختلف هنری و صنایع دستی از جمله سفالگری در حال راه اندازی 

فعالیت این رشته ها درکانون های کودک و نوجوان استان هستیم.
 

 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

مؤلفه های زیست محیطی در مدیریت شهری 
قم مورد توجه قرار بگیرد

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: مدیریت شهری در شهر مقدس قم آنگونه 
که باید و شاید به مؤلفه های زیست محیطی در ابعاد مختلف توجه نداشته و مسؤولان امر باید 

این مسأله حساس و حیاتی را هرچه بیشتر مورد توجه قرار دهند.
سید رضا موسوی مشکینی در جلسه جمع بندی سلسله نشست های »قم، عش آل 
محمد)ص(« گفت: با پررنگ شدن بحران های زیست محیطی در سال های اخیر، مسأله 

حفاظت از محیط زیست در میان مردم و مسؤولان بیشتر مورد توجه قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه محیط زیست واژه عامی است که بسیاری از ابعاد فردی و اجتماعی زندگی 
ما را دربرمی گیرد، اظهار داشت: متأسفانه مدیریت شهری در شهرهای کشورمان، آنگونه که 
باید و شاید به مسأله محیط زیست توجه نداشته است و در شهر مقدس قم نیز غفلت مسؤولان 
از این مسأله حساس و حیاتی کاملا مشهود است. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم 
با اشاره به استقرار واحدهای صنعتی آلاینده پیرامون شهر قم، تخریب باغات درون شهری 
و آشفتگی مبلمان شهری، خاطرنشان کرد: مؤلفه های زیست محیطی در مدیریت شهری 
هنوز شناخته شده نیست و این معضل باید هرچه بیشتر مورد توجه قرار گرفته و با برنامه ریزی 
و اقدامات درست جبران شود. وی با بیان اینکه کلانشهر قم در ابعاد مختلف بسیار متراکم 
شده و دارای محیط زیست شکننده ای است، تصریح کرد: با وجود مهاجرت گسترده و تنوع 
قومیتی در شهر مقدس قم، مسؤولان باید هرچه بیشتر برای جلب مشارکت و حضور مؤثر 

شهروندان در حفظ و حراست از محیط زیست تلاش کنند.

نعیمه موحد

از چه سنی و به چه میزان باید به بچه ها »پول توجیبی« بدهیم؟ چه طور بچه هایی تربیت 
کنیم که بعدها توانایی این را داشته باشند که خانواده خودشان را ازنظر مالی مدیریت 
کنند؟  گاهی والدین شکایت می کنند و می گویند بچه ها از ما خواسته های مالی نامعقولی 
دارند که در حد توان ما نیست. از آن طرف والدینی که فرزند کوچک تر دارند دغدغه این 
را دارند که از چه سنی و به چه میزان به فرزندشان »پول توجیبی« بدهند. همه این ها 
زیرمجموعه عنوانی به اسم »تربیت مالی بچه ها« جمع می شود. خانم دکتر طاهره همیز 

در این گفت وگو راهکارهایی برای تربیت درست فرزندان در حوزه مالی ارائه داده اند.
 دختر باید »ام ابیها« تربیت شود

زیاد می شنویم که بچه درک مناسبی از وضعیت مالی خانه ندارد و خواسته هایی دارد 
که در توان مالی خانواده نیست. خانمی می گفت پسر دانشجوی من می گوید خانه را 
بفروشید، پولش را بدهید به من تا ماشین و موبایل بخرم، خودتان هم بروید مستأجری. 
چون همه همکلاسی های من ماشین و موبایل خوب دارند. این مادر پیش من گریه 
می کرد و می گفت »من در این پیری بروم مستأجر بشوم و هرسال خانه ام را جابه جا کنم؟ 

توانش را ندارم. ولی با خواسته پسرم چه کار کنم؟«
ما وقتی بچه ها را درگیر یک سری از مشکلات نمی کنیم، این وضعیت به وجود می آید. 
یکی از آموزش های من در تربیت دخترانم این است که همیشه به آن ها می گویم دختر 
باید »ام ابیها« تربیت بشود. حضرت فاطمه )س( در نه سالگی لقب »ام ابیها« گرفتند. 
دختر توانمندی این را دارد که پدرش را تدارک کند. وقتی دختر این کار را می کند بار مادر 
کم می شود. یا وقتی پسر در خانه بعضی از کارهای پدر که از عهده اش برمی آید را انجام 
می دهد بار پدر را سبک می کند. من یک بار جایی بودم دیدم آقایی یک چک یک  میلیون 
تومانی به پسر پانزده ساله اش داد و گفت »برو بانک این را نقد کن« من ترسیدم و گفتم »اگر 
پسرتان این چک را گم کند چه؟« پدرش گفت: »عیبی ندارد. بگذارید تجربه کند.« الآن 

همان پسر کارهای اقتصادی بزرگی می کند.
*بچه ها را درگیر خرج و مخارج خانه کنید

پدر و مادر باید عرصه هایی مثل مخارج خانه، خریدها، کمبودها و... را با بچه ها شریک 
باشند. مثلًا شما می خواهید پول برق را بدهید، بگذارید بچه این کار را بکند. با این کار 
مثلًا اگر یک ماه پول برق زیادتر بشود، بچه می پرسد چرا این ماه زیاد شد؟ باهم صحبت 
می کنند و بچه ها می فهمند این ماه از فلان وسیله برقی بیشتر استفاده کرده اند پس دیگر 

یاد می گیرند در استفاده از آن وسیله دقت بیشتری می کنند.
می توانیم در فصل تابستان بچه ها را به عنوان قائم مقام پدر و مادر منصوب کنیم. مثلًا یک 
هفته پسر می شود قائم مقام پدر. مقداری پول برای همان یک هفته به پسر بدهیم و بگویم 
خرجی خانه با تو. مادری این تجربه اش را خیلی زیبا برای من تعریف می کرد و می گفت: 
»پسرم روز اول برای شام چلوکباب گرفت. فردایش یک غذای دیگر از بیرون سفارش داد. 
کم کم دید پولش دارد تمام می شود و به آخر هفته نمی رسد. روزهای آخر شام نان و پنیر 
و خیار و گوجه خوردیم. افکار عمومی خانواده این کار را تحسین نکردند. پسرم گفت یک 
هفته دیگر هم خرجی را به من بدهید. برای هفته دوم روزهای اول غذای کم خرج خوردیم 

و وقتی پولش ذخیره شد، برای آخر هفته از بیرون برایمان غذا سفارش داد«
بچه وقتی درگیر خرج و مخارج خانواده بود، هیچ وقت درخواست غیرمنطقی نمی کند. 
اشتباه والدین در تربیت مالی فرزندان این است که بچه را انقدر ایزوله بزرگ می کنند که از 

همه جا بی خبر است. حتی وقتی به خانه خودش می رود بلد نیست خانه اش را مدیریت 
کند. خانومی به من مراجعه کرده بود و به می گفت »مریض شدم، همسرم به پدرم زنگ 
زد که مرا به دکتر ببرد. از خجالت آب شدم!« خب معلوم است که این مرد آمادگی ورود به 

زندگی مشترک را نداشته و اصلا مسئولیت پذیر نشده است.
*به بچه ها قرض بدهید و مکتوب کنید

اما اگر از کودکی فرزندانمان را تربیت مالی نکردیم الآن با خواسته های غیرمعقولشان چه 
کنیم؟ باید بگوییم هر مقدار پول که می خواهی من به تو قرض می دهم. این قرض ها را هم 
باید مکتوب بنویسید. آیه 282 سوره بقره می گوید وقتی به هم قرض می دهید یادداشت 
کنید. نمی گوید فقط غریبه ها قرض هایشان را مکتوب کنند. افراد یک خانواده هم وقتی 
به هم پول قرض می دهند باید مکتوب کنند. پدر و مادر بگویند ما این پول را به تو قرض 

می دهیم برو سرمایه گذاری کن اما سود ما را هم بیاور. این پروبال دادن به فرزند است
حضرت علی )ع( در نهج البلاغه می گویند مثل دو برادر باهم دوستی کنید و مثل دو 

غریبه باهم معامله کنید.
*پول توجیبی باید تحت کنترل والدین باشد

بچه ها در دوران دبستان اصلًا از معامله سر درنمی آورند. در اسلام هم داریم که معامله فرد 
نابالغ اصلًا صحیح نیست. پس قبل از بلوغ اصلًا نیازی به پول توجیبی نیست. می توانیم 
ظرفی حاوی پول خرد و مقدار کم را درجایی از خانه بگذاریم و به بچه ها بگوییم اگر برای 

خرید یا هر کار دیگر پول نیاز داشتید از اینجا بردارید.
برای بچه های بزرگ تر هم سقف مالی قرار می دهیم. مثلًا می توانیم به بچه دبیرستانی مان 
بگوییم تو می توانی یک روز در ماه دوستانت را مهمان کنی آن هم با پول ما. با این کار هم 
نیاز فرزند به بودن با دوستانش و افتخار و عزت اجتماعی اینکه آن ها را مهمان خودش 
کرده است نصیبش می شود، هم اینکه تعداد و خرج این مهمانی ها از دست در نمی رود 
و میزانش مشخص است. از آن طرف بگویید همه خرج های مربوط به شما در خانه را ما 
انجام می دهیم. مثلًا برگه برای دستگاه پرینتر را ما می خریم. خرج های جانبی مربوط به 

درس و مدرسه را والدین به عهده بگیرند که پول توجیبی بچه صرف این ها نشود
یک سطحی از پول توجیبی بستگی به وسع خانواده باید تعریف بشود؛ یعنی بگوییم این 

مقدار پول برای این سن است و پول بیشتر برای سن بالاتر.

چند راهکار برای تربیت اقتصادی فرزندان در خانواده

بچه ها باید درگیر خرج و مخارج خانه بشوند 

گزارشی از وضعیت سلامت روان در ایران

سرها درگریبان است
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پشت پرده دیدار روحانی با اصولگرایان چیست؟

بازگشت به لاریجانی
نوبت اصولگرایان هم رسید. روحانی بعد از ملاقات با جمعی از فعالان سیاسی 
اصلاح طلب به فکر دیدار با اصولگراها افتاده و آنطور که روزنامه ایران خبر داده است، 
بزودی میزبان فعالان این جریان سیاسی خواهد بود. آقای رئیس جمهور قطعات پازل 
را یکی یکی کنار هم می چیند و امیدوار است که تابلو »حمایت از روحانی با ترکیب 

اکثر طیف های سیاسی« به زودی تکمیل شود.
او بعد از ملاقات با اصلاح طلبان حامی خود و تلاش برای رفع کدورت ها که قطعا 
نتیجه ای غیر از تضعیف اصلاح طلبان خواهان استعفای روحانی ندارد، برای دیدار با 
اصولگرایان برنامه ریزی می کند. احتمالا هدف مشابه ای دارد و دل به این بسته که در 
دیدار آتی موجبات رفع دلخوری ها با اصولگرایان معتدل تر فراهم شود. روحانی خوب 
می داند که این جریان سیاسی گسترده تر از آن است که بتواند در مورد حمایت از 
روحانی یا هر موضوع دیگری به اجماع برسد لذا سعی خود را خواهد کرد تا با جلب 

نظر میانه رو ترها به نوعی یارکشی کرده و قدرت خود را افزایش دهد.
روحانی در پنج سال گذشته بارها شاهد نتیجه این یارکشی کردن ها بوده و می داند 
که از دست دادن حمایت طیف لاریجانی چه تبعاتی دارد. روحانی سیاست مدار کهنه 
 CFT کاری است و نقش فراکسیون نزدیک به لاریجانی را در رای آوردن برجام و
نادیده نمی گیرد. همچنین حساب ماجرای سوال از رئیس جمهور و استیضاح های 
پشت سر هم را از حساب آقای رئیس مجلس جدا نمی کند. از قضا ناگزیر به معرفی 
وزرای جدید و کسب رای اعتماد از همین مجلس تحت نفوذ لاریجانی است. برای 

همین هم آستین ها را بالا زده تا مقدمات ائتلاف با آنان را مهیا می کند. 
افزایش تعاملات با لاریجانی و سربازان او در بهارستان می تواند تنها یکی از اهداف 
روحانی در جلسه هفته بعد باشد. قاعدتا او گستره اصولگرایان را به لاریجانی محدود 
نمی کند و افق دید فراتری دارد. پیش بینی دقیق تر درباره اهداف احتمالی او ممکن 
نیست اگر جریان اصولگرا را خوب نشناسیم. یک جریان قدیمی و با نفوذ اما چندپاره.

در ترسیم مناسبات روحانی و اصولگرایان می توان این جریان سیاسی را به سه 
بخش تقسیم کرد. گروه اول همان یاران قدیمی روحانی هستند. همان هایی که از روز 
اول حامی بوده و در فراز و نشیب های کشورداری روحانی پشت او را خالی نکرده اند. 
هر چه باشد روحانی در همین جریان سیاسی زیست کرده و می داند که وجود اختلاف 
نظرهای غالبا جزئی موجب نمی شود که چهره هایی همچون ناطق نوری و لاریجانی 

به صف مخالفان دولت بپیوندند.  
گروه دوم اصولگرایان اما متشکل از منتقدان و مخالفان سرسخت است. طبیعتا 
برخی اصولگرایان مانند پایداری ها و حامیان آنها که اساسا موجودیت سیاسی و 
بازگشت به قدرت خود را در تقابل با روحانی و حامیانش می بییند. گروهی که در 
اصولگرایانه ترین مواضع و اقدامات روحانی هم تشکیک کرده و ساز مخالف می زنند. 
این گروه البته نسبت به گروه اول پر سر و صدا تر بوده و رسانه های بیشتری هم 
در اختیار دارند. رسانه هایی که اگر اراده شود چشم روی موفقیت ایران در لاهه و 
امثال آن می بندد و اگر اراده شود ساز برکناری و عدم کفایت رئیس جمهور را کوک 
می کنند. روحانی خوب می داند که عقب نشینی در مقابل این بخش از اصولگرایان چه 
پیامدهایی دارد. همین است که یک روز با داد و قال و »بروید به جهنم« مقابلشان 
می ایستد و روز دیگر با ائتلاف با اصولگرایان میانه رو. راهکار ائتلاف می تواند کارآمدتر 
و موثر تر باشد اگر روحانی از گروه سوم اصولگرایان نیز غافل نشود. گروهی که هیچ 
وقت تکلیف  خود با روحانی را مشخص نکرده و پیروی از مسیر باد را به انتخاب مواضع 

روشن ترجیح داده است. 
به عبارت روشن تر اگر روحانی بتواند دلخوری ها و کدورت ها با اصولگرایان حامی 
خود را کنار گذاشته و نظرشان جلب کند، در همراه کردن حزب بادهای اصولگرا 
همچون جبهه پیروان نیز موفق تر خواهد بود و این موفقیت مرحله نخست از یک 
موفقیت بزرگ تر است. موفقیت بزرگ روحانی در شرایط حساس کنونی، چیزی 
نیست غیر از تضعیف جریان مخالف او که در وضعیت بحرانی موجود هدفی غیر از 
ساقط کردن دولت ندارد. روحانی می داند که این گروه در خوشبینانه ترین حالت نیز 
به دنبال ایجاد قطب سازی و رقابت با دولت هستند تا در این قالب شانس خود را برای 

جلب رای بیشتر افزایش دهند.
با این تحلیل روحانی در دیدار آتی با اصولگرایان هدفی مشابه دیدار با اصلاح طلبان 
دارد. تاکتیک او ترمیم روابط با حامیانش در هر دو جریان سیاسی و تقویت آن است. 
حال باید منتظر ماند و دید که برای رفع دلخوری و جلب حمایت مجدد آنان چه 
پیشکشی می دهد. آیا اصولگرایان به گرفتن چند وزارتخانه رضایت می دهند؟ یا از حالا 

قول حمایت از گزینه خود در انتخابات 1400 را می گیرند؟

سید علی خرم:

ادعای جاسوسی از طریق 
دفتر اتحادیه اروپا در ایران مضحک است

 سفیر اسبق ایران در مقر اروپایی سازمان ملل متحد در ژنو تاکید کرد: همانطور 
که ایران در اتحادیه اروپا دارای نمایندگی است، اتحادیه اروپا نیز این حق را دارد که 
در تهران نمایندگی داشته باشد. حال آنها به جایی تاسیس سفارتخانه، درصدد تاسیس 

دفتر هستند. این حق آنها است که البته یک امتیاز بزرگ هم برای ایران است.
سیدعلی خرم درخصوص درخواست سفرای کشورهای اروپایی برای تاسیس دفتر 
اتحادیه اروپا در تهران گفت: جمهوری اسلامی ایران در اتحادیه اروپا دارای سفارت 
است و سفیر ایران در بروکسل، به صورت همزمان مسئولیت نمایندگی ایران در 

اتحادیه اروپا را هم برعهده دارد. 

* تاسیس دفتر اتحادیه اروپا در تهران امتیاز بزرگی برای ایران است
وی با بیان اینکه هر حق و امتیازی متقابل است، اظهار داشت: همانطور که ایران 
در اتحادیه اروپا دارای نمایندگی است، اتحادیه اروپا نیز این حق را دارد که در تهران 
نمایندگی داشته باشد. حال آنها به جایی تاسیس سفارتخانه، درصدد تاسیس دفتر 

هستند. این حق آنها است که البته یک امتیاز بزرگ هم برای ایران است. 
این دیپلمات ارشد اسبق کشورمان با اشاره به همکاری های ایران و اروپا تصریح 
کرد: اتحادیه اروپا در سال های اخیر به صورت تمام قد در مقابل متحد سنتی و 
راهبردی خود یعنی امریکا قرار گرفته و از توافق هسته ای به شدت حمایت می کنند. 
این همکاری ها البته تنها مختص به برجام نبوده و پس از برجام نیز دیدیم بیشترین 
سرمایه گذاری و همکاری های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی ایران با کشورهای دیگر، 

از سوی اروپایی ها بوده است. 
خرم با بیان اینکه پرونده های همکاری بسیاری میان ایران و اتحادیه اروپا و همچنین 
ایران و کشورهای اروپایی به صورت دوجانبه وجود داشته و دارد، خاطرنشان کرد: در 
صورتی که برجام پابرجا باقی بماند و ایران و اروپا بتوانند از گردنه سنگ اندازی های 
دولت امریکا عبور کنند که البته کار سختی هم خواهد بود، این مسئله می تواند به رشد 

بیش از پیش مناسبات طرفین کمک کند. 
وی به ایجاد سازوکار مستقل ویژه مالی از سوی اتحادیه اروپا برای همکاری با ایران 
اشاره کرد و ابراز داشت: ایجاد سازوکار مستقل ویژه مالی از سوی اروپایی ها و مقاومت 
سران در برابر درخواست ها و تهدیدهای امریکا برای قطع همکاری با ایران و نابودی 
برجام حاکی از آن است که اروپا عزم راسخی برای همکاری با ایران دارد و ایران نباید 

این فرصت را از دست بدهد.
سفیر اسبق ایران در مقر اروپایی سازمان ملل متحد در ژنو ادامه داد: تاسیس 
دفتر اتحادیه اروپا می تواند موجب گسترش همکاری ها و ارتقای مناسبات و همچنین 

افزایش مبادلات طرفین شود و روابط طرفین محکم تر از قبل کند. 

* عدم تاسیس دفتر اتحادیه اروپا می تواند اروپا را برای همکاری با ایران 
دلسرد کند

خرم در پاسخ به این سوال که پاسخ منفی ایران در عدم تاسیس دفتر اتحادیه اروپا 
در تهران می تواند موجب چه تحولی شود؟ بیان کرد: هر سلامی، علیکی دارد و هر 
سلام پاسخ دادنی، می تواند گشایش های بیشتر و فرصت های افزون تری را ایجاد کند. 
حال اگر به فرصت پیش آمده، ایران پاسخ نه بدهد، قطعا این مسئله می تواند طرف 

مقابل را برای همکاری با ایران دلسرد کند.
وی افزود: اسرائیلی ها درخواست های مکرر و زیادی از اتحادیه اروپا برای تاسیس 
دفتر و سفارتخانه داشته اند اما اتحادیه اروپا چندین بار به دلیل اشغالگری ها و نقض 

حقوق فلسطینیان با درخواست اسرائیل مخالفت کرده است. 

*  مگر جاسوسی از طریق دفتر و سفارتخانه انجام می شود؟ 
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی درباره ادعای احتمال جاسوسی دفتر اتحادیه 
اروپا یادآور شد: نگرانی بابت این ادعا بسیار مضحک است. ۲۸ کشور عضو اتحادیه اروپا 
در تهران دفتر دارند. اگر بخواهند آنها جاسوسی کنند، آیا نمی توانند این کار از طریق 
آن ۲۸ سفارتخانه انجام دهند. از طرفی، مگر جاسوسی از طریق دفتر و سفارتخانه انجام 
می شود؟ اسرائیل در ایران نه سفارتخانه دارد و نه دفتر اما هم جاسوسی می کند و هم 
دست به عملیات تروریستی می زند. خرم با تاکید بر اینکه نباید از ترس مرگ دست 
به خودکشی بزنیم، عنوان کرد: تشخیص جاسوس بودن یا نبودن و از طرفی کشف 
تیم های جاسوسی برعهده سرویس های اطلاعاتی و امنیتی است و هرکسی نباید ظن 

و گمان خویش را به عنوان یک امر قطعی مطرح کند. 

نکتـه

گفت و گو

دستگاه قضایی بیش از دیگران از قوانین و مقررات پاسداری کند 

»سریعوعادلانه«؛مطالبهرهبریازاحکامجدیدمفاسدمحققمیشود؟

دبیر هیات دولت:

منازعهپیرامونFATFسممهلکبرایتوسعهاست

با صدور حکم برای سی و پنج نفر از متهمان دادگاه های مفاسد 
اقتصادی جدید، یک حقوقدان و دو عضو کمیسیون قضایی و 
حقوقی مجلس شورای اسلامی نسبت به نحوه صدور این احکام، 

واکنش هایی دارند.
با بالا گرفتن التهابات بازار ارز و اختلال در اوضاع اقتصاد کشور، 
رئیس دستگاه قضا در نامه ای به رهبر انقلاب اسلامی خواستار 
اختیارات ویژه برای برخورد با اخلالگران اقتصادی شد. در همین 
راستا اخیراً اسامی سی و پنج نفری که در چند روز اخیر در 

دادگاه های ویژه محکوم شده  اند، منتشر شده است.

*مطالبه رهبری، سرعت، عدالت و اتقان احکام
نامه ای که آیت الله آملی لاریجانی خطاب به رهبر انقلاب 
نوشته بود، 1۲ بندی بود و درخواست برخی اختیارات خاص 
داشت. رهبر معظم انقلاب نیز ضمن پذیرش پیشنهاد رئیس 
دستگاه قضایی، سه محور سرعت، عدالت و اتقان احکام را متذکر 

شدند. در پاسخ کوتاه رهبری آمده است:
»بسمه تعالی

با پیشنهاد موافقت می شود. مقصود آن است که مجازات 
مفسدان اقتصادی سریع و عادلانه انجام گیرد. در مورد اتقان 

احکام دادگاه ها دقت لازم را توصیه فرمائید.
والسلام علیکم و رحمة الله

سیدعلی خامنه ای«
اکنون اولین احکام در این زمینه صادر شده و به نظر می رسد 
فاکتور سرعت محقق شده و طبق دستور رهبری باید علاوه بر 

سرعت، عدالت و اتقان احکام نیز رعایت شود.
در این باره عبدالرضا محبتی، معاون سابق دادستانی تهران 
درخواست رئیس دستگاه قضا از رهبر انقلاب مبنی بر برگزاری 
و  می کند  تأیید  را  اقتصادی  مفسدان  برای  ویژه  دادگاه های 
می گوید: شرایط فوق العاده، دادگاه های ویژه می طلبد. دشمن از 
طریق جنگ اقتصادی می خواهد به جمهوری اسلامی ضربه بزند. 
اوایل پیروزی انقلاب اسلامی نیز دادگاه های انقلاب برای همین 

تشکیل شد.
او با بیان اینکه در وضعیت حساس، کار دادگاه های انقلاب 
درست و اختیارات آنان هم صحیح است تصریح می کند: اگر قرار 
باشد در شرایط حساس روال شرایط عادی طی شود چون چون 
تشریفات طولانی است به نتیجه نمی رسیم بنابراین درخواست 
رئیس قوه قضاییه بجا بود و باعث شد دادگاه ها به سرعت به نتیجه 

برسد و آثار خوبی نیز بر جامعه و اوضاع اقتصادی کشور دارد.
محبتی همچنین در واکنش به برخی انتقادات از عدم امکان 

تجدیدنظرخواهی در احکام دادگاه های مفاسد اقتصادی می گوید: 
برای کسانی که احکام سنگین صادر شده است امکان تجدیدنظر 
خواهی وجود دارد. برای دیگر احکام نیز به این دلیل امکان 
تجدیدنظرخواهی نیست که این دادگاه ها با حضور یک رئیس و 
دو مستشار با سابقه بالای قضایی برگزار شده است. این در حالی 
است که در دادگاه های عمومی که احکام قابل اعتراض اند تنها 

یک رئیس حضور دارد.

* فرجام خواهی برای همه باشد احکام اتقان خواهد 
داشت

حجت الاسلام حسن نوروزی، سخنگوی کمیسیون قضایی 
و حقوقی مجلس شورای اسلامی، اقدام رئیس دستگاه قضا برای 
درخواست حکم حکومتی از رهبر انقلاب را تحسین می کند و به 
ایرناپلاس می گوید: آقای آملی برای رسیدگی سریع تر به پرونده 
مفسدان اقتصادی، آن نامه را خدمت مقام معظم رهبری نوشتند 

و آن اجازه را گرفتند که به نظر ما اقدام قابل تحسینی است.
او در همین حال اضافه می کند: اما اکنون که دادگاه ها برگزار 
و احکام نیز صادر شده است به نظر می رسد اگر فرجام خواهی 
برای همه محکومان باشد بهتر است و احکام اتقان خواهد داشت.

بر اساس اعلام غلامحسین محسنی اژه ای، معاون رئیس قوه 
قضاییه،  تنها حکم سه نفر از متهمان اقتصادی که به اعدام محکوم 
شده اند، قابل تجدید نظر است.بر اساس بند دهم درخواست 
رئیس قوه قضاییه از رهبری انقلاب، آرای صادره از دادگاه متهمان 

اقتصادی به جز اعدام، قطعی و لازم الاجرا است.
نوروزی می گوید: بنابر درخواستی که آقای آملی از رهبری 
کردند و حکم حکومتی از ایشان گرفتند، اکنون تنها محکومان به 
اعدام می توانند فرجام خواهی کنند و حکم مابقی محکومان قطعی 
است. اما به نظر می رسد اگر بتوان کاری کرد که همه محکومان 

بتوانند فرجام خواهی کنند، بهتر باشد و اتقان صورت گیرد. 
پیشنهاد  مجلس  حقوقی  و  قضایی  کمسیون  سخنگوی 
می دهد که برای عدم اطاله وقت، قضات ویژه ای تعیین شوند که با 

فوریت به تجدیدنظرخواهی محکومان رسیدگی کنند.

* دست قوه قضاییه برای برخورد با مفسدان اقتصادی 
بسته نبود

محمدجواد فتحی، دیگر عضو کمیسیون قضایی و حقوقی 
مجلس درباره درخواست آیت الله صادق آملی لاریجانی از رهبر 
انقلاب می گوید: دست قوه قضاییه برای برخورد با مفسدان 

اقتصادی بسته نبود که رئیس دستگاه قضا چنین درخواستی از 
رهبری کرد.

او در گفت وگو با ایرناپلاس، تأکید می کند: یعنی دستگاه قضا 
با استناد به این قوانین می توانست خیلی خوب با عاملان این 
فسادها برخورد کند. مشکل ما در مبارزه با فساد در قانون آیین 

دادرسی کیفری نبود.
به باور این عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس، تقاضایی 
که رئیس قوه قضاییه از رهبری داشت، می تواند بعدها برای کشور 

مشکلاتی ایجاد کند.
فتحی توضیح می دهد: چنین درخواست هایی و عدم رعایت 
این  با  دادگاه ها  توسط  کیفری  دادرسی  آیین  مواد  از  برخی 
استدلال که می خواهیم سرعت عمل داشته باشیم، درواقع دور 
زدن قانون است. قانون آیین دادرسی کیفری قانونی است که 
علی رغم همه ضعف هایی که دارد، منطبق بر قواعد و اسناد حقوق 
بشری و قانون قابل دفاعی است. البته ایراداتی دارد که باید برطرف 
شود، اما به همین شکل موجود یک قانون قابل دفاع است. مشکل 
ما در برخورد با مفاسد اقتصادی قانون آیین دادرسی کیفری نبود 

که نادیده گرفتن موادی از آن درخواست شود.

* دستگاه قضایی بیش از دیگران از قوانین و مقررات 
پاسداری کند 

این عضو فراکسیون امید مجلس می افزاید: یکی دیگر از موارد 
بحث مربوط به دو مرحله ای بودن رسیدگی است که فقط در 
مورد پرونده ها یا احکامی که اعدام هستند پذیرفته شده و در مورد 
مجازات های سنگین دیگر پذیرفته نشده است. این مسئله بعدها 

می تواند توالی فاسد بسیاری را رقم بزند.
فتحی با بیا اینکه کم کردن وقت اعتراض نسبت به قرارها از 
10 روز به 5 روز ایراد دیگر این درخواست است، می گوید: مورد 
دیگر ارجاع پرونده توسط معاون اول رئیس قوه قضاییه است. من 
نمی دانم از کجا به این نتیجه رسیده اند که پرونده ها را باید معاون 
اول به شعب ارجاع دهد. این ها ایراداتی است که متأسفانه در این 

تقاضا وجود دارد.
او اظهار می کند: دستگاه قضایی باید بیش از هر کس دیگری 
از قوانین و مقررات پاسداری کند. خصوصاً قانونی مثل قانون آیین 
دادرسی کیفری که به عقیده من حتی در مواردی از قانون اساسی 
هم مهم تر است. چون قانونی است که حدود حقوق و آزادی های 
افراد را در جامعه مشخص می کند. این قانون با این اهمیت نباید 

دستخوش تحولات و تغییرات ولو به نحو مقطعی شود.
گزارش از زینب نورانیان

دبیر هیات دولت گفت: مساله FATF نباید به یک منازعه 
همیشگی در عرصه سیاست کشور تبدیل شود چرا که این اتفاق 
موجب ابهام شده و سمی مهلک برای تحرک اقتصادی، پیشرفت 

و توسعه کشور است.
محسن حاجی میرزایی روز شنبه در شورای اداری استان 
سمنان در سالن یادگار امام )ره( استانداری افزود: اگر مساله 
FATF را به سرانجام نرسانیم تمام مناسبات مالی ما حتی با عراق 
و افغانستان به هم می ریزد و FATF برای حل مسایل کشور یک 
ضرورت اصلی است.وی تاکید کرد: در قضیه FATF برخی می 
گویند تصویب و اجرای آن خیانت به کشور است، این در حالیست 
که ما خود را جای فعال اقتصادی بگذاریم پیامی که درک می 

کنیم چه خواهد بود؟ 
حاجی میرزایی ادامه داد: از سال ۸7 در مورد این مساله 
کشتی می گیریم اما باید بدانیم هر چیزی منافع و ضررهایی 
در کنار هم دارد، در مورد FATF رهبر معظم انقلاب قضیه را به 
مجلس محول کردند تا تصمیم بگیرد از این رو رای مجلس باید 

فصل الخطاب باشد تا شورای نگهبان تصمیم بگیرد.
دبیر هیات دولت ضمن انتقاد از برخی موضع گیری ها در 
مورد FATF گفت: کدام قلم و بیان این ظرفیت را تقویت می کند 

و کدام سخنور ما را به این سمت دعوت می کند؟
وی تاکید کرد: شرایط حاضر یکی از آزمون های بزرگ است 
که می توان ظرفیت شخصیتی انسان ها و فهم درک و بلوغ 
سیاسی جریان های سیاسی و عناصر فعال را ارزیابی کرد که 

چقدر مسائل را فهمیده و راه حل درست را تشخیص می دهند.
دبیر هیات دولت تصریح کرد: مگر می توان با اعصاب و روان، 
انگیزه و روحیه مردم بازی کرد که یک روز FATF را خیانت و 
یک روز آن را خدمت ذکر کرد و چرا قادر نیستیم ائتلاف و جمع 

بندی لازم را در این زمینه در ذهن مردم بوجود آوریم؟
حاجی میرزایی برجام را نیز دیگر موردی ذکر کرد که محل 
اختلاف بین افراد است و گفت: باید یک قاعده را بپذیریم که در 
آن قاعده اگر فلان جا، چیزی را تایید کرد همه آن را تایید کنیم 
و پیش از این نیز دیده ایم که برجام هم به محل یک منازعه 

بین اقشار جامعه و ایجاد شکاف و قطبی سازی تبدیل شده بود.
وی تاکید کرد: به لحاظ ظرفیت انسانی و ظرفیت فکری، 
علمی، انگیزه و وفاداری ملی، موقعیت های اقتصادی و جغرافیایی 
و منابع گوناگونی که کشور دارد و تجربه 40 سال گذشته، به 

راحتی می توانیم بر توطئه دشمنان غلبه کنیم.
دبیر هیات دولت تصریح کرد: برخی در زمینی بازی می کنند 
که محصول آن را دشمن برداشت می کند، بنای کار باید این 
گونه باشد که به هر طریقی می توانیم تجزیه و تحلیل حتی 
دعوا کنیم اما در نهایت جمع بندی باید مورد احترام همه سطوح 
جامعه باشد و اگر این گونه نباشد مشکلات ما مشکلات بیشتری 

خواهد شد.
برای حل مشکلات  جانبه  همه  تعامل  و  انسجام   *

اجتناب ناپذیر است
حاجی میرزایی در ادامه با اشاره به اینکه برای تحقق اهداف 

عالیه نظام باید همه ارکان و نهادهای اثرگذار در یک مسیر 
برای حل  تعامل همه جانبه  انسجام و  حرکت کنند، گفت: 
مشکلات ضرورتی اجتناب ناپذیر است.وی با اشاره به شرایط 
خاص کشور ابراز داشت: مطالعه های نظری اثبات کرده هیچ 
مساله ای پایدار نخواهد شد مگر این که بین همه ارکان اثرگذار 
یک درک مشترک به وجود بیاید.حاجی میرزایی تصریح کرد: 
تدبیر رهبری در تشکل جلسه شورای عالی و تفویض اختیار برای 
مدیریت فعلی به منظور خروج کشور از شرایط فعلی بوده است.

دبیر هیات دولت تصریح کرد: فعالان سیاسی کشور در برون رفت 
مشکلات پیش آمده اثرگذار هستند.وی اختلال به وجود آمده 
در شرایط اقتصادی کشور را در کاهش اعتماد عمومی اثرگذار 
دانست و گفت: تحقق راه حل درست با وجود محیط مساعد 
برای اثر بخشی راهکارها اجتناب ناپذیر است.دبیر هیات دولت به 
لزوم تقویت اعتماد عمومی در جامعه تاکید و تصریح کرد: اعتماد 
عمومی در جامعه به نحو مطلوب و موثر باید تقویت شود.حاجی 
میرزایی گفت: ایران اسلامی اکنون در شرایط خاصی قرار دارد 
و در محافل گوناگون افراد در این زمینه تبادل نظر می کنند.

وی بیان کرد: اندیشمندان در قالب بیانیه های گوناگون نظرات 
خود را علنی و رهبر معظم انقلاب نیز برای خروج از مشکلات 
موجود جامعه تدابیری را اتخاذ کردند.حاجی میرزایی بر تبیین 
درست موضوعات تاکید و تصریح کرد: مسوولان باید درک و 
تبیین درستی از شرایط حاکم بر کشور به منظور خروج از این 
شرایط داشته باشند.به گفته وی، برخی از تحلیل ها موجب دامن 

زدن به مشکلات کشور و ایجاد نوعی هراس در جامعه است.
دبیر هیات دولت تاکید کرد: تحلیل ها باید بر اساس ارزیابی های 
سنجیده باشد تا بتواند راهکاری برای خروج کشور از وضعیت 
موجود جامعه باشد. حاجی میرزایی با بیان اینکه محور اساسی 
مسایل کنونی کشور وضعیت اقتصادی است، گفت: دشمن به 
صورت علنی، تمام توان خود را برای ایجاد اختلال و تشدید آن 
به کار گرفته است.دبیر هیات دولت بیان کرد: بحث اقتصادی از 
آن جایی که به معیشت مردم، تحرک و اندیشه فعالان اقتصادی 
و امنیت ملی گره خورده، حایز اهمیت است. وی گفت: آمریکا با 
اهداف سلطه طلبانه راه های نفوذ را از مسیر اقتصاد پیگیر شد 
و مهم  ترین کارکرد تحریم را که ایجاد فشار و درد به جامعه 
است، دنبال می کند.به گفته وی، رفتار، فهم و واکنش مسوولان 
و جامعه در شرایط موجود در ناکامی دشمن تاثیر مستقیم دارد 
و حضور فعالانه مردم در صحنه دشمن را  در دستیابی به اهداف 
نا امید می  کند.حاجی میرزایی ادامه داد: مشکلات فعلی طی 
دهه  های گذشته روی هم انباشته شده و مجموعه ای از کاستی، 
شرایط را به گونه  ای پیش آورده است که کشور با مشکلات 
مزمن اقتصادی مواجه شود.وی بیان اینکه رشد اقتصادی کشور 
یکنواخت و پایدار نیست، گفت: باید با به کارگیری فرصت ها برای 
بهبود شرایط اقتصادی تلاش کرد تا شاهدی رشدی یکنواخت در 
این زمینه باشیم.دبیر هیات دولت یاد آور شد: در زمان حاضر باید 
به نحوه مطلوب از فرصت برای اصلاح عرصه هایی که کشور دچار 

کاستی است، استفاده کرد.

لیست 96 نفره مخالفان CFT در حالی روز جمعه  ازسوی اکبر رنجبرزاده منتشر 
شد که در این لیست نام ۲4 نماینده مخالف این لایحه دیده نمی شود، به گفته وی 

ممکن است آنان نمی خواهند نامشان منتشر شود یا این که بعدا اعلام می کنند.
لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم )CFT( در جلسه 
روز یکشنبه گذشته 15 مهرماه مجلس شورای اسلامی با 143 رای موافق، 1۲0 رای 

مخالف . پنج رای ممتنع از مجموع ۲71 نماینده حاضر تصویب شد.
جمعی از نمایندگان در جلسه رای گیری این لایحه اعلام کردند که می خواهند 
آرایشان در مورد این لایحه شفاف شود ولی با انجام رای گیری، 111 نماینده از مجموع 
۲64 نماینده حاضر در جلسه با این موضوع مخالفت کردند و نخواستند که آرا آنان به 
صورت علنی منتشر شود، در نهایت رای گیری در مورد این لایحه به صورت مخفی 

انجام شد.
بسیاری از نمایندگان پس از آن که رای گیری علنی رای نیاورد به مقابل تریبون 
مجلس رفتند و انگشت های خود را با علامت دو )مخالفت( یا چهار )موافقت( به سمت 
خبرنگاران،عکاسان و تصویربرداران نشان می دادند تا مخالفت یا موافقت خود را این 

گونه از طریق اهالی رسانه به گوش مردم برسانند. 
نهایتا رنجبرزاده عضو هیات رییسه و عضو شورای مرکزی فراکسیون نمایندگان 
ولایی مجلس روز گذشته، نام و گرایشات سیاسی 96 نماینده مخالف CFTرا منتشر 
کرد که شامل ۸6 عضو فراکسیون ولایی، پنج نماینده عضو فراکسیون مستقلان ولایی، 
پنج نماینده عضو فراکسیون امید بود، البته اسامی این 96 نماینده در حالی منتشر شد 
که تعداد مخالفانی که در آن جلسه رای دادند و نامشان به نام مخالف به ثبت رسید 

1۲0 نماینده بود.
رنجبرزاده در توییت خود به اشتباه عنوان کرد که این لیست کامل مخالفین رای 
به لایحه الحاق ایران به کنوانسیون تامین مالی تروریسم است، در حالی که تعداد کل 

مخالفان 1۲0 نفر بود.
وی در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی ایرنا اظهار داشت: این اسامی افرادی است که تا 

روز چهارشنبه خواستار انتشار نامشان بودند، ممکن است بقیه نخواسته اند که نامشان 
منتشر شود یا این که عده ای هم در آن جلسه غایب بودند و بعدا بخواهند نامشان به 

این لیست اضافه شود.
وی گفت: بنده امضا گیرنده این نامه نبودم ولی یک نماینده دیگر امروز با من تماس 
گرفت و خواست که نامش در این لیست ثبت شود، از این رو ممکن است افرادی در 

آن جلسه نبوده باشند و بعدا بخواهند نامشان را اضافه کنند.
نماینده مردم اسدآباد در مجلس ادامه داد: افرادی که نامشان در این لیست است، 
خواسته اند که به صورت شفاف اسامی آنها اعلام شود و در سامانه مجلس به ثبت برسد.

باید منتظر ماند که بقیه مخالفان CFT نیز حاضر به انتشار نام خود خواهند بود یا 
این که نمی خواهند به صورت علنی مخالفت خود را با این لایحه به مردم اعلام کنند.

CFT جزییات لایحه*
این لایحه شامل یک مقدمه، ۲۸ ماده و یک پیوست است که جمهوری اسلامی 
ایران الحاق به کنوانسیون بین المللی مقابله با تامین مالی تروریسم را با شروطی 
پذیرفت.درماده واحده این لایحه آمده است به دولت جمهوری اسلامی ایران اجازه داده 
می شود کنوانسیون بین المللی مقابله با تامین مالی تروریسم مشتمل بر یک مقدمه، 
۲۸ ماده و یک پیوست را با اعمال شروط زیر پذیرفته و سند ذیربط را مطابقه مقررات 

تبصره این ماده نزد امین اسناد توزیع کند.
دولت موظف است به محض آگاهی نسبت به اعتراض احتمالی سایر اطراف متعاهد 

گزارشی جهت اتخاذ تصمیم مقتضی به مجلس تقدیم کند.
1- دولت جمهوری اسلامی ایران به موجب جز الف بند ۲ ماده ۲ کنوانسیون 
اعلام می کند که مفاد آن دسته از کنوانسیون ها و پروتکل های مندرج در پیوست 
کنوانسیون که به عضویت آن ها در نیامده است را به عنوان بخشی از کنوانسیون تلقی 
نمی کند و الزام آور شدن مفاد ماده ۲3 در خصوص اصلاح فهرست موافقت نامه های 
منضم به کنوانسیون برای جمهوری اسلامی ایران منوط به اصول 77 و 1۲5 قانون 

اساسی است.
۲- جمهوری اسلامی ایران با نظر به اصول و هنجارهای حقوق بین الملل تا حین 
پذیرش کنوانسیون از جمله کنوانسیون 1999 سازمان کنفرانس اسلامی و قطعنامه 
های مرتبط ملل متحد ازجمله قطعنامه ۲6۲5و 1514، تعریف عمل تروریستی را 
مشتمل بر مبارزات مشروع مردمی علیه از جمله سلطه استعماری و اشغال خارجی 
نمی داند و نسبت به اطراف متعاهدی که قلمرو عمل تروریستی را مستند به زیر بند 
)ب( بند یک ماده ۲ کنوانسیون مشتمل بر این مبارزات می دانند، تنها در حدود پیش 
گفته، متعهد می داند و اعلام می دارد ماده 6 کنوانسیون ارتباطی به این حق ندارد. 
این مبارزات فارغ از انگیزه آن مجاز و مشروع است و اعمال تروریستی به هر انگیزه 

ای ممنوع است.
3- موضوع بند یک ماده ۲4 کنوانسیون در خصوص جمهوری اسلامی منوط به 
رعایت اصل 139 قانونی اساسی است و بند ۲ ماده 7 کنوانسیون و موضوع ماده 17 

کنوانسیون در چارچوب قوانین داخلی اعمال خواهد شد.
4- صلاحیت مقرر در بند 5 ماده 9 کنوانسیون برای کمیته بین المللی صلیب سرخ 
تنها در چارچوب اسناد حقوق بشردوستانه لازم الااجرا برای جمهوری اسلامی ایران، 

پذیرفته می شود.
5- مفاد کنوانسیون در موارد تعارض با قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران لازم 

الرعایه نمی باشد.
6- الحاق جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون به معنای شناسایی و برقراری 

ارتباط با رژیم اشغالگر صهیونیستی نیست.
7- دولت جمهوری اسلامی ایران در راستای بند 4 ماده 11 کنوانسیون تنها 

صلاحیت کشور محل وقوع جرم را به منظور استرداد مجرمین محرز تلقی می کند.
در تبصره آن نیز آمده است: دولت صرفا پس از خارج شدن جمهوری اسلامی 
ایران در لیست سیاه گروه ویژه اقدام مالی )FATF(، می تواند سند الحاق را نزد امین 

اسناد تودیع کند.

رییس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها گفت: امروز دشمن جریان 
رسانه ای و هجمه سنگینی را برای از بین بردن امید بین جوانان ما راه انداخته است و 

در این راستا تلاش می کند.
حجت الاسلام مصطفی رستمی روز شنبه در اجلاسیه اساتید و دانشجویان شهید 
خراسان جنوبی که با حضور وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در بیرجند برگزار شد اظهار 
داشت: حس فداکاری برای دین، امید و باور به اینکه آینده از آن اسلام است به کشور 
هویت داده و دشمنان به دنبال گرفتن این باور هستند. وی افزود: فرهنگ شهادت 
طلبی نقشه دشمن را ناکام می کند و باید این روحیه در جامعه حفظ شود. رییس 
نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه ها گفت: وجود ۲ هزار شهید خراسان جنوبی 
نشان از ایثارگری این استان در دوران دفاع مقدس دارد و زمان جنگ این استان 600 
دانشجو داشت که 1۲0 نفر آنها به جبهه ها اعزام شدند آن هم در مقطعی که بیرجند 
هزاران کیلومتر با جبهه درگیر فاصله دارد. وی با بیان اینکه هر شهید مشعلی برای 
هدایت جامعه است افزود: تا زمان روشن بودن این مشعل شهادت، جامعه بیمه است 
و در برابر هجمه های دشمن ایمن می ماند. رییس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری 
در دانشگاه ها با بیان اینکه انقلاب اسلامی به ظاهر تغییر یک نظام سیاسی بود گفت: 

اما از نظر واقعی یک جریان توفنده مسلط که در حال تسخیر دنیا بود، متوقف شد. 
حجت الاسلام رستمی تصریح کرد: بعد از آن جریان نظام لیبرال دموکراسی با یک 
سد محکم به نام اسلام به تمام معنا برخورد کرد که جریان خطرناکی در مقابل آن 
بود. وی گفت: انقلاب هم عزت و شرافت به کشور ایران می دهد و هم شعار عزت را به 
تمام دنیا منتشر می کند. این مسئول در نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری با مقایسه 
اوضاع سیاسی کشور بعد از انقلاب و زمان رژیم پهلوی گفت: در کتاب های درسی قبل 
از انقلاب به دانش آموزان مقطع تاریخی را با افتخار یادآوری می کردند و آن صحنه در 
سفر چرچیل، روزولت و استالین )رهبران انگلیس، آمریکا و شوروی( به عنوان روسای 
سه کشور مسلط دنیا در اجلاسیه تهران به تصویر کشیده می شد. وی افزود: اما واقعیت 
چیز دیگری بود و در خاطرات سفیر وقت شوروی نقل شده که اینها به تهران آمده 
بودند ولی شاه خبر نداشت وقتی شاه متوجه حضور سران سه کشور در تهران می شود 
به محل جلسه در یکی از سفارتخانه ها رفت و ۲0 دقیقه پشت در منتظر ایستاد و بعد 

که اجازه ورود گرفت فقط توانست یک دیدار موقت با آنها داشته باشد. 
رییس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها با بیان اینکه بسیاری از 
بخش های تاریخ واقعی انقلاب به جوانان منتقل نشده است گفت: سال 1355 علم در 

کتاب خاطرات روز نوشت خود نقل کرده است که نیروی هوایی شاهنشاه در ویتنام 
مشغول جنگ برای آمریکا بود و شاه از این کار خبر نداشت. 

وی اظهار داشت: آن زمان ایران اولین خریدار سلاح از آمریکا بود ولی شاه حتی 
اختیار استفاده از این سلاح ها را نداشت. 

حجت الاسلام رستمی گفت: در مقایسه این وضع با زمانی که نیروهای آمریکایی در 
چند متری وارد آب های خلیج فارس شدند، این نیروها با ذلت به اسارت سپاه درآمدند 
و فرمانده آنها گریه می کرد که به تعبیر یک روزنامه آمریکایی، تحقیرآمیزترین صحنه 
بعد از جنگ جهانی دوم بوده که آمریکا از خود نشان داده و بعد با عذرخواهی نیروهای 

خود را تحویل می گیرد. 
وی اضافه کرد: ترامپ چهره ای است که حقیقت آمریکا را بارها معرفی کرده و رفتار 
آمریکا با عربستان که بزرگترین خریدار اسلحه از این کشور است، نشان می دهد آمریکا 

به قدرت جمهوری اسلامی ایران اعتراف دارد. 
به گفته حجت الاسلام رستمی،تلاش دشمن برای زمین زدن پرچمی که نظام 
سلطه را شکست داده از 40 سال پیش ادامه دارد و از همه ترفندها نیز بدون هیچ 

ترسی استفاده می کند. 

آنان نمی خواهند نامشان منتشر شود یا بعدا اعلام می کنند

نام 24 نماینده در لیست منتشره مخالفان CFT نیست

رییس نهاد رهبری در دانشگاه ها:

هجمه سنگینی برای از بین بردن امید شکل گرفته است
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خِرَد هر جا كه باشدت
 ]آن جا[ انُس و الُفت است
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مدیرعامل مخابرات قم گفت: در استان 
هیچ مشکلی از لحاظ زیرساخت و تامین 
پهنای باند وجودندارد و استفاده از ظرفیتهای 
میتواند  تحقیقات  مرکز  توسط  موجود 

درجهت نشر معارف دینی موثر باشد.
سیداسدا...دهناد در مراسم امضاء تفاهم 
نامه همکاری با تحقیقات کامپیوتری علوم 
اسلامی نور به اهداف این تفاهم نامه اشاره 
کرد و اظهارداشت : ایجاد فضای همکاری 
برای  طرفین  مشترک  اهداف  براساس 
اسلامی  به شهری هوشمند،  دستیابی 
تفاهم  این  مهم  هدفاهای  از  ایرانی  و 
نامه است. وی افزود: استفاده مطلوب از 
توانایی های طرفین برای اجرای پروژه 
های تحقیقاتی ، کاربردی و کارآموزی 
نامه  تفاهم  این  انعقاد  اهداف  دیگر  از 
است. مدیرعامل مخابرات قم گفت: در 
استان هیچ مشکلی از لحاظ زیرساخت و 

تامین پهنای باند وجودندارد و استفاده از 
ظرفیتهای موجود توسط مرکز تحقیقات 
میتواند درجهت نشر معارف دینی موثر 

از  اول  باشد. عضو هیئت مدیره همراه 
انعقاد تفاهم نامه بین همراه اول و مرکز 
تحقیقات کامپیوتری علوم اسلامی در 

آینده ای نزدیک خبر داد و گفت: امکانات 
بسیار خوبی در حوزه زیرساختهای همراه 
در  میتواند  که  دارد  وجود  کشور  اول 
راستای نشر معارف اسلامی مورد بهره 
برداری قرار گیرد.حجت الاسلام شهریاری 
رئیس مرکز تحقیقات کامپیوتری علوم 
اسلامی نور نیز دراین مراسم  اظهارداشت 
: انعقاد این تفاهم نامه میتواند راه را برای 
استفاده از زیرساختهای ارتباطی مخابرات 
بمنظور انتقال اطلاعات رایانه ای هموار 
کند. وی افزود: انتقال محتوای دینی و 
علمی این مرکز با استفاده از بسترهای 
مخابراتی میتواند کام تشنه جویندگان 
معارف دینی در سراسر جهان را سیرآب 
کند.این تفاهم نامه در قالب 9 ماده تنظیم 
و پس از امضاء توسط حجت الاسلام و 
المسلمین شهریاری و مهندس سیداسدا...

دهناد مبادله شد.

مدیرعامل مخابرات قم : 

مشکل زیرساخت و تامین پهنای باند درقم وجودندارد 

امور  و  شهری  خدمات  معاون 
اجتماعی شهرداری قم بر لزوم ساماندهی 
تردد اتوبوس های زائرین پاکستانی در 
ایام اربعین در سطح شهر قم تاکید کرد.

سیدامیر سامع در جلسه ستاد اربعین 
حسینی شهرداری قم، با بیان اینکه برای 
ایستگاه های هشت نقطه شهر نیازمند 
گفت:  هستیم،  مطلوب  فضاسازی 
سردرب  در  نصب شده  اطلاعات  باید 
ایستگاه ها منسجم و متحدالشکل باشد تا 
مردم به درستی شناسایی این ایستگاه ها 

را داشته باشند.
وی با اشاره به حضور خیل عظیم 

کشورهای  از  حسینی  اربعین  زائرین 
پاکستان و... در قم اظهار کرد: زائرین 
شیعه پاکستان بسیار مظلوم هستند و 
باید تمهیداتی اندیشیده شود تا از آنها 
و  گرفته  صورت  خوری  در  استقبال 

خدمات مطلوبی به آنها ارائه شود.
امور  و  شهری  خدمات  معاون 
اجتماعی شهردار قم پیش بینی تمهیدات 
لازم برای اطلاع رسانی به اتوبوس ها و 
محل های توقف در شهر در ایام اربعین 
را مورد تاکید قرار داد و افزود: در حوزه 
اطلاع رسانی باید اقدامات هماهنگ و به 
سرعت انجام شود تا دچار مشکل نشویم.

به  مطلوب  خدمات  ارائه  وی 
اربعین  پیاده روی  در  شرکت کنندگان 
حسینی در بلوار پیامبر اعظم را مورد 
تاکید قرار داد و افزود: این پیاده روی با 
حضور خودجوش مردم صورت می گیرد 
این حال شهرداری موظف است  با  و 
کند. ارائه  زائرین  به  مطلوب  خدمات 

سامع با بیان اینکه امسال مسجد مقدس 
جمکران نیز یکی از مکان های استقبال 
گفت:  بود  خواهد  اربعین  زائرین  از 
مکان های دیگری نیز پیش بینی شده 
که هنوز به قطعیت روی آنها به نتیجه 
نرسیده ایم.وی با تاکید بر هدایت صحیح 

زائرین اربعین به مصلی گفت: باید تابلوها 
به دقت نصب شود تا مردم در دسترسی 
ایام  استقرار  محل های  و  مصلی  به 
اربعین با مشکل مواجه نشوند. ویبا بیان 
اینکه پیش بینی می شود امسال حجم 
ورودی  پاکستانی  زائرین  اتوبوس های 
به قم بیش از سال های گذشته باشد 
تصریح کرد: این زائرین به جز زیارت 
حرم مطهر حضرت معصومه، بازدیدی از 
مکان های زیارتی شهر قم دارند که نیاز 
است برای جلوگیری از ایجاد مشکل در 
تردد شهری برنامه ریزی برای ساماندهی 

این زائرین صورت گیرد.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم تاکید کرد:

لزوم ساماندهی تردد اتوبوس های زائرین پاکستانی در ایام اربعین

نامحـرمانه 

دل نوشته

شکایت وزیر راه از یک نماینده به رئیس قوه قضائیه
وزیر راه وشهرسازی در نامه ای به رئیس قوه قضائیه نسبت به اقدام یک نماینده مجلس در انتشار یک 
ویدئو و اتهام زنی علیه وی، نوشت: »اینجانب مدعی هستم که نه شرکت راهسازی دارم و نه حتی مالک 
یک سهم در یک شرکت راهسازی هستم.«عباس آخوندی در نامه ای به تاریخ دیروزبه آیت الله آملی 
لاریجانی آورده است: به تازگی ویدئویی از آقای نقوی حسینی نماینده مردم ورامین در مجلس شورای 
اسلامی در یک کانال تلگرامی و سپس در سایت آپارات و همچنین اینستاگرام منتشر یافته و این اتهام 
را به اینجانب وارد ساخته که »من دارای شرکت راهسازی هستم و با خودم پیمان می بندم«آخوندی با 
افزود: »با توجه به اینکه وی نماینده مجلس شورای اسلامی و فرد شناخته شده ای است و سخن وی به 
عنوان نماینده مردم، پژواک گسترده ای دارد، یا باید این موضوع را اثبات کند و یا اینکه دستور فرمایید 
دادگاه صالح، وی و مسئول و صاحب امتیاز کانال را به جرم نشر اکاذیب افترا و تشویش افکار عمومی 
محاکمه و مجازات کند.«در ادامه این نامه آمده است: »با توجه به اثر تخریبی که اینگونه اظهارات کذب 
و افترا بستن به مسئولان، هم بر حیثیت اجتماعی و سیاسی اینجانب و هم روان و اعتماد عمومی مردم 

به مسئولان نظام دارد، تسریع در رسیدگی قضایی و اعلام عمومی نتیجه موجب امتنان خواهد بود«

اعتراض مشایی به دادگاه تجدیدنظر می رود
رئیس دادگستری کل استان تهران گفت: مرجع تجدیدنظر پرونده اسفندیار رحیم مشایی رئیس 
دفتر سابق رئیس جمهوری دادگاه تجدیدنظر است و اعتراض وی به دادگاه تجدیدنظر می رود که 
اگر تاکنون ارسال نشده باشد، امروز یا فردا ارسال می شود.غلامحسین اسماعیلی روز شنبه در حاشیه 
همایش خدمات الکترونیک قضایی در جمع خبرنگاران افزود: اعتراض در پرونده جوانفکر به دلیل غیابی 
بودن رای، ابتدا در دادگاه بدوی مورد رسیدگی قرار می گیرد.وی درباره آخرین وضعیت متهمان پرونده 
واردات غیرقانونی خودرو گفت: تکمیل تحقیقات در حال انجام است و رسیدگی دادگاهی در اسرع وقت 
انجام خواهد شد. میثم رضاییان نیز جزو متهمان پرونده خودرویی است.اسماعیلی در خصوص پرونده 
موسسه مالی اعتباری ثامن الحجج نیز توضیح داد: این پرونده هنوز به دیوانعالی کشور ارسال نشده است؛ 
در این پرونده تعداد شکات زیاد بود و از ابلاغ هایی که لازم بود سه مورد برنگشته بود تا بتوانیم پرونده را 
به دیوان عالی ارسال کنیم.رئیس کل دادگستری استان تهران در مورد پرونده متهمان فساد اقتصادی 
گفت: به رای حمید باقری درمنی و حمید مظلومین اعتراض و پرونده به دیوانعالی ارجاع شده است و 

باید در دیوان  عالی کشور تعیین شعبه شود.

 واکنش کدخدایی به شایعه استعفای  آیت الله جنتی 
عباسعلی کدخدایی به شایعاتی که مدام به نقل از منابع موثق درباره استعفای آیت الله جنتی از 
شورای نگهبان تکرار می شد پایان داد درحالی که برخی سایت های خبری و بسیاری دیگر از کانال های 
تلگرامی پرمخاطب شایعه کناره گیری آیت الله احمد جنتی را منتشر کرده بودند و نوشته بودند ایشان 
در نامه ای خواهان کناره گیری از این مسئولیت شده بودند. حجت الاسلام والمسلمین ابوترابی فرد که 
به تازگی جانشین آیت الله در پست امامت موقت جمعه تهران شده است، این مسئولیت را بر عهده می 
گیرد، سخنگوی شورای نگهبان این خبر را تکذیب کرد.عباسعلی کدخدایی این شایعه را تکذیب کرد 
و گفت:» هیچ تغییری در شورای نگهبان رخ نمی دهد و این خبرها کذب است. بحث هیچ تغییری 

در شورای نگهبان وجود ندارد و بخصوص درباره دبیری این شورا و خبرهای اینچنینی غلط است.« 

رئیس سازمان نظام روانشناسی بازداشت شد
عضو سازمان نظام روانشناسی از بازداشت رئیس این سازمان به دلیل کلاهبرداری خبر داد و 
گفت:علی رغم اینکه عباسعلی اللهیاری از سال گذشته رد صلاحیت شده بود ولی همچنان به صورت 
غیرمستقیم در کارتابل امضا می کرد.حمیدرضا پوراعتماد عضو سازمان نظام روانشناسی در ارتباط با 
بازداشت رئیس این سازمان، گفت: عباسعلی اللهیاری به دلیل کلاهبرداری و سوءاستفاده مالی توسط 
پلیس آگاهی بازداشت شده است.وی افزود: در سال 95 نیز آقای اللهیاری برای چند روز بازداشت شده 
بود که با ضمانت ملکی معاونش از زندان آزاد شد ولی از آن زمان تاکنون بقیه پرونده ها در سازمان نظام 
روانشناسی مسکوت مانده بود.عضو سازمان نظام روانشناسی خاطرنشان کرد: از مهر ماه سال گذشته 
رد صلاحیت رئیس سازمان روانشناسی توسط دفتر رئیس جمهور انجام گرفت ولی علی رغم این رد 

صلاحیت همچنان عباسعلی اللهیاری در کافه یا تریا کارتابل سازمان را امضا می کرد.

یارانه مهر ماه چه زمانی واریز می شود؟
یارانه نقدی مهر ماه ساعت 2۴ روز پنج شنبه  26 مهرماه به حساب سرپرستان خانوار ها واریز 
می شود.به گزارش ایلنا، نود و دومین مرحله یارانه نقدی بامداد )پنج شنبه 26 مهر ماه( به حساب 
سرپرستان خانوار واریز می شود.طبق آخرین اخبار از سازمان هدفمندسازی یارانه ها، یارانه نقدی مهر 9۷ 
از بامداد روز پنج شنبه قابل برداشت است.امسال تا این لحظه یارانه های فروردین، اردیبهشت، خرداد، تیر 
، مرداد ،شهریور واریز شده و یارانه مهر، آبان، آذر و دی و بهمن و اسفند سال جاری باقی مانده است.مبلغ 

یارانه دریافتی هریک از مشمولان دریافت یارانه نقدی همانند ماه های گذشته ۴5.5۰۰ تومان است.

انهدام تیم تروریستی تجزیه  طلب در کرمانشاه
وزارت اطلاعات از دستگیری یک تیم تروریستی تجزیه  طلب در کرمانشاه خبر داد.روابط عمومی 
وزارت اطلاعات اعلام کرد: باعنایت خداوند متعال و اقدامات تخصصی سربازان گمنام امام زمان عج در 
اداره  کل اطلاعات کرمانشاه،یک تیم تروریستی تجزیه  طلب که از مرزهای غربی وارد و در خانه تیمی 
مستقر شده بودند،تحت رصد و اشراف قرار گرفته و دو نفر از تروریست  ها در درگیری مسلحانه به هلاکت 
رسیدند.از این تیم تروریستی چند قبضه سلاح، نارنجک،تجهیزات جنگی و اسناد درون گروهکی به 
دست آمده است. این اسناد مبیّن حمایت کشورهای مرتجع عربی از اقدامات تروریستی در داخل کشور 

و برنامه عملیاتی این تیم برای چندین اقدام تروریستی در استان کرمانشاه حکایت دارد.

سمت جدید ربیعی در دولت
وزیر سابق تعاون، کار و رفاه اجتماعی مسئولیت ارتباط دولت با طیف های مختلف اجتماعی و 
سیاسی را با عنوان »فضای گفت وگوی اجتماعی« از طرف رئیس جمهور بر عهده گرفته است.به گزارش 
فارس، یک منبع مطلع گفت: علی ربیعی وزیر سابق تعاون، کار و رفاه اجتماعی مسئولیت ارتباط دولت با 
طیف های مختلف اجتماعی و سیاسی را با عنوان »فضای گفت وگوی اجتماعی« از طرف رئیس جمهور 
بر عهده گرفته است.لازم به ذکر است طبق این گزارش دیدار صورت گرفته روحانی با فعالان اصلاح 
طلب و احتمالا دیدار با فعالان اصولگرا از وظایف علی ربیعی بوده و قرار است طیفی از اقتصاد دانان نیز 

با روحانی دیدار کنند.

یک اربعین عاشقی) ۳(
محمد خامه یار

هنوز آفتاب بر تیغ بام خانه ننشسته است که صاحب خانه سفره را پهن می کند. نان، تخم مرغ، 
سرشیر، چای شیرین و....

 برای صرف صبحانه، بر سر سفره دعوت می شویم. نمی دانم به خاطر این همه لطف و محبت و 
مهمان نوازی چه طور از صاحب خانه تقدیر و تشکر کنم.

هوا روشن می شود که از خانه بیرون می زنیم. همه خانه های روستا، همانند حسینیه با بیرق 
های بلند سبز و سیاه و سرخ رنگ عزاداری حال و هوای خاصی به خود گرفته اند و مقابل هر خانه 
ای خیل ایرانی ها در انتظار ماشین به سر می برند. روستا با انبوه جمعیت مهمان اش، به روستایی 
از روستاهای ایران شباهت دارد. شگفت زده ام از اینکه امام حسین)ع( چه طور این دل ها را به هم 
پیوند داده است. جنگ هشت ساله ای که صدام لعنتی بر دو ملت ایران و عراق تحمیل کرده بود، 
دائم فکرم را به خود مشغول می کند. انگار بغض و نفرین ما از رژیم بعثی عراق کمتر از بغض و تنفر 
مردم این کشور از صدام و عوامل رژیم او نیست و در هم سویی دو ملت و نفرت از استکبار حرفی 

نیست. این را از لا به لای حرف های اهالی روستا متوجه می شوم.
بگذرم. ابوعلی ماشینی را آماده می کند تا عازم نجف شویم...

تصویر در تصویر، ذهنم  را به خود مشغول می کند. تصویری از عشق به زیارت اربعین و جنب و 
جوش مردم و تصویری از تلاش اهالی این خطه برای مهمان نوازی. تصویری از آتش خشم و رد و 
بدل آتش دو توپخانه در جنگ هشت ساله و مقوله به حق دفاع مقدس ما و ظلم و تجاوزگری رژیمی 

حاکم بر عراق و خیانت و جنایت بر ملت خود و کشور همسایه...  
حالا وقت سوار شدن و دل بریدن و خداحافظی است. بچه های کوچولوی ابوعلی از خواب بیدار 
شده اند و برای دیدن مهمانان و بدرقه آنان، پای ماشین آمده اند. به دور از چشم پدر و مادر  به هر 
یک از آنان تراول پنجاه هزار تومانی هدیه می دهم. لحظاتی بعد که ابوعلی متوجه می شود، ناراحت 
به سراغم می آید و به زبان عربی می گوید: حاجی این چه کاری است که کردی؟ چرا نیت ما را 
خراب می کنی؟ متوجه می شوم اهل این خانه و روستا چند شبی است که به مهمان داری خود 

افتخار می کنند و در تدارک  این مهمانی در هفت، هشت روز باقی مانده تا اربعین هستند!
ادامه دارد...

رکورد ترکیه و فرانسه را هم زدیم!کاریکاتور

علیرضا پاكدل

اخبــار
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم:

بخشداران قم موظف به ریشه کنی 
بیسوادی در روستاها هستند

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: تمامی بخشداران 
و مدیران دستگاه های اجرایی استان وظیفه دارند تا پایان سال جاری نسبت 
به شناسایی و باسواد کردن افراد بیسواد در روستاها و جامعه هدف خود 

اقدام کنند.
سید محمد رضا هاشمی روز شنبه در چهارمین جلسه شورای پشتیبانی 
سواد آموزی قم افزود: طبق ابلاغیه وزیر کشور به استان ها همه بخشداران 
باید حداکثر تا اردیبهشت سال 98 این کار را انجام دهند.وی با اشاره 
به وجود 12۰ هزار بیسواد در گروه سنی 6 سال و بالاتر، طبق آخرین 
آمار رسمی و خوداظهاری مردم، اظهار داشت: باید با استفاده از ظرفیت 
روحانیان، حوزه های علمیه، پایگاه های بسیج و کانون های فرهنگی هنری 
مساجد، ریشه کن شدن بیسوادی در روستاهای استان را جشن بگیریم.

وی قم را خاستگاه انقلاب اسلامی و مرجعیت دانست و با بیان این که نباید 
معضلی به نام بیسوادی در این استان وجود داشته باشد، تصریح کرد: همان 
گونه که میانگین باسوادان قم از میانگین افراد باسواد در تهران و حتی کشور 
بالاتر است، در مورد بیسوادی نیز باید نه نرخ نرمال برسیم.هاشمی با اذعان 
به این که وجود بیسوادی در قم، وظیفه شرعی و قانونی مسئولان بویژه 
نهادهای فرهنگی یادآور شد: یکی از عوامل افزایش آسیب های اجتماعی 
مانند طلاق، پایین بودن سطح سواد در جامعه است، از این رو باید در 

موضوع کاهش این آسیب ها دقت و اهتمام لازم را داشته باشیم.

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش قم:

4627 تن در کلاس های سوادآموزی قم 
شرکت کردند

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: از ابتدای سال 
جاری تاکنون ۴ هزار و 62۷ تن در استان در سه دوره سوادآموزی، انتقال 

و تحکیم شرکت کرده اند.
حجت الاسلام والمسلمین محمد رضا قاسمی نیا روز شنبه در چهارمین 
جلسه شورای پشتیبانی سوادآموزی قم اظهار داشت: 5۰ درصد از این افراد 
امتحان های پایان دوره مربوطه خود را نیز با موفقیت پشت سر گذاشتند. 
وی با بیان این که قم از نظر تعداد سوادآموز در ردیف پنج استان نخست 
کشور قرار دارد، افزود: قم سال گذشته در جذب سوادآموز جزو استان های 
برتر کشور شناخته شد. وی استقبال نکردن بیسوادان بویژه در گروه سنی 
1۰ تا ۴9 سال از کلاس های سوادآموزی را مهمترین مانع سواد آموزی در 
استان دانست و گفت: برغم وظیفه دستگاه های مختلف برای ریشه کنی 
بیسوادی، بسیاری از آنها هنوز به این عرصه به صورت جدی ورود پیدا 
نکرده اند. قاسمی نیا، ارائه راهکارهای موثر برای جذب افراد بیسواد به دوره 
های سوادآموزی را از مطالبه های نهاد متبوع خود از سایر مجموعه های 
اجرایی استان ذکر کرد و افزود: با توجه به فعال بودن بخش میز خدمت 
در دستگاه های گوناگون، این بخش می تواند با شناسایی افراد بیسواد در 
خدمت علم آموزی و ترویج علم و دانش نیز قرار بگیرد .وی اضافه کرد: همه 
دستگاه ها برای تثبیت سواد افرادی که دوره نهضت را به پایان رساندند، 
وظایفی برعهده دارند، چراکه برای باسواد کردن این افراد هزینه های زیادی 

انجام شده است.
معاون آموزش و پرورش قم گفت: بر اساس آمار ارائه شده توسط مرکز 
آمار ایران که از سوی سازمان مدیریت و برنامه ریزی و دفتر آمار و اطلاعات 
استانداری نیز به همه دستگاه ها ارسال شده است، 1۷9 هزار و 396 تن در 
استان تا پایان دوره ابتدایی و یا در حین گذراندن این دوره از ادامه تحصیل 

خودداری کردند و اکنون غیر محصل شناخته می شوند.
وی با بیان اینکه 12۰ هزار تن از افراد 6 سال به بالای استان بیسواد 
هستند، رفع کامل آسیب های اجتماعی را در گرو ریشه کن کردن 
بیسوادی دانست و افزود: 128 هزار و 5۴5 تن نیز تا پایان دوره متوسطه 

اول و یا قبل از گرفتن مدرک این دوره تحصیل را رها کردند.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

عزم استان بر جلوگیری از 
تغییر کاربری باغ سالاریه است

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: شهرداری 
و مجموعا استان محکم ایستاده اند که باغ سالاریه تغییر کاربری پیدا نکند.

پیام جوادیان با بیان اینکه باغ فعلی سالاریه چهار هکتار است که در 
اختیار دانشگاه امام صادق)ع( قرار دارد، افزود: عزم همگانی وجود دارد که از 
تخریب این باغ و تغییر کاربری آن جلوگیری شود، مدیران دانشگاه تاکید 
دارند که به عناوین مختلف وارد باغ شده و کم کم ساخت و ساز داشته باشند 

که به هیچ عنوان اجازه داده نشده است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه 
شهرداری دو پیشنهاد برای تحویل این باغ داشته که یکی تحویل معوض در 
بلوار پیامبر اعظم)ص( بوده است، افزود: پیشنهاد بعدی ما ارائه زمین کناری 
و پروانه بوده است که هیچ یک را نپذیرفته اند و تاکید دارند که این لکه سبز 
را در اختیار داشته باشند.جوادیان با تاکید بر اینکه سازمان به مساله این باغ 
ورود کرده و به دنبال حفظ فضای سبز آن است، افزود: سال گذشته حدود 
25 میلیون تومان در این باغ هزینه کردیم و نظارت جدی بر روند حفظ و 

احیای درختان آن داریم.
وی اظهار کرد: اگر مسئولین دانشگاه به دنبال احداث دانشگاه هستند 

پیشنهادات بسیار خوبی از سوی شهرداری ارائه شده است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تاکید بر اینکه 
شهرداری و مجموعا استان محکم ایستاده اند که باغ سالاریه تغییر کاربری 
پیدا نکند، گفت: ما در حال حاضر بحث آبرسانی به این باغ را انجام می دهیم 
تا زمانی که توافقی در خصوص باغ صورت گیرد و شهرداری مستقیما 

مسوولیت آن را بر عهده گرفته و باغ را به روی عموم شهروندان باز کند.

کارشناس هواشناسی استان قم  اعلام کرد

بارش باران طی ۳ روز آینده در قم
کارشناس هواشناسی استان قم از بارش باران طی سه روز آینده در 
قم خبر داد و گفت: طی این مدت دمای هوا نسبت به هفته گذشته ثابت 

خواهد بود.
محمدجواد ترابیان اظهار داشت: هوای قم طی سه روز آینده کمی ابری 
در برخی ساعات افزایش ابر و ورزش باد نسبتا شدید موقتی و در برخی 
مناطق همراه با رگبار و رعد و برق خواهد بود.وی گفت: حداقل دمای 
هوای امروز 13 درجه و حداکثر 28 درجه و حداقل دمای هوای قم در روز 
دوشنبه 15 درجه و حداکثر 29 درجه خواهد بود.کارشناس پیش بینی 
اداره کل هواشناسی استان قم افزود: دمای هوا نسبت به هفته گذشته ثابت 
خواهد بود.وی اظهار کرد: هوای قم تا سه شنبه تحت تأثیر سامانه بارشی قرار 
داشته و شاهد هوایی بارانی خواهیم بود.ترابیان با بیان اینکه سرعت وزش 
باد طی سه روز آینده ۴۰ کیلومتر بر ساعت با جهت شمالی است، افزود: 
وزش باد طی سه روز آینده به دلیل بارش باران و مدت کوتاه آن همراه با 

گرد و خاک نیست.

طی 6 ماهه نخست امسال؛

بیش از ۱۵۰۰ حریق در قم خاموش شد
 مدیر عامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم از اطفای بیش از هزار و 

5۰۰ حریق طی 6 ماهه نخست سال جاری در قم خبر داد.
عباس جعفری بیان کرد: طی 6 ماهه نخست سال جاری تعداد چهار 
هزار و ۴11 مورد عملیات آتش نشانی در قم انجام شد.وی گفت: از مجموع 
عملیات های انجام شده طی این مدت، هزار و 5۴3 مورد حریق و 2 هزار 
و 868 مورد عملیات نجات بوده است.مدیر عامل سازمان آتش نشانی 
شهرداری قم عنوان کرد: طی این مدت زمان تعداد مصدومین حوادث 
32۷ مورد و تعداد فوتی ها 33 نفر بوده اند، همچنین هزار و ۴66 نفر نیز 
در حوادث نجات یافته اند.وی با اشاره به اینکه تمامی فوتی ها طی 6 ماهه 
نخست سال جاری مربوط به حوادث بوده است، افزود: فوتی ها مربوط به 

حوادثی از جمله سقوط از ارتفاع، تصادف و حوادث کارگاهی بوده است.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
استان قم گفت: چهارمین طرح »آمارگیری 
از ویژگی های مسکن روستایی« همزمان 
با سراسر کشور از امروز 21مهرماه جاری 
در این استان آغاز شد و به مدت یک ماه 

ادامه دارد.
مسکن  بنیاد  افزود:  بلدی  داریوش 
انقلاب اسلامی به منظور برنامه ریزی امور 
مربوط به مسکن روستایی، نیازمند آمار و 
اطلاعات دقیق و جامع در مورد ویژگی 
برخی  و  روستایی  مسکن  خاص  های 
ویژگی های اقتصادی و اجتماعی مرتبط با 

سکونت در آبادی هاست.
وی ادامه داد: بر این اساس بنیاد مسکن 
به  اقدام  از سال 1382  اسلامی  انقلاب 
اجرای طرح »طرح آمارگیری از ویژگی 
های مسکن روستایی« نموده است که 
این طرح با هدف بروزرسانی اطلاعات، در 

فواصل زمانی پنج ساله تکرار می شود. 
وی با بیان این که این طرح شامل تمام 
آبادی های دارای سکنه دائم یا موسمی 
دارای 2۰ واحد مسکونی و بیشتر است، 
از  آمار و اطلاعات  اضافه کرد: گردآوری 
وضعیت آبادی ها و خصوصیات کمی و 
کیفی مسکن روستایی با هدف شناخت 

برخی از ویژگی های مرتبط با مسکن در 
آبادی های استان و شناخت ویژگی های 
کمی و کیفی واحدهای مسکونی تحت 
نوسازی  و  بهسازی  ویژه  طرح  پوشش 
مسکن روستایی از جمله اهداف کلی طرح 

می باشد. 
بلدی خاطرنشان کرد: در این طرح، 
اطلاعات واحد مسکونی از طریق مصاحبه 
تکمیل  و  ساکن  خانوار  با  مستقیم 
پرسشنامه از طریق صحبت با مردم جمع 

آوری می شود. 
به گفته وی، اطلاعاتی از جمله شناخت 
واقعیت های موجود مسکن و روند تحولات 
جامع  سیستم  توسعه  زمان،  طی  آن 
اطلاعاتی مسکن روستایی با ایجاد پایگاه 
اطلاعاتی و تخصصی مسکن روستایی، 
مسکن  های  شاخص  تدوین  و  تهیه 
روستایی و ارائه تحلیل هایی از وضعیت 
به  کشور  روستایی  مسکونی  واحدهای 
بهسازی  ویژه  طرح  واحدهای  تفکیک 

و نوسازی را می توان با اجرای این طرح 
به دست آورد. وی افزود: ارزیابی تغییرات 
هزینه احداث مسکن روستایی و نقش 
آن در  تغییرات  و  ویژه  تسهیلات طرح 
تامین این هزینه، شناخت و تحلیل وضعیت 
آبادی های کشور از نظر بافت مسکونی و 
نحوه گسترش و الگوی استفاده از مصالح، 
امکانات و تسهیلات مرتبط با سکونت از 
دیگر تحلیل هایی است که با اجرایی شدن 
این طرح جمع آوری می شود. مدیرکل 
بنیاد مسکن قم با بیان این که در سال 
92 از ۴۰ روستای قم در قالب این طرح 
آمارگیری انجام شد، گفت: با اجرای این 
طرح، تعداد خانه های فرسوده و غیرمقاوم 
شناسایی و تسهیلات طرح ویژه مسکن 
روستایی به این واحدها تخصیص داده شد. 
به گفته وی، امسال از ۴9 آبادی و 562 
واحد مسکونی روستایی قم آمارگیری به 
عمل می آید. طبق سرشماری عمومی 
نفوس و مسکن در سال 1395، استان 
قم دارای 12۷ روستا با جمعیت بالای 
2۰ خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق 
روستایی قم بیش از 55 هزار و 865 تن 
است که در قالب 1۷ هزار و 385 خانوار 

زندگی می کنند. 

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم  خبرداد

آغاز طرح آمارگیری مسکن روستایی در قم 

معاون اجرایی حرم حضرت معصومه)س( گفت: به 
مناسبت فرارسیدن اربعین حسینی، موکب آستان کریمه 
اهل بیت)س( از 28 مهرماه تا هشت آبان ماه در عمود 
1۰8۰ واقع در مسیر شهر نجف به کربلا به زائران اباعبدالله 

الحسین)ع( خدمت رسانی می کند.
هادی محمودنژاد روز شنبه در جمع خبرنگاران افزود: 
آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( در پنج محور فرهنگی، 
انتظامی، رفاهی، درمانی، فنی و مهندسی به زائران خدمات 
ارائه می دهد.وی اضافه کرد: خدمات رفاهی در هشت حوزه 
اسکان، مهمان سرا، ایستگاه صلواتی، شست و شوی لباس، 
تعمیرات، کفاشی، خیاطی و خدمات نظافتی است.به گفته 
وی، اسکان بیش از پنج هزار تن در هر شبانه روز، پذیرایی از 
16۰ هزار زائر به مدت 1۰ روز، برپایی ایستگاه های صلواتی 
و توزیع آب، چای، دمنوش، شربت، کیک و کلوچه، پخت 
نان با هفت تُن آرد در 1۰ روز، استقرار 16 دستگاه ماشین 
لباسشویی و تعمیر لباس، کیف و کوله پشتی از جمله 
خدمات می باشد.محمودنژاد افزود: خدمات درمانی نیز با 
حضور داوطلبان جمعیت هلال احمر و پزشکان عمومی 
و متخصص ارائه می شود و علاوه بر استقرار داروخانه و 
آمبولانس در داخل موکب، امکان انجام جراحی سرپایی، 
خدمات تزریق و پانسمان وجود دارد.وی بیان کرد: در 
حوزه انتظاماتی و حراستی تیم های خبره ای از خادمان 

حرم با هدف تامین امنیت جسمی و روانی مهمانان حضور 
خواهند داشت و تمهیدات لازم اندیشیده شده تا با همکاری 
نیروهای عراقی، آیین اربعین در نهایت آسایش و آرامش 
برگزار شود.وی ادامه داد: در حوزه عمرانی، فنی و مهندسی، 
تیمی 22 نفره در موکب مستقر هستند و امسال با افزوده 
شدن یک هزار و 1۰۰ مترمربع به فضای موکب، مساحت 
آن به 13 هزار و 1۰۰ مترمربع رسیده است.معاون حرم 
حضرت معصومه)س(، هزینه خدمات رفاهی که به زائران 
اربعین ارائه می شود را کمتر از 1۰ میلیارد ریال و هزینه 
ساختمان و ابنیه موکب را نیز حدود هفت میلیارد ریال 
برآور نمود.وی خاطرنشان کرد: امسال موکب حضرت 
معصومه)س( یک شعبه نیز در قم دارد و به زائرانی که در 
مسیر تشرف به کربلا از شهر قم عبور می نمایند، خدمات 
رفاهی و فرهنگی ارائه خواهد کرد.وی تصریح کرد: حرم 
حضرت معصومه)س( آمادگی دارد هر شب ۷۰۰ تن از 
زائران اربعینی که از قم عبور می کنند را از ساعت 2۴ تا 
اذان صبح در زائرسرای کوثر واقع در صحن جوادالائمه)ع( 
اسکان دهد و همچنین احداث چادرهای اقامتی هر کدام 
به وسعت حدود 2۰۰ مترمربع برای اسکان در این صحن 
پیش بینی شده است.محمودنژاد افزود: روزانه 2 هزار پرس 
غذا بین زائران اربعین در حرم کریمه اهل بیت)ع( توزیع می 
شود و نمایشگاه فرهنگی واقع نگاری اربعین نیز با موضوع 

احیاگران اربعین و علما با مشارکت موسسه آل البیت)ع( در 
صحن جوادالائمه)ع( برپا می شود.

حضرت  موکب  فرهنگی  خدمات  تشریح   *
معصومه)س(

معاون فرهنگی حرم حضرت معصومه)س( نیز در این 
نشست خبری گفت: امسال چهارمین سال متوالی است که 
آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( با همراهی 2۰۰ تن از 
خادمان و همچنین مشارکت سازمان هایی از جمله هلال 
احمر با حضور ۴۰ پزشک متخصص و عمومی اقدام به برپایی 
موکب در مسیر نجف به کربلا می نماید. حجت الاسلام 
فلاحی با اشاره به ویژگی های موکب حرم مطهر، اضافه کرد: 
معرفی سیره حضرت معصومه)س( به زائران اربعین، فعالیت 
به عنوان پایگاه فرهنگی با هدف تبلیغ و ترویج معارف اهل 
بیت)ع( و ارائه خدمات فرهنگی، رفاهی، تغذیه ای و بهداشتی 
از برنامه هایی است که در موکب آستان کریمه اهل بیت)س( 
لحاظ شده است.وی به خدمات فرهنگی آستان در موکب 
اشاره و بیان کرد: آماده سازی حسینیه برای اقامه نمازهای 
جماعت، برگزاری مجالس سخنرانی، مرثیه خوانی، قرائت 
ادعیه و مناجات، سخنرانی، ختم قرآن و صلوات با حضور 
چهره های قرآنی، پاسخگویی به سوالات و نمایشگاه آشنایی با 
زندگانی کریمه اهل بیت)س( از خدماتی است که در موکب 

حضرت معصومه)س( ارائه خواهد شد.

معاون اجرایی حرم حضرت معصومه)س( :

موکب آستان حضرت معصومه)س( در عمود ۱۰8۰ برپا می شود
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